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��ح ا�تان ز�جانروز��

 معاون غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی استان زنجان گفت: 
آینده  ماه  تا چند  و  رفع می شود  زنجان  در  آلبومین  کمبود 
به  دارو  این  و  داشت  نخواهیم  آلبومین  زمینه  در  کمبودی 
شکل منظم و بدون وقفه در اختیار داروخانه ها قرار می گیرد. 
اخیر موضوع  روزهای  در  اینکه  بیان  با  میانداری  محمدجواد 

کمبود داروی آلبومین در کشور ...

بلندمدت  گفت: شاخص های  زنجان  استان  هواشناسی  مدیرکل 
خشکسالی سه ساله تا ۱۰ ساله نشان می دهد که بیش از  ۹۵ 
درصد مساحت استان درگیر خشکسالی های شدید تا بسیار شدید 

است. محمدرضا رحمن نیا اظهار داشت: بررسی شاخص های ...

۹۵درصدمساحتاستانزنجاندرگیرکمبودآلبومیندرزنجانرفعمیشود
خشکسالیبسیارشدیدشد

رهبر انقلاب در دیدار فرماندهان عالی نیروهای مسلح: 

دشمن از پیشرفت های جمهوری اسلامی
 کلافه و عصبی است

اگر در مدیریت ثبات وجود داشته باشد دولت می تواند موفق شود و برنامه های خود را اجرا کند؛

ترامپ اهل معامله است نه جنگ

سال بیست وچهارم- شماره سال بیست وچهارم- شماره ۲۸۲۸۲۸۲۸                                                       تک شماره  -                                                        تک شماره  - ۸۰۰۰۸۰۰۰ تومان تومان

جماران/  رهبر معظم انقلاب اسلامی ظهر دیروز در دیدار 
جمعی از فرماندهان و مسئولان نیروهای مسلح به مناسبت 
سال جدید، نیروهای مسلح را حصار کشور و پناهگاه ملت 
تقویت  بر  تأکید  با  و  خواندند  متجاوز  عامل  هر  برابر  در 
مستمر آمادگی های حداکثری و مراقبت های سخت افزاری و 
نرم افزاری برای ایفای این مسئولیت ملی گفتند: پیشرفت های 
کشور باعث عصبانیت و کلافه گی بدخواهان ایران شده است. 
اقتصادی ضعف هایی  مسائل  همچون  بخش هایی  در  البته 

وجود دارد که بی شک برای رفع آنها باید تلاش کرد.
حضرت آیت الله خامنه ای در این دیدار، آمادگی سخت افزاری 
نیروهای مسلح را به معنای تقویت توان تسلیحاتی و ارتقاء 
سازمانی، تشکیلاتی و معیشتی آن برشمردند و افزودند: در 
یعنی  نرم افزاری  آمادگی  سخت افزاری،  آمادگی های  کنار 
ایمان به هدف و مأموریت خود و یقین به حقانیت مسیر 
بسیار مهم است که تلاش های خصمانه ای برای مخدوش 
کردن آن وجود دارد. ایشان موجودیت اسلامی و مستقل 
نظام اسلامی را عامل برانگیختن دشمنی ها با آن دانستند 
اسم جمهوری  را حساس می کند  آنچه دشمن  افزودند:  و 
اسلامی نیست بلکه این اراده که کشوری بخواهد مسلمان، 
مستقل و با هویت باشد و برای عزت خود به دیگران تکیه 

نکند موجب عصبانیت آنها است.
دوگانه  برخوردهای  از  نمونه ای  به  اشاره  با  انقلاب  رهبر 
به  خود  بودن  مجهز  دانستن  مجاز  در  جهانی  زورگویان 
شدیدترین و فاجعه بارترین انواع تسلیحات و غیرمجاز بودن 
اراده،  ایمان،  یقین،  گفتند:  دیگران  برای  دفاعی  پیشرفت 
شجاعت و توکل به خدا باید به صورت حداکثری در نیروهای 
مسلح وجود داشته باشد چرا که ارتش های پرطمطراقی که 
نبودند، شکست  برخوردار  ویژگی ها  این  از  تاریخ  در طول 
خورده اند. ایشان حفظ و ارتقای آمادگی های نرم افزاری در 
جامعه را نیازمند تلاش بخش های مختلف از جمله صداوسیما 
و دستگاههای تبلیغاتی دانستند و افزودند: خوشبختانه امروز 
کشور نه تنها از جنبه آمادگی های سخت افزاری بسیار جلوتر 

از گذشته است بلکه از جنبه نرم افزاری نیز بسیار پیشرفته 
است که نمونه آن اشتیاق وصف ناپذیر صدها و هزاران جوان 
مؤمن و پر انگیزه برای حضور در میدان های نیازمند مبارزه 
بدخواهان  آیت الله خامنه ای علت عصبانیت  است. حضرت 
ایران  روزافزون  پیشرفتهای  را  آنها  و جنجال های رسانه ای 
خواندند و گفتند: آنها مطالبی را که جزو آرزوهایشان است به 
عنوان خبر و واقعیت بیان می کنند که باید برای این القائات و 

تبلیغات طراحی و با آنها مقابله کرد.
ایشان با تاکید بر اینکه جمهوری اسلامی از تحرک و پیشرفت 
گرفتاری های  برخی  البته  افزودند:  است،  برخوردار  خوبی 
محسوس اقتصادی نیز وجود دارد که باید آنها را حل کرد 
اما نباید با مخلوط کردن مسائل، پیشرفت های شگفت آوری 
را که حتی باعث تحسین دشمنان شده است، نادیده گرفت.

رهبر انقلاب همچنین با تبریک سال نو به همه نیروهای مسلح 
و خانواده های آنان از نقش ارزشمند همسران و خانواده ها در 
همراهی با نیروها برای تحقق مأموریت ها قدردانی کردند. 
در ابتدای این دیدار سردار سرلشکر باقری رئیس ستاد کل 
نیروهای مسلح با اشاره به حوادث سال ۱۴۰۳ در ایران و 
منطقه، از بیداری جهانی در مسئله فلسطین و ایستادگی 
تاریخی مردم غزه و لبنان در برابر جنایات رژیم صهیونیستی 
به عنوان قله هایی افتخارآمیز در مبارزه با ظلم یاد کرد و 
خاطره مجاهدان و فرماندهان شهید مقاومت را گرامی داشت.

تولید  بازدارندگی،  و  دفاعی  توان  تقویت  باقری،  سردار 
رزمایش های  برگزاری  پیشرفته،  تسلیحات  و  تجهیزات 
متعدد و با کیفیت، هماهنگی کامل بین نیروهای مسلح، 
کمک به پیشرفت و سازندگی کشور، هم افزایی کامل میدان 
و دیپلماسی و همکاری با دولت برای تحقق شعار سال را 
از برنامه ها و اقدامات نیروهای مسلح برشمرد و با تشکر از 
رئیس جمهور محترم بخاطر اهتمام در پشتیبانی از بخش 
با پشتوانه مردمی در  نیروهای مسلح  دفاعی کشور گفت: 
آمادگی کامل به سر می برند و حسرت دستیابی به اهداف 

شوم را بر دل دشمنان ایران خواهند گذاشت.

اصلاح طلب می گوید: در  فعال سیاسی  آنلاین/ محمد هاشمی،  خبر 
زمان دولت یازدهم که برجام نوشته و تصویب شد، افقی باز شد و ۱۰۰ 
میلیارد دلار سرمایه های بلوک شده به کشور بازگشت، فضای برای ورود 
و سرمایه گذاری شرکت ها ایجاد شد و برخی شرکت ها نیز وارد شدند و در 

کل مدتی که برجام اجرا شد از جهات مختلف پربرکت بود.
به ندرت فردی را می توان پیدا کرد که منکر آن شود ۱۴۰۴ سال بسیار 
سختی برای حکمرانی است. انباشت چالش ها در سال های اخیر وضعیتی 
را به وجود آورده که برای عبور از این وضعیت بسیاری معتقدند باید 
تصمیم سخت گرفت و به تعبیری دست به جراحی زد. حالا که کارد 
جراحی به دستان یک پزشک سپرده شده، چقدر امید احیا و برگرداندن 
وضعیت نرمال به عرصه حکمرانی وجود دارد؟  اصلا این جراحی را باید 

از کجا آغاز کرد؟
محمد هاشمی فعال سیاسی وضعیتی را تشریح می کند که امسال پیش 
روی دولت و مجموعه حکومت قرار دارد.  این فعال سیاسی به وضعیتی 
که تهران در مقابل واشنگتن قرار گرفته می پردازد و معتقد است که 
در مذاکره با آمریکا باید سابقه بد ترامپ و همچنین تاجر بودن و دنبال 

معامله بودن او را مد نظر قرار داد.  
هاشمی همچنین به گروه کاسبان تحریم در داخل می پردازد که به تعبیر 

او دنبال بی ثبات کردن دولت پزشکیان اند.  
این فعال سیاسی معتقد است از آنجایی که منافع این گروه در کارشکنی 
و آشفته بازار است، دولت برای رسیدن به اهداف خود باید آنها را خلع ید 
و خلع سلاح کند.  مشروح گفتگو با محمد هاشمی، فعال سیاسی اصلاح 

طلب را در ادامه بخوانید:
آقای هاشمی! بنا به ارزیابی ها امسال برای کشور و دولت سال بسیار 
باید در عرصه های مختلف  نیز  سختی است. مجموعه کشور و دولت 
تصمیم سخت بگیرند. به عنوان مقدمه شرایطی که کشور در آن قرار 
گرفته را ارزیابی کنید و بفرمایید که ابتدا باید بر روی کدام حوزه یا 

حوزه ها برای تصمیم گیری سخت دست گذاشت.  
امسال، سال سرمایه گذاری برای شکوفایی تولید است. برای سرمایه گذاری 
سه راه وجود دارد؛ یا بخش خصوصی سرمایه خود را وارد کند، یا خود 
خارجی  سرمایه  طرح ها  در  یا  و  کند  سرمایه گذاری  را  منابعی  دولت 
جذب شود. دولت سرمایه زیادی ندارد. چون رقمی که می توان با آن به 
شکوفایی در تولید رسید ظاهرا بالای ۵۰ میلیارد دلار است؛ دولت که 

چنین سرمایه ای ندارد.
بخش خصوصی قوی  هم نداریم. نهادهایی هستند که قدرت مالی آنها 
خوب است اما اینکه وارد شوند یا نه ]موضوع دیگری است[. در ارتباط 
با سرمایه گذاری خارجی هم با توجه به شرایط منطقه و تعرفه هایی که 
وجود دارد، هیچ استقبالی برای سرمایه گذاری در ایران نشده و معلوم 
نیست که خارجی ها بخواهند سرمایه گذاری کنند یا نه. از این جهت، 
مسئولیتی که برای سرمایه گذاری و شکوفایی تولید به دولت واگذار شده 

مسئولیت دشواری است.
مدتی که برجام اجرا شد پربرکت بود

 برای هموار کردن مسیری که می فرمایید چه راهکارهای وجود دارد؟
راه عملی برای دو مورد از آن ها، این است که تحریم ها برداشته شود، 
فروش نفت یا فروش کالاهای ایرانی رونق پیدا کند و آزاد شود. بعد از 

فروش دلار آن ها وارد کشور و سرمایه  گذاری شود.  

رفع تحریم ها یکی از شروطی است که هم فروش نفت را افزایش می دهد، 
هم تامین سرمایه را محقق می کند و هم از سراسر دنیا جذب سرمایه 
خارجی می کند. اما در مورد رفع تحریم ها، در ارتباط با آمریکایی ها و 

دولت های  منطقه این روند مقداری مشکل است.
در زمان دولت یازدهم که برجام نوشته و تصویب شد، افقی باز شد و ۱۰۰ 
میلیارد دلار سرمایه های بلوک شده به کشور بازگشت؛ فضای برای ورود 
و سرمایه گذاری شرکت ها ایجاد شد و برخی شرکت ها نیز وارد شدند. 
برخی از نیازها مثل خریداری تعدادی هواپیما تامین شد. در کل مدتی 
که برجام اجرا شد از جهات مختلف پربرکت بود. اما بعد که ترامپ آمد و 
از برجام خارج شد و آن را پاره کرد دوباره با مشکلاتی مواجه شدیم. یک 
راه برگشت به برجام و رفع تحریم ها بوده است، کشورهای اروپایی هم 
تعهد دارند که تحریم ها را بردارند. اما آنها هم اقدام موثری انجام ندادند و 
نه تنها که ندادند بلکه پیشنهاد قطعنامه ای به شورای امنیت دادند که کار 

را برای ایران مشکل تر کرده است.
ترامپ سابقه خوبی ندارد که بتوان به حرف او اعتماد کرد

آقای هاشمی! چقدر شدنی می بینید که تحریم ها برداشته شود و راه برای 
برگشت به برجام باز شود؟

تا اینجا رفتار ترامپ دوگانه است؛ از یک سو حرف از مذاکره می زند و 
از سوی دیگر تهدید و حتی تهدید نظامی وجود دارد. یعنی ترامپ یک 
برنامه قابل اعتمادی را هنوز عرضه نکرده است. در گذشته نیز، همین 
ترامپ برجام را پاره کرد و سردار سلیمانی را همراه با ابومهدی مهندس 
به شهادت رساند. در واقع، او سابقه خوبی ندارد که بتوان به حرف او 

اعتماد کرد.  
نگاه دومی که در مورد ترامپ در نظام بین الملل وجود دارد و ترامپ به 
آن مشهور است این است که او اهل جنگ نیست چون تاجر است و 
بیشتر اهل معامله است. حالا این دیگر هنر مذاکره کنندگان ایرانی است 
که بتوانند با این دو نگاه با او برای رفع تحریم، تجارت یا بر طرف کردن 

تهدید نظامی مذاکره کنند.
اسرائیل شر مطلق است و ترامپ از این شر مطلق حمایت می کند

حضور اسرائیل و صهیونیزم در منطقه نیز موضوع بحرانی است که ترامپ 
از آن حمایت می کند؛ دولتی که به هیچ یک از قوانین بین المللی عمل 
نمی کند و بسیار وحشی، خونخوار، کودک کش و است چنانکه می دانیم 
۵۰ هزار فلسطینی را به شهادت رسانده و دو سه میلیون نفر را آواره 
کرده، چندین هزار زخمی شدند، بیمارستان ها و مدارس را بمباران کرده 
است. خلاصه آنکه اسرائیل و صهیونیزم، شر مطلق است و ترامپ از این 
شر مطلق حمایت می کند و به آن امکانت و تجهیزات می دهد. این نکته 

نیز باید مورد بررسی قرار بگیرد که چطور می توان از آن عبور کرد.
 در ارتباط با صحنه سیاست خارجی که به آن اشاره کردید به نظر می 
رسد شرایط غیرقابل پیش بینی است. اما اگر در عرصه داخل اگر دولت 
بخواهد دست به اصلاحات و به تعبیری یک جراحی بزند باید روی چه 

نقاطی، مناسبات و ساختارهایی دست بگذارد؟
در داخل، گروهی عنوان کاسبان تحریم را دارند. منافع این گروه در 
آشفته بازار است. آن ها در چنین شرایطی است که می توانند به منافع 
خود دست پیدا کنند؛ منافع زیادی هم دارند و لذا راضی به از دست 
دادن این منافع نیستند. بنابراین کارشکنی می کنند. برای نمونه، وزیر 
اقتصاد دولت را استیضاح کردند تا دولت بی ثبات شود. این گروه ها به 

فکر منافع خود هستند. اگرچه تعدادشان کم است اما قدرت عملیاتی 
آنها زیاد به نظر می رسد؛ پشتوانه هایی هم دارند. بنابراین دولت باید این ها 
را خلع ید و خلع سلاح کند تا بتواند در مذاکره، رفع تحریم ها و مسائل 

دیگر قدم بردارد.
در مورد ساختار اقتصادی چطور؟ به جز گروه هایی که مانع اند، خود 

ساختارهای اقتصادی هم معیوب اند.  
در قانون بودجه برای دولت منابعی تعیین و مشخص شده است. این منابع 
یا مثلا از محل فروش نفت است یا از محل دارایی های دولت. مالیات هم 
بخشی از این منابع است. دولت نمی تواند برخلاف قانون بودجه رفتار کند 
بلکه باید آنچه که در این قانون آمده را عمل کند. اما در قانون بودجه 
هزینه و درآمد متعادل نیستند؛ یعنی ارقامی به عنوان هزینه آمده که 
بسیار بیشتر از منابع دولت است. بخشی از منابع درآمدی صوری است 
و بخش دیگری از آن مثل مالیات، قیمت خودرو و ... فشار بر روی مردم 
است. این ها باعث فشار بر مردم، افزایش تورم و گرانی بیشتر و در نتیجه 
کوچک تر شدن سفره مردم می شود.  خلاصه آن که قانون برنامه بودجه 
سال ۱۴۰۴ برای دولت قانون مطلوبی نیست که بتواند با آن تکالیفی که 
برعهده دارد را انجام دهد. همانطور که گفتم یکی از نیازهای جدی کشور 
بحث سرمایه و سرمایه گذاری است و وقتی منابعی نباشد و یا روی مردم 
و اقشار مستضعف فشار بیاورد، برخلاف اهداف دولت یا نظام جمهوری 

اسلامی است. در صورتی که نظام برای مردم آسایش و رفاه می خواهد.
با توجه به اینکه شش، هفت ماه از روی کار آمدن دولت گذشته، تا الان 
این ماه عسل تمام شده، فکر می کنید با این ترکیب و با این روشی که 
دولت پیش گرفته می تواند به این اهداف دست پیدا کند یا آن که نیاز 
جدی به تغییراتی در دولت وجود دارد تا نوعی تجدید قوا برای انجام 
این اصلاحات صورت بگیرد؟ ثبات یکی از عوامل موفقیت در مدیریت 
است. اگر در مدیریت ثبات وجود داشته باشد دولت می تواند موفق شود 
و برنامه های خود را اجرا کند. الان هدف گروه مخالف بی ثبات کردن 
دولت است. مهم ترین کاری هم که آنها در حوزه داخلی-اقتصادی و 
خارجی انجام دادند، استیضاح آقای همتی وزیر اقتصاد بود و دیگری کنار 
زدن آقای ظریف. الان وزارت اقتصاد مسئول و ثبات ندارد و همه منتظر 

هستند ببینند چه کسی وزیر می شود. 

صفحه   ۳

رئیس کمیسیون حمل و نقل و ترافیک شورای شهر زنجان در گفت و گو  با صدای زنجان از اصلاحات هندسی در معابرشهر خبر می دهد؛

سعید نجفی: توسعه پارکینگ در مرکز شهر رویه غلطی است

طرح زوج و فردطرح زوج و فرد
 در راه زنجان در راه زنجان

برگزیده

آرد مشمول کالای قاچاق شد

استخراج ارز دیجیتال
 از کوره آجرپزی

با ابلاغ بخشنامه ضوابط اختصاصی شرکت بازرگانی دولتی ایران
 مبنی بر خرید، فروش، حمل و نگهداری آرد صورت گرفت؛

مدیر کل غله استان زنجان: صدور صورتحساب یا حواله خرید آرد توسط 
کارخانجات آردسازی برای کلیه آردهای تحویلی به خریداران الزامی است

فرمانده انتظامی شهرستان خدابنده خبرداد :

 فرمانده انتظامی شهرستان خدابنده ، از کشف 9 دستگاه ماینر استخراج ارز دیجیتال به ارزش 14 
میلیارد ریال از یک کوره آجر پزی در حاشیه این شهرستان خبر داد. سرهنگ  محسن غنیمتی 
فرمانده انتظامی شهرستان خدابنده گفت: در پی اشراف پیرامونی ماموران پلیس آگاهی شهرستان راه 
اندازی ماینر های استخراج ارز دیجیتال در یک کارگاه کوره آجر پزی محرز شد. وی افزود: ماموران 
پس از بررسی موضوع و هماهنگی با مقام  قضائی به محل اعزام و در بازرسی از این کوره آجر پزی 9 
دستگاه ماینر قاچاق و بدون مجوز را کشف و در این رابطه یک نفر متهم را دستگیر کردند.  فرمانده 

انتظامی شهرستان خدابنده ارزش مالی ماینر های کشف شده ...

 با ابلاغ بخشنامه ضوابط اختصاصی خرید، فروش، حمل و نگهداری آرد از سوی شرکت بازرگانی 
دولتی ایران به ادارات کل غله استان های سراسر کشور؛ آرد مشمول کالای قاچاق شد بر این اساس 
کلیه ذینفان زنجیره تأمین آرد و تشکل های صنفی مرتبط اعم از انجمن صنفی کارخانجات آردسازی 
استان، اتحادیه های نانوایی، شرکت های حمل آرد و سایر مصرف کنندگان آرد )نان و غیرنان( مفاد 

دستورالعمل را بطور کامل میبایست رعایت کنند. ولی اله زمانی، مدیر کل غله...

صفحه۳

صفحه 2



دو  شنبه  ۲۵  فروردین   ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم*   شماره   ۲۸۲۸ روز�� اقتصاد۲۲

صدای زنجان/ مدیر امور اراضی استان زنجان گفت: ۹۰ هکتار از اراضی استان 
زنجان برای احداث نیروگاه های خورشیدی به سه متقاضی واگذار شده است با 

توجه به ناترازی انرژی در کشور این اقدام در اولویت کاری قرار گرفته است.
داود حیدری با بیان اینکه در سال ۱۴۰۳ مدیریت امور اراضی استان زنجان 
توسعه طرح های  و  ملی  اراضی  از  بهینه  استفاده  راستای  در  مؤثری  اقدامات 
کشاورزی و صنعتی انجام داده است، اظهار کرد: یکی از مهم ترین این اقدامات 
واگذاری ۱۵۰ هکتار از اراضی منابع ملی به متقاضیان اجرای طرح های مرتبط با 

کشاورزی و صنعت است.
اراضی برای احداث نیروگاه های  از  از این میزان ۹۰ هکتار  اینکه  با بیان  وی 
خورشیدی به سه متقاضی واگذار شده است، ادامه داد: با توجه به ناترازی انرژی 
در کشور این اقدام در اولویت کاری قرار گرفته و مدیریت امور اراضی در نظر دارد 

تا نهایت همکاری را با متقاضیان احداث نیروگاه های خورشیدی داشته باشد.
مدیر امور اراضی استان زنجان با اشاره به اینکه فرآیند واگذاری این اراضی با 
کم ترین میزان اجاره بها و با حداقل مراحل اداری صورت می گیرد، بیان کرد: 
به طوری که تنها با دو فقره استعلام از دستگاه های ذی ربط امکان واگذاری اراضی 

ملی فراهم می شود.
وی با تأکید بر اینکه امید است با تداوم این روند گام مؤثری در جهت کاهش 
ناترازی انرژی برداشته شود، ابراز کرد: در بخش دیگری از اقدامات صورت گرفته 
پروژه رفع تداخلات اراضی در استان زنجان که از طرح های اولویت دار بخش 

کشاورزی به شمار می رود در نیمه اول سال گذشته با موفقیت به پایان رسید.
مدیر امور اراضی استان زنجان اضافه کرد: این اختلافات که بیش از ۶۰ سال میان 
دولت و کشاورزان وجود داشت، سرانجام حل و فصل شد و استان زنجان در این 

زمینه رتبه نخست کشور را به دست آورد.
در  کشاورزی  اسناد  بر صدور  مقدمه ای  پروژه  این  اینکه  به  اشاره  با  حیدری 
چارچوب قانون حدنگار محسوب می شود، ابراز کرد: استان زنجان در این حوزه 

نیز جزو استان های پیش رو است.
وی با بیان اینکه در جریان اجرای این پروژه ۷۰ هزار هکتار از اراضی ملی به 
نفع کشاورزان تغییر کاربری یافت و از قلمرو اراضی ملی خارج شد، بیان کرد: 
از مهم ترین آثار این پروژه جلوگیری از تشکیل بیش از ۳۰ هزار پرونده حقوقی 
در دستگاه قضائی کشور بوده که سبب افزایش رضایت مندی کشاورزان و جامعه 

هدف گردیده است.
مدیر امور اراضی استان زنجان با تأکید بر اینکه از دیگر اقدامات مهم مدیریت 
امور اراضی در سال ۱۴۰۳ صدور ۸۶ فقره مجوز تغییر کاربری اراضی زراعی برای 
اجرای طرح های مرتبط با کشاورزی و یا طرح های غیرکشاورزی است، ادامه داد: 
مجموع سرمایه گذاری انجام شده در این زمینه ۱۸ میلیون و ۱۹۸ هزار و ۶۰ 
ریال بوده و این طرح ها موجب ایجاد اشتغال مستقیم برای ۶۴۷ نفر شده است.

حیدری عنوان کرد: به منظور حفاظت از اراضی کشاورزی که میراث گذشتگان 
و تضمین کننده امنیت غذایی نسل آینده محسوب می شوند، با ۳۶۱ مورد تغییر 
کاربری غیرمجاز برخورد قانونی صورت گرفت. در نتیجه این اقدامات حدود ۱۸۰ 
هکتار از اراضی کشاورزی آزادسازی شد و مجدداً در چرخه تولید و کشت قرار 
گرفت. وی با بیان اینکه یکی دیگر از اولویت های مهم بخش کشاورزی تجمیع 
و یکپارچگی اراضی کشاورزی است، گفت: پراکندگی و خرد بودن اراضی یکی از 

عوامل اصلی کاهش بهره وری تولیدات کشاورزی به شمار می رود. 
مدیر امور اراضی استان زنجان ادامه داد: طی سال های ۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ استان 
زنجان عملکرد بسیار خوبی در این زمینه داشته و تاکنون مجموعاً ۲ هزار و ۶۰۰ 
هکتار از اراضی کشاورزی این استان مورد تجمیع و یکپارچگی قرار گرفته است.

حیدری بیان کرد: این اقدام نقش به سزایی در افزایش بهره وری، کاهش هزینه های 
تولید و تسهیل اجرای طرح های نوین آبیاری و مکانیزاسیون ایفا می کند.

صدای زنجان/ معاون بازرسی و نظارت صنعت، معدن و تجارت استان زنجان 
از افزایش ۲۶۴ درصدی تخلفات صنفی در استان زنجان خبر داد و گفت: در 

تشکیل پرونده ها نیز با رشد ۱۰۷ درصدی مواجه بودیم.
حسین منصوری از افزایش قابل توجه بازرسی ها و تشکیل پرونده های تخلف در 
سطح استان در سال جاری خبر داد و اظهار داشت: در سال گذشته، مجموعاً ۵ 
هزار و ۶۷ مورد بازرسی توسط اداره کل صنعت، معدن و تجارت استان زنجان 

و ۴ هزار و ۹۲۳ مورد بازرسی دیگر توسط اتاق اصناف استان انجام شده است.
وی افزود: در پی این بازرسی ها، یک  هزار و ۷۵ مورد پرونده تخلف از سوی 
اداره کل صمت و ۷۶۰ مورد دیگر از سوی اتاق اصناف استان تشکیل شده است.

معاون بازرسی و نظارت صنعت، معدن و تجارت استان زنجان با اشاره به این 
که این آمار نسبت به سال گذشته افزایش چشمگیری داشته است، گفت: در 
بازرسی ها شاهد رشد ۲۶۴ درصدی و در تشکیل پرونده های تخلف نیز رشد ۱۰۷ 
درصدی بودیم. این آمار نشان  می دهد فعالیت های فشرده تر و نظارتی دقیق تر 
در سطح استان است. وی در ادامه با بیان اینکه بیشترین تخلفات در حوزه های 
این  نانوایی ها، مشاوران املاک و خودرو مشاهده شده است، تصریح کرد: در 
مدت، یک واحد نانوایی در شهر زنجان پلمب شده و چندین واحد صنفی دیگر 
نیز توسط نهادهای مرتبط مانند پلیس اماکن و سایر ارگان های نظارتی تعطیل 
شدند. این اقدامات، در راستای حفظ حقوق مصرف کنندگان و ارتقای کیفیت 
خدمات انجام شده است. منصوری همچنین از ورود جدی صمت به نظارت 
بر بازار مشاوران املاک و خودرو خبر داد و اظهار داشت: در سال جاری، برای 
نخستین بار، بازرسی های تخصصی بر فعالیت های مشاوران املاک و بازار خودرو 
انجام شده است. در این بخش ها، تخلفات متعددی از قبیل عدم صدور کمیسیون، 
عدم ارائه فاکتورهای قانونی و تخلف در قیمت گذاری خودرو مشاهده شد که در 
حال پیگیری و رسیدگی هستند. معاون بازرسی و نظارت صمت استان زنجان در 
پایان تأکید کرد: هدف ما از این بازرسی ها، حفظ حقوق مصرف کنندگان و ایجاد 
شفافیت بیشتر در بازار است. نتایج اقدامات نظارتی زمانی ملموس خواهد شد که 
احکام تخلفات صادر و اجرایی شوند. امیدواریم با ادامه این روند، شاهد کاهش 

تخلفات و بهبود کیفیت خدمات در سطح استان باشیم.

مدیر امور اراضی استان زنجان عنوان کرد:

احداث۹۰هکتارینیروگاههایخورشیدیدرزنجان

لیلا محمدی: با ابلاغ بخشنامه ضوابط اختصاصی خرید، فروش، حمل و نگهداری آرد 
از سوی شرکت بازرگانی دولتی ایران به ادارات کل غله استان های سراسر کشور؛ آرد 
مشمول کالای قاچاق شد بر این اساس کلیه ذینفان زنجیره تأمین آرد و تشکل های 
صنفی مرتبط اعم از انجمن صنفی کارخانجات آردسازی استان، اتحادیه های نانوایی، 
شرکت های حمل آرد و سایر مصرف کنندگان آرد )نان و غیرنان( مفاد دستورالعمل 

را بطور کامل میبایست رعایت کنند.
ولی اله زمانی، مدیر کل غله و خدمات بازرگانی استان زنجان در گفت وگو با صدای 
زنجان گفت: طبق مصوبه جلسه ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز، آرد استحصالی 
از گندم برای مصارف نان و غیرنان در زمره کالاهای مشمول قانون مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز قرار گرفت تصریح کرد: طبق ضوابط اختصاصی خرید، فروش، حمل و نگهداری 
آرد، کلیه ذینفان زنجیره تأمین آرد و تشکل های صنفی مرتبط اعم از انجمن صنفی 
نانوایی، شرکت های حمل آرد و سایر  اتحادیه های  کارخانجات آردسازی استان، 
مصرف کنندگان آرد )نان و غیرنان( مفاد دستورالعمل را بطور کامل میبایست رعایت 
نمایند. زمانی افزود: کلیه خریداران آرد )مصارف نان و غیرنان( موظف هستند، این 
کالا را تنها از اعضای زنجیره تأمین )کارخانجات آردسازی( که مشخصات آنها در 
سامانه سیما )سامانه یکپارچه مدیریت اطلاعاتOCC ( ثبت و مورد تأیید قرار گرفته 
خریداری نمایند. صدور صورتحساب یا حواله خرید آرد توسط کارخانجات آردسازی 

برای کلیه آردهای تحویلی به خریداران الزامی می باشد.
زمانی خاطرنشان کرد: فروش آرد توسط کارخانجات آردسازی از طریق سامانه سیما 

و صرفاً به خریدارانی که در سامانه مذکور مورد تأیید قرار گرفته اند، مجاز می باشد.
مدیر کل غله و خدمات بازرگانی استان زنجان عنوان کرد: آرد خریداری و تحویل داده 
شده به خریداران )مصارف نان و غیرنان اعم از خبازی قنادی، واحدهای تولید کننده 

ماکارونی، نشاسته و ...( تحت هیچ عنوانی قابل فروش مجدد نمی باشد.
وی بیان کرد: اشخاص و پیمانکاران حمل موظف هستن اطلاعات مربوط به حمل آرد 

مانند مبدأ، مقصد و مقدار را به منظور اخذ سند حمل )بارنامه( در سامان های ذیربط 
به صورت صحیح ثبت کنند.

های  محل  اطلاعات  ثبت  به  ملزم  آرد  کنندگان  نگهداری  افزود:  ادامه  در  زمانی 
نگهداری، انبارها و مراکز نگهداری، موجودی اولیه، ورود و خروج آرد در سامانه جامع 
انبارها می باشند. بدیهی است اطلاعات ثبت شده در سامانه های مذکور با موجودی 

فیزیکی در محل نگهداری در لحظه باید مطابقت داشته باشد.
وی اظهار کرد: خرید آرد برای مصارف ارگان ها و نهادی مختلف و همچنین مواردی 
مانند حوادث غیرمترقبه )بلایای طبیعی(، مراسم اربعین، راهیان نور و غیره،  خرید، 
حمل و نگهداری آن صرفاً از طریق اداره کل غله و خدمات بازرگانی استان زنجان 

صورت خواهد پذیرفت.

با ابلاغ بخشنامه ضوابط اختصاصی شرکت بازرگانی دولتی ایران مبنی بر خرید، فروش، حمل و نگهداری آرد صورت گرفت؛

آرد مشمول کالای قاچاق شد
مدیر کل غله استان زنجان: صدور صورتحساب یا حواله خرید آرد توسط کارخانجات آردسازی برای کلیه آردهای تحویلی به خریداران الزامی است

معاون بازرسی و نظارت صمت استان زنجان 
خبر داد:

افزایش۲۶۴درصدیتخلفاتصنفی
دراستانزنجان

خبرخبر  

کوتاهکوتاه 

آگهی فقدان سند مالکیت 

الکترونیکی  دفتر  بشماره  زنجان  یک  بخش  اصلی   ۵۲۴۴ از  فرعی   ۳۲ پلاک  عمارت  دانگ  سه  کاداستری  مالکیت  سند 
۱۳۹۸۲۰۳۲۷۱۰۰۰۰۷۳۵۰ بشماره چاپی ۱۹۷۲۲۵ سری ب سال ۹۸ به آدرس خیابان بعثت کوی سیلاب کوچه شهید حسن 
جعفری پلاک ۱۴۱ بنام آقای محمود ارفعی فرزند محمد به شماره ملی ۴۲۸۴۸۴۴۶۰۱ و سه دانگ دیگر بشماره دفتر الکترونیکی 
ملی  به شماره  فرزند غلامحسین  بهیه کریمی  بنام خانم  بشماره چاپی ۱۹۷۲۲۴ سری ب سال ۹۸   ۱۳۹۸۲۰۳۲۷۱۰۰۰۰۷۳۴۹
۴۲۸۱۵۴۳۸۴۸ صادر و تسلیم شده است نامبردگان با ارائه دو برگ سپس استشهادیه ،مصدق مدعی مفقود شدن سند مالکیت به علت 
سهل انگاری گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده است که مراتب به استناد ماده ۱۲۰ اصلاحی آئین نامه قانون ثبت 
آگهی میگردد تا هر کس به نحوی از انحاء ادعایی نسبت به ملک مذکور دارد یا معاملاتی به نفع آنها انجام شده است از تاریخ انتشار 
این اگهی به مدت ده روز ضمن مراجعه به این اداره اعتراض خود را با ارائه اصل سند مالکیت یا سند معامله تسلیم نماید در غیر این 

صورت سند مالکیت المثنی بنام متقاضی صادر و تسلیم خواهد شد. 

آگهی اصلاحیه هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                 
پیرو انتشار آگهی هیات موضوع قانون تعیین تکلیف ثبتی اراضی فاقد سند رسمی در روزنامه صدای زنجان به تاریخ های ۲۸۰۳-

۱۴۰۳/۱۲/۰۴ و۲۸۱۲-۱۴۰۳/۱۲/۱۸ برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۲۷۰۰۵۰۰۵۷۷۴مورخ۱۴۰۳/۱۱/۰۳ درخواست سند آقای 
علی شاهرخی فرزند محمد صادق، در آگهی  انتشار یافته سهوا پلاک ۲۸۲ فرعی از ۱۴۲- اصلی درج شده است که پلاک صحیح  

۲۸۰ فرعی از ۱۴۲-اصلی میباشد.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ 
رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای 

مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
حمیدرضا ملکی رئیس ثبت اسناد و املاکتاریخ انتشار نوبت اول:۱۴۰۴/۰۱/۲۵* تاریخ انتشار نوبت دوم:۱۴۰۴/۰۲/۰۹ اسحق بیگدلی مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک ناحیه دو زنجان 

فارس/ پروژه دوخطه کردن راه آهن زنجان به قزوین که سال هاست از سوی مسوولان 
وعده افتتاح و بهره برداری ان به گوش می رسد، نیازمند ۲ هزار میلیارد تومان اعتبار 

است که نیمی از آن برای تکمیل پروژه و نیم دیگر آن برای تجهیز آن نیاز است.
یکی از بخش های مهم حمل ونقل در دنیای امروز راه آهن است، بخشی که می تواند 
هزینه ها را کاهش و توسعه آن می تواند به شکوفایی اقتصاد یک شهر، منطقه و یا 

کشور کمک کند.
در حال حاضر در کشور طرح های مختلفی در زمینه حمل ونقل و به ویژه حمل ونقل 
ریلی در حال اجراست که یکی از مهم ترین آنها دوخطه شدن راه آهن زنجان به قزوین 

و گسترش آن به تهران و تبریز است.
بهره برداری از دوخطه کردن پروژه راه آهن زنجان به قزوین می تواند بر توسعه منطقه، 
کاهش میزان بارمحوری خطوط، کاهش ترافیک خط ها، سریع تر رسیدن قطارها به 
مقصد، صرفه جویی در مصرف سوخت، افزایش سرعت خدمات به مردم، کاهش حجم 
ترافیک و تصادفات و افزایش سرمایه گذاری به دلیل راحتی دسترسی به خط راه آهن 

اثرگذار باشد
.خط دوم راه آهن قزوین - زنجان به طول ۱۸۱ کیلومتر دارای ۱۱ ایستگاه است که 
زمان سفر از تهران به زنجان را کوتاه تر می کند و از جمله مزایای این پروژه می توان 
به افزایش ایمنی و سرعت سیر قطارهای مسافری به ۲۰۰ کیلومتر بر ساعت و امکان 

افزایش تعداد قطارهای مسافری تا ۵۰ درصد اشاره کرد.
تا ۱۰  افزایش حمل ریلی کالا  همچنین خط دوم راه آهن قزوین - زنجان امکان 
میلیون تن را فراهم می کند و با تکمیل این خط ریلی امکان افزایش ظرفیت قطارهای 

حومه ای بین زنجان با قزوین، کرج و رشت ایجاد خواهد شد.
وعده هایی که عملی نشد

در چند نوبت مسئولان وقت از افتتاح این طرح در آینده نزدیک خبر داده اند اما 
تاکنون این اتفاق رخ نداده است و مردم زنجان و منطقه منتظر عملی  شدن این قول 

از سوی مدیران هستند.

علت تاخیر در اجرای این پروژه داشتن معارض در مقطعی که گویا الان حل شده و 
همچنین عدم تزریق به موقع منابع مالی اعلام شد تا همچنان چشم انتظار پایان این 
طرح بزرگ برای منطق شمال غرب باشند، اتفاقی که در صورت تحقق می توانند 

برکات فراوانی داشته باشد.
اجرای مصوبه سفر، رئیس جمهور شهید به تکمیل پروژه کمک می کند

پروژه ای که بنا به گفته مسعود بیات منش، معاون امور عمرانی استاندار زنجان جزو 
پروژه های ملی است که اگر مصوبه سفر دوم رئیس جمهور شهید عملیاتی و منابع آن 
تأمین شود می توان به تکمیل آن امیدوار بود معاون امور عمرانی استاندار زنجان تأکید 
کرد: حدفاصل سه راهی سلطانیه تا صائین قلعه در این پروژه تکمیل نشده است که ۷۰ 

درصد پیشرفت فیزیکی دارد و اگر منابع تأمین شود قابل بهره برداری است.
پروژه دو خطه کردن راه آهن زنجان_قزوین ۹۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارد

دراین رابطه منوچهر صفری، مدیرکل راه آهن شمال غرب می گوید که پروژه دوخطه 
کردن راه آهن ۹۰ درصد پیشرفت دارد.

مدیرکل راه آهن شمال غرب افزود: دوخطه کردن راه آهن زنجان به تهران ۲ هزار 
میلیارد تومان اعتبار برای تکمیل نیاز است.

وی با اشاره به آخرین وضعیت پروژه دوخطه کردن راه آهن شمال غرب، گفت: این 
پروژه در حال حاضر ۹۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارد، اما به دلیل مطالبات پیمانکاران 

و عدم انجام تعهدات در خصوص واگذاری اعتبار، کار معطل مانده است.
صفری با بیان اینکه برای تکمیل فیزیکی پروژه هزار میلیارد تومان و برای برقی کردن 
آن نیز هزار میلیارد تومان دیگر نیاز است، افزود: در دوره آقای رئیسی دو اعتبار 
خوب به مبلغ ۸۰۰ میلیارد تومان و یک هزار و ۲۵۰ میلیارد تومان برای این پروژه 
پیش بینی شد، اما منجر به نقدینگی نشد و تنها ۴۰ تا ۵۰ درصد آن تخصیص یافت.

وی با اشاره به اینکه از سال گذشته هیچ اعتباری به این پروژه تخصیص نیافته است، 
گفت: هر چقدر زمان می گذرد، هزینه های پروژه بیشتر می شود و امیدواریم سازمان 

برنامه وبودجه و وزارت راه و شهرسازی برای این پروژه اعتبار جدی در نظر بگیرند.
مدیرکل راه آهن شمال غرب در پاسخ به این سؤال که آیا این پروژه ملی است یا 
پروژه  اعتبار  بود  قرار  شهید  رئیس جمهور  سفر  نخست  مصوبه  در  گفت:  استانی، 
به صورت سه سهم استانی، راه آهن و سازمان برنامه و تأمین شود، اما در همان زمان 
راه آهن به تعهد خود عمل کرد، اما استان و سازمان برنامه به تعهدات خود عمل نکردند 

و پول آن را پرداخت نکردند. 
صفری با بیان اینکه در حال حاضر پیمانکاران ۲۰۰ میلیارد تومان طلب دارند که اگر 
پرداخت نشود، تعدیل به آن تعلق می گیرد، افزود: یکی از پیمانکاران که پروژه خود 
را در محدوده ابهر به خرم دره به اتمام رسانده، ۱۰۰ میلیارد تومان طلب دارد و سه 
پیمانکار دیگر هم مطالباتی دارند که اگر پرداخت نشود به مرور تعدیل شده و افزایش 

پیدا می کند.
وی با اشاره به اینکه این پروژه فراتر از سطح مدیرکلی راه آهن است، پیشنهاد من 
پیگیری جدی موضوع توسط مسئولین استانی و همچنین نمایندگان در سطح ملی 

است تا هر چه سریع تر اعتبار موردنیاز برای تکمیل این پروژه تأمین شود. 
افتتاح این طرح مهم، مقدار حمل بار از راه آهن استان را افزایش و زمان سیر قطارها 

نیز کاهش قابل توجهی می یابد.
افتتاح این پروژه فاصله زنجان تا تهران را کاهش می دهد که نقش مهمی در توسعه 
و افزایش سرمایه گذاری ایفا خواهد کرد. لازم به توضیح است، این طرح مهم ملی در 
سفر سال ۱۳۸۲ رهبر معظم انقلاب به زنجان تصویب و عملیات اجرایی آن از اسفند 

سال ۹۵ آغاز شد که قرارداد اولیه آن ۵۳۰ میلیارد تومان بوده است.

پروژه دوخطه کردن راه آهن زنجان در ایستگاه 2 هزار میلیارد تومانی!

همشهری/ یک میلیون و ۷۰۰ هزار بازنشسته تحت پوشش صندوق بازنشستگی 
کشوری چشم به راه خبرهای خوب هستند و مدیرعامل این صندوق ۳ خبر مهم 
داده است، از میزان وام ضروری گرفته تا پرداخت خسارت بیمه تکمیلی بازنشستگان 

و البته تغییر شرکت بیمه گذار.
پایین  و سقف  بازنشستگان صندوق کشوری  پرداخت هزینه خسارت  در  تاخیر   ،
تعهدات باعث شده تا مدیران این صندوق به فکر افزایش سقف تعهدات و احتمالا 
تغییر شرکت بیمه گذار بگیرند. در حال حاضر بیمه ملت نسبت به ارائه خدمات به 
بازنشستگان این صندوق می پردازند و باید دید در مناقصه جدید چه شرکتی برنده 

اعلام می شود.
حجت اله میرزایی، مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشوری، با اشاره به الزامات برنامه 
هفتم توسعه، از خروج تدریجی از بنگاه داری به عنوان یکی از سیاست های محوری 
صندوق خبر داد و گفت: در برنامه های امسال، هدف گذاری شده است که به جای 
مدیریت مستقیم بنگاه ها، به سمت سهام داری حرکت کنیم و با همکاری سهامداران 
بزرگ کشور مانند هلدینگ خلیج فارس و فولاد مبارکه، الگوی اقتصادی جدیدی را 

برای صندوق بازنشستگی طراحی و ترکیب سهامداری صندوق را اصلاح کنیم.
وعده افزایش خدمات رفاهی و قدرت خرید بازنشستگان

میرزایی در ادامه به اقدامات رفاهی جدید برای بازنشستگان اشاره کرد و گفت: تلاش 
می کنیم بدون تحمیل هزینه های جدید، با استفاده از ظرفیت های اعتباری و تجاری 
کشور، خدمات رفاهی گسترده تری به بازنشستگان عزیز ارائه دهیم. طرح هایی مثل 
احیای طرح یاری، خریدهای اقساطی، سفرها، فعالیت های فرهنگی و خدمات درمانی 

بهتر، در سال جاری با ابعاد وسیع تری اجرا خواهد شد.
به گفته وی، جزئیات طرح های رفاهی به ویژه در حوزه احیای طرح های یاری در دهه 

اول اردیبهشت اطلاع رسانی خواهد شد.
یکی از خبرهای مهم میرزایی، افزایش سقف وام قرض الحسنه بازنشستگان از ۳۰ به 
۵۰ میلیون تومان بود. مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشوری در این زمینه گفت: از 
هفته گذشته ثبت نام این نوع تسهیلات آغاز شده و پس از اتمام ثبت نام، با همکاری 

بانک صادرات این وام ها پرداخت می شود. قرار است در سال جاری، درمجموع ۳۰۰ 
هزار فقره وام ۵۰میلیون تومانی به بازنشستگان واجد شرایط در ماه های آتی پرداخت 

شود.
قول پرداخت مطالبات درمانی معوق بازنشستگان

میرزایی با اشاره به تاخیر در پرداخت خسارات بیمه درمان تکمیلی از اردیبهشت 
۱۴۰۳ تا دو هفته پیش و با ابراز تأسف از تأخیر در پرداخت خسارت های درمانی، 
گفت: خوشبختانه با رفع موانع موجود، از هفته گذشته خسارات درمانی فروردین تا 

شهریور ۱۴۰۳ و نیز خسارات بیماران خاص پرداخت شده است.
وی ابراز امیدواری کرد: در روزهای آینده، مطالبات مهر تا اسفند ۱۴۰۳ بیمه تکمیلی 
درمان بازنشستگان که اسناد آن ارزیابی و کارشناسی شده باشد نیز تسویه شود تا 

بیش از این شرمنده این عزیزان نباشیم.
تسویه کسورات بازنشستگان تا دهم اردیبهشت

یکی دیگر از موضوعات مهم مطرح شده، بدهی صندوق به نهادهای خدمات دهنده 
بابت کسورات بازنشستگان بود. میرزایی در این خصوص تصریح کرد: با تلاش های 
انجام شده، فاصله زمانی بازپرداخت به دو ماه کاهش یافته و هدف گذاری شده تا دهم 
اردیبهشت کل بدهی ها به نهادهای صنفی، تعاونی ها و فروشگاه های رفاهی تسویه 

شود.
او تاکید کرد: این بدهی ها به دلیل تاخیر در بازپرداخت ها، مشکلاتی برای بازنشستگان 
و سازمان های خدمات دهنده ایجاد کرده بود که تلاش می کنیم این دغدغه مهم 

بازنشستگان نیز برطرف شود.
بهبود خدمات بیمه درمان تکمیلی و برگزاری مناقصه جدید

میرزایی با اشاره به زیرساخت های ضعیف خدمات درمانی شرکت بیمه گر در سال 
گذشته، اعلام کرد: مرحله اول و دوم مناقصه برای انتخاب شرکت بیمه گر برگزار شده 

و تا پایان هفته نتیجه آن مشخص خواهد شد. اصلاح جدول تعهدات، رویه ها و ارتقای 
کیفیت خدمات در سال ۱۴۰۴ در دستور کار قرار گرفته است.

میرزایی در ادامه به پیگیری جدی صندوق بازنشستگی کشوری برای اجرای ماده ۸۵ 
قانون مدیریت خدمات کشوری اشاره کرد و افزود: این ماده قانونی الزام می کند که 
همه دستگاه های اجرایی بیمه درمان تکمیلی را برای کارکنان و بازنشستگان شان و 
خانواده آن ها به صورت هماهنگ اجرا کنند. اما متاسفانه دولت در طول این سال ها به 

دلایلی ازجمله کمبود منابع، از اجرای آن بازمانده است.
وی با اشاره به برگزاری نشست های متعدد با دولت و مجلس شورای اسلامی تصریح 
کرد: رایزنی های متعددی با دولت، مجلس و به ویژه کمیسیون اجتماعی انجام شده و 
از دیماه ۱۴۰۳ حداقل شش جلسه در این خصوص نیز برگزار شده است. همچنین 
رایزنی با وزارت آموزش و پرورش با توجه به تعداد بالای بازنشستگان عزیز این دستگاه 
در حال انجام است تا این ماده قانونی به طور کامل اجرا شده و جایگزین بیمه تکمیلی 

صندوق شود.

قدرت خرید بازنشستگان افزایش می یابد؟



۳۳روز��دو شنبه   ۲۵   فروردین    ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم   *   شماره     ۲۸۲۸
مدیر حج و زیارت استان خبر داد:

اعزام۱۱۲۰زائرزنجانیبهحجتمتع
درقالب۸کاروان

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

جامعه

تسنیم/ دولت در قالب طرحی حمایتی، تسهیلات ودیعه مسکن با سقف فردی ۴۰۰ 
میلیون تومان را به خانوارهای تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی)ره(، سازمان 
درآمدی  تا چهارم  اول  و همچنین دهک های  ایثارگران  و  بنیاد شهید  بهزیستی، 
اختصاص می دهد. این تسهیلات از محل ۲۰ هزار میلیارد تومان اعتبار در بند )ث( 

تبصره ۱۵ قانون بودجه ۱۴۰۴ تأمین می شود.
شرط اصلی بهره مندی از این وام، نداشتن سابقه مالکیت مسکن و معرفی توسط 
نهادهای ذی ربط است. هدف طرح، کاهش فشار اقتصادی بر مستأجران و کمک به 

ساماندهی بازار اجاره مسکن است.
تسهیلات کمک ودیعه با نرخ مصوب

در اجرای ماده ۹ قانون ساماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره بها، وزارت راه و شهرسازی 
تسهیلات کمک ودیعه مسکن با نرخ مصوب را برای مستأجران فاقد مسکن تصویب 
کرده است. سقف فردی این تسهیلات در شهر تهران حداقل ۳۰۰ میلیون تومان است 
و مجموع اعتبار طرح، ۲۰۰ هزار میلیارد تومان )معادل ۲۰۰ همت( برآورد شده است.

این تسهیلات با هدف حمایت از مستأجران کلان شهرها طراحی شده و اولویت دریافت 
با خانوارهای فاقد سابقه مالکیت، زوج های جوان )با حداکثر ۴ سال از تاریخ ازدواج(، 
زنان سرپرست خانوار و خانواده های دارای سه فرزند یا بیشتر است. مبلغ این وام سالانه 

و بر اساس نرخ تورم نقطه به نقطه اعلامی مرکز آمار ایران افزایش می یابد.
در تبصره اول این ماده، به صراحت بر اولویت دهی به گروه های خاص مانند زوج های 
جوان، خانواده های تحت پوشش نهادهای حمایتی و زنان سرپرست خانوار تأکید شده 
است. همچنین بانک مرکزی موظف است ظرف دو هفته از زمان ابلاغ مصوبه، سهمیه 
هر بانک عامل را تعیین و اعلام کند. بر اساس تبصره سوم، دستورالعمل اجرایی این 

ماده نیز باید ظرف دو هفته با همکاری وزارت راه و شهرسازی تهیه و منتشر شود.
سیاست های حمایتی از موجران

در چارچوب اجرای ماده ۷ قانون ساماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره بها، وزارت راه 
و شهرسازی مجموعه ای از مشوق ها و سیاست های مالی را برای تشویق موجران به 
رعایت نرخ های مصوب و ساماندهی بازار اجاره تصویب کرده است. این بسته شامل 
پرداخت تسهیلات جعاله مسکن و معافیت های مالیاتی برای موجرانی است که با 
نرخ های مصوب اقدام به اجاره واحدهای مسکونی خود می کنند. بانک مرکزی موظف 
است از طریق بانک های عامل، تسهیلات جعاله مسکن را مطابق تصمیم هیئت عالی 
بانک مرکزی و تأیید وزارت راه و شهرسازی به این موجران پرداخت کند. شوراهای 
مسکن استانی نیز مکلفند در شهرهای بالای ۱۰۰ هزار نفر جمعیت و شهرهای جدید، 
سقف افزایش اجاره بها را مشخص کنند. این نرخ ها پس از تصویب شورای عالی مسکن 
و تأیید استانداری ها، لازم الاجرا خواهند بود. بر اساس مصوبه دولت، واحدهایی که در 
سال ۱۴۰۴ برای نخستین بار وارد بازار اجاره می شوند، از محدودیت سقف افزایش 
اجاره معاف هستند. همچنین موجران و مشاوران املاکی که از دستورالعمل های 
ابلاغی تخطی کنند، توسط سازمان تعزیرات حکومتی و مراجع قضایی تحت پیگرد 

قرار خواهند گرفت.
در راستای ایجاد انگیزه برای رعایت نرخ های مصوب، سازمان امور مالیاتی موظف شده 

معافیت های مالیاتی برای موجران و مستأجران مشمول این طرح اعمال کند.
شفاف سازی ارزش اجاری و افزایش عرضه

وزارت  استیجاری،  رسمی مسکن  عرضه  افزایش  و  بازار  شفافیت  ارتقای  به منظور 

این  از جمله  است.  داده  قرار  کار  در دستور  را  متعددی  اقدامات  و شهرسازی  راه 
اقدامات، به روزرسانی دوره ای ارزش اجاری توسط سازمان امور مالیاتی است. پس 
از هر به روزرسانی، باید ظرف یک هفته سامانه ای برخط برای اطلاع رسانی عمومی و 

دسترسی وزارت راه و شهرسازی راه اندازی شود.
در حوزه افزایش عرضه، دو طرح کلیدی در دستور کار دولت قرار دارد:

طرح تهاتر اراضی دولتی با واحدهای تکمیل شده بخش خصوصی
سازمان ملی زمین و مسکن و شرکت عمران شهرهای جدید مجاز شده اند اراضی 
دولتی )به ویژه در بافت های فرسوده( را در ازای دریافت واحدهای مسکونی تکمیل شده 
از بخش خصوصی تهاتر کنند. مدیریت این واحدها شامل اجاره، تعمیر و تخلیه، با 
کارگزاران وزارت راه خواهد بود. دستورالعمل اجرایی این طرح باید ظرف دو ماه توسط 

وزیر راه و شهرسازی ابلاغ شود.
طرح ساخت ۷۵ هزار واحد استیجاری در سه سال آینده

این واحدها عمدتاً در کلان شهرها و شهرهای بزرگ ساخته خواهند شد و به زوج های 
جوان )با حداکثر ۵ سال از تاریخ ازدواج( و خانوارهای تحت پوشش کمیته امداد و 
بهزیستی اختصاص می یابد. زمین موردنیاز با قیمت منطقه ای در اختیار بنیاد مسکن 
و بخش خصوصی قرار می گیرد و تا پایان دوره اجاره، مالکیت زمین منتقل نخواهد شد.

شرایط مالی و حقوقی این طرح شامل موارد زیر است:
تسهیلات ساخت با نرخ مصوب بانک مرکزی و بازپرداخت از محل درآمدهای اجاره ای
تخصیص نهایی به دهک های اول تا پنجم بر اساس تأیید پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان

مستقیم  مالیات های  قانون   ۵۳ ماده   ۱۱ تبصره  مطابق  مالیاتی  معافیت های 
BNMBS: تکمیل پروژه های نیمه تمام و ساخت مسکن سازمانی

دولت با هدف افزایش عرضه و پاسخ گویی به نیاز اقشار مختلف، دو برنامه کلان دیگر 
را به تصویب رسانده است:

تکمیل ۳۰۰ هزار واحد نیمه تمام
واحدهایی که حداقل دو سال از صدور پروانه ساخت آن ها گذشته، مشمول دریافت 
تسهیلات بدون نیاز به سپرده گذاری یا ارزیابی هزینه باقی مانده خواهند بود. این 
تسهیلات برای واحدهای زیر ۱۰۰ مترمربع و با بازپرداخت ۵ ساله پرداخت می شود. 
پروژه ها باید حداکثر ظرف ۱۸ ماه تکمیل شوند و بانک مرکزی مکلف است ظرف سه 

هفته، دستورالعمل اجرایی را به بانک های عامل ابلاغ کند.
همچنین وزارت راه، کشور، شهرداری ها و وزارت دادگستری مکلف به رفع موانع اداری 

و حقوقی پروژه های با کمتر از دو سال قدمت ساخت شده اند.
ساخت ۱۰۰ هزار واحد مسکن سازمانی فراجا

بر اساس جزءهای ۲ و ۵ بند )پ( ماده ۵۰ قانون برنامه هفتم توسعه، فراجا مکلف 
است ظرف یک ماه نیاز خود را اعلام کند. تسهیلات این پروژه با نرخ سود ۵ درصد و 
دوره مشارکت ۲ ساله و از محل بودجه های مشخص شده در سال های ۱۴۰۳ و ۱۴۰۴ 
تأمین خواهد شد. مدیریت بهره برداری و واگذاری بر عهده فراجا خواهد بود و وزارت 

راه موظف است در تغییر کاربری اراضی مورد نیاز تسریع کند.
تأمین مسکن کارگران در سه مدل

دولت برای تأمین مسکن کارگران سه مدل مختلف را معرفی کرده است:
۱. مدل ملکی* ۲. مدل اجاره به شرط تملیک* ۳. مدل اجاره ای

این مدل ها از طریق همکاری وزارتخانه ها و کارفرمایان به اجرا درمی آید. تأمین زمین 

بر عهده وزارت راه، وزارت صمت و صاحبان صنایع است و مدیریت پروژه ها نیز توسط 
کارفرمایان و طبق دستورالعمل مشترک انجام می شود. در این طرح، اجاره ۹۹ ساله 

اراضی دولتی به صنایع و خیرین در قالب صنعت شهرها پیش بینی شده است.
تمامی تسهیلات مرتبط با این طرح به عنوان عملکرد بانک ها در اجرای ماده ۴ قانون 
جهش تولید مسکن محسوب می شود. سیاست های دولت با هدف کاهش فشار مالی بر 
خانوارهای کم درآمد، تثبیت بازار اجاره و افزایش عرضه رسمی مسکن طراحی شده اند. 
واحد  پایین، ساخت ۷۵ هزار  برای دهک های  تومانی  وام ۴۰۰ میلیون  اختصاص 
استیجاری و تکمیل ۳۰۰ هزار پروژه نیمه تمام از مهم ترین بخش های این طرح هاست. 
با این حال، موفقیت این برنامه ها به هماهنگی دستگاه ها، تخصیص به موقع منابع و 
نظارت مؤثر بستگی دارد. اجرای ناقص یا ناهماهنگ این سیاست ها می تواند اعتماد 
عمومی را تضعیف کند. در مقابل، اجرای موفق آن ها می تواند گام مهمی در بهبود 

معیشت مستأجران و اقشار آسیب پذیر و ایجاد ثبات در بازار مسکن باشد.

تصمیمات مهم دولت برای مستاجران ؛

از افزایش مبلغ وام ودیعه مسکن تا معافیت از سقف افزایش اجاره بها برای این افراد

سمیه محرمی: رئیس کمیسیون حمل و نقل و ترافیک شورای شهر زنجان اعلام کرد: 
زوج و فرد کردن تردد خودروها در هسته مرکزی در حال برنامه ریزی بوده و مورد 

تایید شورای ترافیک است.
 مشکلات ترافیکی در شهر زنجان از ترافیک هسته مرکزی گرفته تا ایرادات فاحش 
مهندسی در برخی از نقاط سطح شهر موجب انتقاد شهروندان نسبت به عملکرد 
دستگاه های ذیربط شده است این مورد سبب شده تا ضرورت بازنگری در برخی از این 
نقاط بیش از پس احساس شود موضوعی که رئیس کمیسیون حمل و نقل و ترافیک 
شورای شهر زنجان نیز آن را تایید کرده و از اجرای برخی تغییرات در مهندسی ترافیک 

شهر زنجان خبر داده است.
سعید نجفی عضو شورای شهر زنجان و رئیس کمیسیون حمل و نقل و ترافیک شورای 
شهر زنجان در گفت و گو با صدای زنجان با اشاره به اینکه سال های گذشته شهرداری 
جسته و گریخته اقداماتی در راستای اصلاح هندسی در سطح شهر انجام داده است، 
اظهار کرد: این اصلاحات در برخی موارد بازدهی خوبی داشته و در برخی موارد بازدهی 

ضعیف تری داشته است.
عضو شورای شهر زنجان با بیان اینکه برای نمونه اجرای دوربرگردان مقابل پمپ بنزین 
پارسیان صدف ضعیف بوده و به دلیل عدم اجرای درست به لحاظ مهندسی ترافیک، 
مشکلاتی برای مردم ایجاد می کند، اضافه کرد: بارها تذکر داده شده تا این دوربرگردان 

اصلاح شود اما هی امروز و فردا می کنند. 
با بیان اینکه رویکرد شورای ترافیک استان به تازگی تغییر کرده و با حضور  وی 
بیات منش معاون استاندار زنجان جلسات شورای ترافیک بیشتر برگزار می شود، اضافه 

کرد: امیدواریم با این نگاه و نگرش شاهد بهبود شرایط ترافیکی در استان باشیم.
اصلاح تقاطع های راهداران و سیلو تصویب شده است

نجفی در ادامه به برخی طرح های ترافیکی در سطح شهر با بیان اینکه دو تقاطع 
بولوار راهداران و تقاطع سیلو دارای مصوبه برای اجرا است، عنوان کرد: بلوار راهداران 

مجموعه خصوصی و مسکن شمالغرب قول داده یک سری اصلاحات را انجام دهد.
رئیس کمیسیون حمل و نقل و ترافیک شورای شهر زنجان با بیان اینکه طرح بولوار 
سیلو نیز تصویب شده و آماده اجرا است، گفت: اما چون تملکاتی در این طرح نیاز 
است شورای شهر از شهرداری خواست ابتدای امر اقدام به تملک کند سپس نسبت 

به اجرای طرح اقدام و برای همین اجرای آن منوط به تملک شهرداری شده است.
اجرای طرح های اصلاح ترافیکی در نقاظ مختلف شهر در انتظار تایید

وی با بیان اینکه تعدادی از طرح ح های اصلاح ترافیکی در زنجان منتظر تاییده نهایی 
شورای ترافیک استان است، بیان کرد: این طرح ها در شورای ترافیک و کمیته های آن 

چکش کاری شده و پس از تصویب به شرط تامین بودجه شهرداری اجرایی می شود.
نجفی با بیان اینکه این طرح ها شامل اصلاح هندسی در میدان پروین اعتصامی، میدان 
مدرس، بولوار زیتون از میدان مدرس تا تقاطع عاصم زنجانی است، ادامه داد: همچنین 
تقاطع عاصم زنجانی که تصادفات در آن بالا است، اصلاح می شود و تقاطع نصر نیز در 

صورت تاییده نهایی، اصلاح خواهد شد.
رئیس کمیسیون حمل و نقل و ترافیک شورای شهر زنجان با بیان اینکه اجرای 
طرح های مهندس ترافیک در هسته مرکزی شهر در حال ابلاغ بوده که فاز نخست آن 
تایید نهایی شده و منتظر جزئیات است، بیان کرد: در هسته مرکزی شهری در تقاطع 

دروازه رشت، خیابان بوئینی، دلجویی و تقاطع بعثت اصلاحاتی انجام خواهد شد.
وی با بیان اینکه شورای شهر در تلاش است با کمک برای تامین بودجه در حوزه 
ترافیک امسال اتفاقات خوبی در شهر بیفتد، اضافه کرد: امیدواریم مهندسی ترافیک 

امسال به صورت لاک پشتی نباشد و شورای ترافیک نیز در این زمینه تعامل لازم را 
داشته باشد تا حداقل امسال یک تحولی در اصلاح هندسی و ترافیک استان زنجان 

رخ دهد.
اصلاحات هندسی در کمربندی شمالی و جنوبی زنجان

وی در ادامه با اشاره به اجرای طرح اصلاح هندسی در کمربند جنوبی شهر یا همان 
خیام از میدان بسیج تا میدان جهاد در دست بررسی توسط مشاور است، اضافه کرد: 
میدان بسیج تا پل امام حسن مجتبی )ع( نیز در دست بررسی بوده و مشاور در حال 
مطالعه است که اگر در شورای ترافیک تایید شود اصلاحات انجام شود، همه این مسیر 

اصلاح می شود.
نجفی با بیان اینکه در صورت مطالعه و تایید شورای ترافیک کمربندی شمالی نیز 
مشمول تغییرات هندسی خواهد شد، اضافه کرد: این محور از پل امام حسن مجتبی 

)ع( تا میدان مدرس خواهد بود.
رئیس کمیسیون حمل و نقل و ترافیک شورای شهر زنجان بیان کرد: فعال شدن چراغ 
راهنمایی در میدان قائم و تقاطع غله نیز در راستای طرح اصلاح مهندس ترافیکی 

شهر در سال جاری آغاز شده است.
وی خاطر نشان کرد: ۱۴ نقطه حادثه خیز و مشکل دار در شهر در دست مشاورها است.

 اجرای طرح زوج و فرد کردن هسته مرکزی 
نجفی با بیان اینکه زوج و فرد کردن هسته مرکزی و اعمال محدودیت های ترافیکی 
در زنجان در حال برنامه ریزی بوده که در انتظار تاییده از شورای ترافیک استان زنجان 
است، عنوان کرد: پارکینگ های حاشیه شهر نیز باید ساماندهی شود چرا که برخی 
خیابان ها داریم که پارکینگ های حاشیه ای دارد که به حال خود رها شده باید برای 

آن فکر شود.
عضو شورای شهر زنجان با اشاره به اینکه چراغ های راهنمایی ۱۱ تقاطع شهری زنجان 

هوشمند شده و بقیه هم در دست بررسی است که به این سمت حرکت می کند با 
توجه به ترافیک تایم بندی شود.

وی با اشاره به اینکه هم اکنون ۱۳ سامانه ثبت تخلف برای اعمال جریمه در زنجان 
فعالیت می کنند، اضافه کرد: ۱6 سامانه دیگر نیز در دست اقدام است.

نجفی با اشاره به آغاز فعالیت دوربین های نظارتی در سطح شهر زنجان بیان کرد: در 
صورت تکمیل پروژه ۱۵۰ دوربین نظارتی در زنجان اجرا و نصب می شود.

توسعه پارکینگ در مرکز شهر رویه غلطی است
رئیس کمیسیون حمل و نقل و ترافیک شورای شهر زنجان در پاسخ به سئوال صدای 
زنجان در مورد افزایش ظرفیت پارکینگ های شهر در مرکز زنجان با بیان اینکه اصولا 
نباید به هسته مرکزی شهر پارکینگ اضافه شود چرا که رویه غلطی است، ادامه داد: 
این شرایط جاذب حضور شهروندان در مرکز شهر خواهد بود و مسیرهای منتج به 
مرکز شهر را با ترافیک مواجه می کند باید به سمتی حرکت کرد که تردد در هسته 

مرکزی شهر با ماشین شخصی گران تمام شود.
وی با بیان اینکه این شرایط نیازمند یک پشتوانه است، تاکید کرد: باید در این زمینه 
حمل و نقل عمومی شهری را تقویت کرد تا فرد گران تمام شدن سفر به مرکز شهر را 
احساس کند. نجفی با اشاره به اینکه باید عوامل جاذب در مرکز شهر کاهش پیدا کند 
و در این راستا شاید نتوان بازار را جابه جا کرد اما مراکز پزشکی، آزمایشگاه ها و برخی 
صنوف خاص را می توان در سطح شهر توزیع کرد، گفت: مرکز تاریخی و قدیمی شهر 

باید محلی برای گشت و گذار و گردشگری باشد.
شهر  مرکز  در  مطب ها  فعالیت  برای  اینکه  به  اشاره  با  زنجان  شهر  شورای  عضو 
چاده اندیشی کرد، بیان کرد: بیشتر واحدهای مطب پزشکان و بخش اداری در مرکز 
شهر متخلف هستند چرا که مجوز منزل گرفته و کار کردند و سپس تبدیل به مطب، 

دفتر وکالت و یا غیره کرده اند.

رئیس کمیسیون حمل و نقل و ترافیک شورای شهر زنجان در گفت و گو با صدای زنجان از اصلاحات هندسی در معابرشهر خبر می دهد؛

طرح زوج و فرد در راه زنجان
سعید نجفی: توسعه پارکینگ در مرکز شهر رویه غلطی است

صدای زنجان/  فرمانده انتظامی شهرستان خدابنده ، از کشف 9 دستگاه ماینر 
استخراج ارز دیجیتال به ارزش 14 میلیارد ریال از یک کوره آجر پزی در حاشیه 
این شهرستان خبر داد. سرهنگ  محسن غنیمتی فرمانده انتظامی شهرستان 
خدابنده گفت: در پی اشراف پیرامونی ماموران پلیس آگاهی شهرستان راه اندازی 

ماینر های استخراج ارز دیجیتال در یک کارگاه کوره آجر پزی محرز شد.
وی افزود: ماموران پس از بررسی موضوع و هماهنگی با مقام  قضائی به محل 
اعزام و در بازرسی از این کوره آجر پزی 9 دستگاه ماینر قاچاق و بدون مجوز را 

کشف و در این رابطه یک نفر متهم را دستگیر کردند.
 فرمانده انتظامی شهرستان خدابنده ارزش مالی ماینر های کشف شده را بنا به 
اعلام نظر کارشناسان اقتصادی 14میلیارد ریال عنوان کرده و اظهار داشت: مبارزه 
بی امان با قاچاق کالا و ارز و برخورد با مجرمان اقتصادی اولویت کاری پلیس 
است و شهروندان نیز در صورت اطلاع از چنین مواردی مراتب را از طریق شماره 

110 به پلیس اطلاع دهند

فارس/ دبیر شورای زکات استان زنجان: گفت بر اساس آمارهای موجود، امسال 
33 میلیارد و 600 میلیون تومان زکوات و کفارات در استان زنجان جمع آوری 

شد.
روح اله صالحی، دبیر شورای زکات استان زنجان اظهار داشت: بر اساس آمارهای 
موجود؛ امسال 33 میلیارد و 600 میلیون تومان زکوات و کفارات در استان 
زنجان جمع آوری شد.دبیر شورای زکات استان زنجان گفت: یک هزار و 900 
پایگاه جمع آوری زکات فطر و فطریه سادات و کفارات در استان زنجان دایر 
شد.وی با اشاره به اینکه یک هزار و 500 کارت خوان پردازه نانوایی نیز گزینه 
پرداخت زکات فطریه را در استان بیان داشت: بر اساس آمارهای موجود تاکنون 
33 میلیارد و 600 میلیون تومان زکوات و فطریات داشتند.صالحی با اشاره به 
اینکه نیازمندان مشمول زکات فطره از قبل شناسایی و طبق هماهنگی انجام شده 
با شورای هماهنگی بانک های استان مبالغ زکات فطریه در همان روز عید فطر 
به حساب نیازمندان واریز شد.دبیر شورای زکات استان زنجان از همکاری شورای 
هماهنگی بانک ها در واریز زکوات و کفارات به حساب نیازمندان اشاره کرد و بیان 
داشت: همکاری رسانه ملی و رسانه های جمعی استان در اطلاع رسانی راهکارهای 

پرداخت زکات، تقدیر کرد. 

برای  اخیر  سال های  در  احوال  گفت:ثبت  زنجان  شهرستان  فرماندار  ایرنا/  
تسهیلگری در ارائه خدمات به مردم با استفاده از فناوری ها و تجهیزات مدرن، 

پیشرفت های زیادی کرده است.
علی کاظمی  در دیدار با مدیر کل ثبت احوال استان، افزود: برای هرگونه تصمیم 
و برنامه ریزی در حوزه جمعیت نیاز به آمار دقیق است که آمار جمعیتی به همت 
این دستگاه ارائه می شود. وی با بیان اینکه بر اساس قانون حمایت از خانواده و 
جوانی جمعیت، رصد مستمر تغییرات جمعیتی بر عهده وزارت کشور و سازمان 
ثبت احوال است،  اظهار داشت: در این راستا زنجان جزو استان های پیشرو در 
راه اندازی مرکز رصد جمعیتی است. کاظمی بر تعامل و همکاری بیش از پیش و 
همه جانبه با این دستگاه تاکید کرد و افزود: از هر کمکی در جهت پیشبرد اهداف 
ثبت احوال دریغ نخواهیم کرد. مدیرکل ثبت احوال استان زنجان نیز در این دیدار 
به پایگاه اطلاعات جمعیتی کشور اشاره کرد و گفت: به روز بودن داده و اطلاعات 
پایگاه اطلاعات جمعیتی کشور موجب شده است وظایف جدیدی به ثبت احوال 
محول شود. مهدی ژاله چیان گفت: با توجه به ایجاد زیرساخت های لازم و اجرای 
طرح سببی و نسبی برای تکمیل اطلاعات پایگاه جمعیتی کشور، از چندماه آینده 

صدور گواهی حصر وراثت با ثبت احوال خواهد بود.
وی در ادامه افزود: اجرای طرح تغییرات بعد خانوار در بحث هدفمندی یارانه ها 

نیز به صورت آزمایشی در کشور به ثبت احوال استان زنجان محول شده است.

فرمانده انتظامی شهرستان خدابنده خبرداد :
استخراجارزدیجیتالازکورهآجرپزی

فرماندار زنجان: 
ثبتاحوالبرایتسهیلگریدرارائهخدمات

گامبرداشتهاست

دبیر شورای زکات استان زنجان خبرداد: 
جمعآوری33میلیاردتومانزکاتوکفارهدرزنجان

صدای زنجان/  مدیر حج و زیارت استان زنجان از اعزام ۱۱۲۰ زائر زنجانی به 
حج تمتع امسال در قالب ۸ کاروان خبر داد و گفت: در حال پیگیری برای انجام 

پروازها از فرودگاه زنجان هستیم.
رحیم شکری  )یکشنبه ۲۴ فروردین( در حاشیه همایش سراسری زائران حج 
تمتع که با هدف آمادگی زائران برای انجام مناسک حج برگزار شد، اظهار کرد: 
این همایش که همه  ساله از سوی سازمان حج و زیارت برگزار می شود، فرصتی 
است تا زائران با آگاهی کامل از اعمال و مناسک حج، در فضایی آرام و بدون 

استرس راهی سرزمین وحی شوند.
وی با اشاره به تعداد زائران استان زنجان در حج امسال، بیان کرد: امسال ۱۱۲۰ 
نفر از استان زنجان در قالب ۸ کاروان به سرزمین وحی اعزام خواهند شد. این 
زائران پیش از سفر، آموزش های لازم را به صورت نظری و عملی دریافت می کنند 
تا بتوانند اعمال حج را به بهترین شکل ممکن و بدون کمترین مشکل انجام دهند 

و با سلامت کامل به وطن بازگردند.
شکری ادامه داد: ترکیب زائران شامل بانوان و آقایان است که آمار دقیق آن 
موجود است اما در حال حاضر به صورت دقیق در دسترس نیست. سهمیه استان 
زنجان نسبت به سال گذشته تغییر محسوسی نداشته و با توجه به جمعیت 
استان، تقریباً همان میزان سهمیه سال قبل امسال نیز به استان اختصاص یافته 

است.
مدیر حج و زیارت استان زنجان با اشاره به تلاش ها برای تسهیل فرآیند اعزام 
زائران، گفت: در حال رایزنی و پیگیری هستیم تا پرواز زائران حج تمتع امسال از 
فرودگاه زنجان انجام شود. هرچند هنوز زمان دقیق اعزام ها مشخص نیست، اما به 

احتمال زیاد تاریخ اعزام ها بین ۲۵ تا ۲۷ خرداد ماه خواهد بود.
وی با اشاره به ویژگی های جمعیتی زائران، عنوان کرد: به دلیل انتظار چندساله 
نسبتاً  امسال  زائران  میانگین سنی  به حج،  اعزام  برای  متقاضیان  از  بسیاری 
بالاست. با این حال، همه اقدامات لازم برای حفظ سلامت و رفاه زائران در طول 

سفر در نظر گرفته شده است.
شکری ضمن آرزوی قبولی طاعات و عبادات برای زائران، ابراز امیدواری کرد: این 
سفر معنوی برای همه زائران با آرامش، سلامت و معنویت همراه باشد و آنان پس 

از انجام مناسک حج به سلامت به آغوش خانواده بازگردند.

فرارو/ نایب رئیس انجمن پارکینسون ایران با این اعلام که ابتلا به پارکینسون در 
ایران ۴۰درصد بیشتر از میانگین جهانی است گفت: هزینه های درمانی بیماران 
پارکینسون به بیش از ۳۰میلیون تومان در ماه می رسد. محسن میرمحمدی  در 
افتتاحیه همایشی به مناسبت روز جهانی پارکینسون که به مدت ۲ روز در محل 
پارک گفتگو در حال برگزاری است، اظهار داشت؛ بیماری پارکینسون دومین 
بیماری شایع عصبی است که ۴ علامت اصلی ابتلاء به این بیماری شامل سفتی 
عضلات، کندی حرکات، عدم تعادل و ترمول می باشد.  وی با اشاره به این مهم 
که تاکنون هیچ درمانی برای بهبودی بیماری پارکینسون در دنیا شناخته نشده، 
گفت؛ درمان های که هم اکنون بر روی بیماران صورت می پذیرد فقط برای 
بهبود علائم بیماری مؤثر هستند.  میرمحمدی بیان داشت؛ طبق آمار جهانی 
ابتلاء به پارکینسون با سرعت بسیار زیادی در حال افزایش است، که پیش 
بینی می شود آمار بیماران مبتلا به پارکینسون در ایران به بیش از ۲۵۰ هزار 
مورد رسیده باشد که متأسفانه طبق این آمار ابتلاء به پارکینسون در ایران ۴۰ 
درصد از میانگین جهانی بیشتر است.  وی تصریح کرد؛ با اینکه دلایل شیوع 
پارکینسون ناشناخته است ولی از عوامل مؤثر آن می توان به استرس، استفاده 
زیاد از سموم کشاورزی و پارازیت ها اشاره کرد.  نایب رئیس انجمن پارکینسون 
ایران به مشکلات بیماران پارکینسون در کشور اشاره کرد و افزود؛ متأسفانه این 
بیماران با مشکلات فراوانی مواجه هستند که مهمترین آن عدم دسترسی کافی 
به داروی با کیفیت می باشد. میرمحمدی با گلایه ازعدم پوشش مناسب بیمه ای 
برای بیماران پارکینسون، گفت؛ هزینه های درمانی بیماران پارکینسون شامل 
دارو درمانی، گفتار درمانی و تغذیه مناسب به بیش از ۳۰ میلیون تومان در ماه 
می رسد که اغلب توانایی پرداخت چنین هزینه ای را نداشته و پوشش بیمه ای 

نامناسب و ناکافی برای این بیماری تعریف و تصویب شده است. 

پارکینسون در ایران ۴۰درصد 
بیشتر از میانگین جهانی

خبر کوتاه



دو  شنبه  ۲۵  فروردین   ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم*   شماره   ۲۸۲۸ روز�� فرهنگ۴۴

موج تبدیل چهره ها به »انیمه«؛ رهایی از واقعیت یا نفوذ فرهنگ شرق آسیا
از منظر فرهنگی و  انیمه ای را می توان  ایرنا/  تبدیل چهره واقعی به یک نسخه 
جامعه شناختی نشانگر نوعی بازآفرینی هویت در عصر دیجیتال دانست؛ استقبال 
کاربران نسل جدید از این قابلیت را می توان در افزایش گرایش به فضای فانتزی را 
این بار در قالب کاراکتری آرمانی، رها از محدودیت های واقعیت و نزدیکی به »خودِ 

مجازی مطلوب« مشاهده کرد.
مدتی است که استفاده از ابزارهای هوش مصنوعی برای تبدیل تصاویر چهره به 
نسخه های انیمه ای به یک پدیده جذاب و پرطرفدار در فضای دیجیتال تبدیل شده 
است. این روند، به ویژه در میان نسل جوان و نوجوان در سراسر جهان، با استقبال 
گسترده ای مواجه شده است. پدیده ای که فراتر از یک سرگرمی ساده است و به نوعی 

بازتابی از تحولات فرهنگی و فناوری در دنیای امروز به شمار می رود.
نگرانی هایی در زمینه حریم خصوصی و استفاده ثانویه از داده های چهره 

کاربران توسط پلتفرم ها وجود دارد
قالب  در  افراد  چهره  بازسازی  امکان  مصنوعی  هوش  فناوری های  از  استفاده 
با تغییر ویژگی های  شخصیت های انیمه را فراهم کرده است. این فرآیند معمولاً 
صورت مانند چشم های بزرگ، فرم کودکانه صورت و رنگ های اغراق شده همراه است. 
از این طریق، افراد می توانند تصاویری آرمانی و فانتزی از خود بسازند که معمولاً با 

واقعیت فاصله زیادی دارند.
به نظر می رسد که این روند تنها یک سرگرمی نیست، بلکه می توان آن را بازتابی از 
تحولات روانی و فرهنگی نسل دیجیتال دانست. در دنیای امروز و افزایش تنش های 
اجتماعی، بحران های زیست محیطی و فشارهای اقتصادی، کاربران جوان به دنبال 
فضایی برای فرار از واقعیت و ساخت هویت های مجازی هستند. بازسازی چهره ها 
در قالب انیمه، نوعی »خودآرایی دیجیتال« است که به فرد این امکان را می دهد تا 

هویت دوم و غیرواقعی از خود بسازد.
انیمه چیست؟

انیمه به مجموعه ای از انیمیشن های ژاپنی اطلاق می شود که ویژگی های خاص 
خود را دارند. این آثار نه تنها از نظر طراحی شخصیت ها، بلکه در زمینه داستان گویی 
و مفاهیم فرهنگی با سایر انیمیشن ها تفاوت دارند. از مهم ترین ویژگی های انیمه 
می توان به طراحی های خاص شخصیت ها )چشم های بزرگ و حالت های اغراق شده(، 
استفاده از رنگ های زنده و توجه به جزئیات در داستان ها اشاره کرد. انیمه ها معمولاً 
در ژانرهای مختلفی چون اکشن، عاشقانه، فانتزی و حتی فلسفی تولید می شوند و 

در بسیاری از مواقع بازتاب دهنده ارزش ها و مفاهیم فرهنگی خاص ژاپن هستند.
تفاوت انیمه و مانگا

انیمه و مانگا  یکی از سوالات رایج در بین علاقه مندان به فرهنگ ژاپنی، تفاوت 
است. انیمه به انیمیشن های تلویزیونی یا سینمایی اطلاق می شود که حرکت دارند و 
معمولاً به صورت سریال ها یا فیلم های انیمیشنی تولید می شوند. در حالی که مانگا به 
نسخه چاپی این آثار گفته می شود که معمولاً در کتاب های کمیک منتشر می شوند 
و از تصاویر ثابت بهره می برند. در بسیاری از مواقع، انیمه ها از روی مانگاها ساخته 

می شوند و این دو فرم هنری به طور نزدیکی به هم مرتبط هستند.
استقبال جهانی از انیمه

استقبال از تبدیل عکس افراد به انیمه به ژاپن یا کشورهای آسیایی محدود نمی شود 
بلکه در سطح جهانی، به ویژه در کشورهای غربی و به خصوص در آمریکا و اروپا 
نیز طرفداران زیادی پیدا کرده است. این موج به ویژه در میان کاربران شبکه های 
اجتماعی مانند اینستاگرام و تیک تاک محبوب است و بسیاری از کاربران از آن 

به عنوان ابزاری برای بازنمایی هویت و جذابیت استفاده می کنند.
باوجود اینکه فرهنگ های مختلف در دنیای دیجیتال امروز بیشتر از هر زمان دیگری 

در دسترس هستند، محبوبیت انیمه و فرهنگ ژاپنی بیشتر به دلیل ویژگی های 
خاص این سبک هنری است. ژاپن با داشتن میراث فرهنگی غنی، داستان پردازی 
پیچیده و شخصیت سازی های جذاب، توانسته است به راحتی توجه جهانیان را جلب 
کند. در مقایسه با فرهنگ های دیگر، انیمه ویژگی های بصری و داستانی منحصر به 
فردی دارد که باعث شده است تا بیشتر از سایر فرهنگ ها در سطح جهانی مورد 

توجه قرار گیرد.
پیوند نوستالژیک مخاطبان ایرانی با انیمه

در ایران نیز انیمه به عنوان یک پدیده محبوب شناخته می شود، به ویژه برای نسل های 
قدیمی تر که با انیمه هایی مانند ماجراهای جودی، دوریمون، نانا و فوتبالیست ها 
خاطره دارند. این خاطرات و آشنایی با سبک های انیمه ای باعث شده است که کاربران 
ایرانی نیز از ابزارهای هوش مصنوعی برای تبدیل تصاویر خود به سبک انیمه استفاده 
کنند. این پیوند نوستالژیک به دنیای انیمه، به ویژه در میان نسل های جوان تر که به 

فرهنگ دیجیتال علاقه دارند، به یک تجربه جدید و جذاب تبدیل شده است.
برای بسیاری از ایرانیان، انیمه های ژاپنی که در دهه های گذشته از تلویزیون پخش 
می شدند – از »دختری به نام نل« و »هایدی« گرفته تا »بابا لنگ دراز« و »پینوکیو« 
– بخشی از حافظه تصویری و عاطفی دوران کودکی هستند. حالا هوش مصنوعی 
این امکان را فراهم کرده که کاربران نه فقط تماشاگر، بلکه خود بخشی از آن دنیای 

خیال انگیز باشند؛ گویی خاطره جمعی با فناوری های نوین دوباره جان گرفته است.
استودیو جیبلی: برند شاخص انیمه

استودیو جیبلی یکی از مهم ترین و شناخته شده ترین استودیوهای انیمه سازی در 
جهان است که با آثار شاخص تأثیر عمیقی بر فرهنگ انیمه گذاشته است. آثار این 
استودیو نه تنها از نظر طراحی، بلکه در داستان گویی و ارائه مفاهیم فلسفی، اجتماعی 
و انسانی شهرت دارند. جیبلی موفق شده است انیمه را به یک هنر جدی و مهم 

تبدیل کند که نه تنها برای کودکان، بلکه برای بزرگ سالان نیز جذابیت دارد.

بازآفرینی هویت در عصر دیجیتال
و  از منظر فرهنگی  نوستالژی محدود نمی شود.  بعُد  به  تنها  این پدیده  جذابیت 
جامعه شناختی، تبدیل چهره واقعی به یک نسخه انیمه ای را می توان نشانگر نوعی 
بازآفرینی هویت در عصر دیجیتال دانست. بازسازی چهره در قالب کاراکتری آرمانی، 

نوعی رهایی از محدودیت های واقعیت و ساخت یک »خودِ مجازی مطلوب« است.
از سوی دیگر، این گرایش گسترده را می توان یکی از نشانه های نفوذ عمیق فرهنگ 
شرق آسیا به فضای رسانه ای جهانی تلقی کرد. زمانی انیمه فقط محصولی بومی از 
ژاپن بود؛ امروز اما تبدیل به زبانی جهانی در روایت، طراحی و بیان احساسات شده 
است. حتی در ایران، کاربران با اشتیاق تصاویر خود را به این زبان جدید بازتعریف 

می کنند.
در عین حال، نباید نسبت به پیامدهای انتقادی این پدیده غافل بود. خلق چهره های 
غیرواقعی و زیباشناسانه می تواند به تقویت استانداردهای دست نیافتنی از زیبایی، 
بزند.  دامن  دیجیتال  خودبیگانگی  از  نوعی  و  واقعی،  بدن  از  نارضایتی  احساس 
همچنین، نگرانی هایی در زمینه حریم خصوصی و استفاده ثانویه از داده های چهره 

کاربران توسط پلتفرم ها وجود دارد.
با این همه، موج انیمه سازی چهره با هوش مصنوعی را می توان نقطه تلاقی سه 
جریان اصلی دانست: نوستالژی فرهنگی، میل به بازآفرینی هویت و جذابیت فناوری 
نوین. این فرآیند نشان می دهد که چگونه فناوری می تواند خاطرات گذشته، تخیل 

فردی و شکل های جدیدی از بیانِ خودرا به هم پیوند دهد.
در حقیقت پدیده تبدیل عکس چهره به انیمه را می توان فراتر از سرگرمی، به  عنوان 
یک واکنش به شرایط اجتماعی و فرهنگی امروز و تلاش برای بازتعریف هویت در 
دنیای دیجیتال، تعریف کرد. به نظر می رسد که این موج ادامه داشته باشد و شاید 
با پیشرفت فناوری های هوش مصنوعی و دسترسی بیشتر به ابزارهای تصویرسازی 

تحولات دیگری را هم تجربه کند

همشهری/  علیرضا نجف زاده ـ کارگردان سریال های »بوتیمار«، »خوشنام« و »زوج 
یا فرد« و مدیر پروژه »پایتخت ۷« ـ درباره ی تعداد قسمت های باقی مانده از سریال 
»پایتخت« توضیح داد: کار در ۲۲ قسمت  به علاوه دو قسمت پشت صحنه روی آنتن 
می رود. در حال حاضر نیز مشغول آماده سازی قسمت های باقیمانده هستیم. او با 
اشاره به وجود بخش های ویژوال در »پایتخت ۷« گفت: در فصل هفتم بخش زیادی 
مربوط به ویژوال داریم که برای اولین بار در سینما و تلویزیون ایران انجام می شود. 
یک بخش از ویژوآل اتفاق افتاده و بخش دیگر نیز در قسمت  پایانی اتفاق خواهد افتاد. 
مدیر پروژه »پایتخت ۷« در پاسخ به اینکه آیا فصل هفتم، پایان این مجموعه خواهد 
بود؟ توضیح داد: این تصمیمی است که باید تلویزیون با تیم سازنده بگیرد و هنوز در 

این  زمینه تصمیمی گرفته نشده است.
نجف زاده درباره بازخورد »پایتخت ۷« در بین بینندگان نیز اظهار کرد: بازخوردها در 
اقصی نقاط ایران و همچنین در میان ایرانی های مقیم خارج از کشور خیلی خوب بوده 
است. انرژی هایی که دریافت کردیم به شدت مثبت است؛ همه پای تلویزیون کار را 
دنبال می کنند. او در همین زمینه یادآور شد: چند روزی از تهران به یکی از شهرهای 
شمالی سفر کردم و برای خرید آنتن به مغازه رفتم، چیزی که به چشمم خورد قحطی 
آنتن تلویزیون در آنجا بود. وقتی جویا شدم که چرا آنتن پیدا نمی شود چنین عنوان 
کردند که مردم برای دیدن »پایتخت« آنتن خریدند و همه فروخته شده! این حجم 
از استقبال مردم از تلویزیون با یک اثر نمایشی در نوع خود بی نظیر می تواند باشد 
و انرژی های مثبت به تیم سازنده رسیده و می رسد. همچنین آن طور که هنرمندان 
تاجیکی ما عنوان کردند، کار در این کشور هم با استقبال خوبی روبه رو بوده است. در 
واقع کار میان فارسی زبانان با بازخوردهای خوبی مواجه شده و با انرژی های مثبت که 
وارد شده و به ویژه در فضای مجازی، مردم خواهان این هستند که »پایتخت« ادامه 
پیدا کند. نجف زاده در پایان درباره نقدها به »پایتخت ۷« نیز اظهار کرد: طبیعی است 
به هر حال هیچ کاری بی عیب و نقص نیست. نقدهای منصفانه را به جان می خریم؛ 
ولی متاسفانه باید بگویم عمدتا نقد فنی خوب ندیدیم؛ اما با این حال حتی آنهایی که 
نقد منفی داشتند اذعان داشتند که کار را دنبال می کردند و همین که یک اثر نمایشی 
منتقدان را تا پایان کار به تماشا می نشاند فکر می کنم کار خودش را کرده. اما به هر 
حال طبیعی است که هر کاری نقص دارد و این دیکته نانوشته است که غلط ندارد. 

حجم برآیند مثبت کار خیلی بیشتر از نواقص احتمالی اش بوده است.

مهر/ با همکاری رایزنی فرهنگی جمهوری اسلامی ایران در فدراسیون روسیه، بیش 
از ۸۰ عنوان کتاب ایرانی در نمایشگاه بین المللی »ادبیات غیرداستانی« مسکو به 

مخاطبان روس عرضه شد. 
با همکاری رایزنی فرهنگی جمهوری اسلامی ایران در فدراسیون روسیه، بیش از ۸۰ 
عنوان کتاب ایرانی در نمایشگاه بین المللی »ادبیات غیرداستانی« مسکو به مخاطبان 
روس عرضه شد. در این نمایشگاه که از ۲۱ تا ۲۴ فروردین با حضور حدود ۳۰۰ ناشر 
داخلی و خارجی روسیه در مرکز نمایشگاهی گاستینی دوور در مرکز شهر مسکو دایر 
است، علاوه بر ۴۰۰ اثر از انتشارات صدرا وابسته به بنیاد مطالعات اسلامی ابن سینا و 
۸۰ اثر از ناشران مختلف توسط انتشارات نخل سبز به نمایندگی از جمهوری اسلامی 
ایران با موضوعات »ادبیات پایداری و مقاومت، آموزش زبان فارسی، ایران شناسی، 

ادبیات کلاسیک و معاصر« به دوستداران کتاب معرفی شد.
در این نمایشگاه، بخش ادبیات کودک و نوجوان جایگاه ویژه ای به خود اختصاص 
داده و در غرفه ایران نیز کتاب های مربوط به این گروه های سنی مورد استقبال 
مخاطبان روس قرار گرفت. همچنین، کتاب هایی که طی سال های گذشته از فارسی 
به روسی ترجمه شده و توسط ناشران مختلف در روسیه انتشار یافته اند نیز در بخش 
ویژه ای به مخاطبان ارائه شد. دومین روز از نمایشگاه، کاظم جلالی سفیر و مسعود 
احمدوند رایزن فرهنگی سفارت جمهوری اسلامی ایران در روسیه نیز از غرفه های 

ایرانی بازدید کردند.
استقبال روس ها از ده ها عنوان کتاب ایرانی به زبان روسی

علی مهدوی مدیر مرکز ترجمه انتشارات بین المللی نخل سبز نیز در حاشیه این 
در  بار  پنجمین  برای  کینیگیس  تجاری  عنوان  با  انتشارات  این  گفت:  نمایشگاه 

نمایشگاه های کتاب روسیه حضور یافته است.
وی ادامه داد: در دو نمایشگاه  اخیر، ۳۵ عنوان کتاب ترجمه شده به زبان روسی 

عرضه کرده ایم.

ایسنا/ کارگردان مستند »کی پاپ« با اشاره به اینکه در ایران با یک خلاء محتوایی برای 
نوجوانان روبه رو هستیم، گفت: در ایران تولیداتی برای نوجوانان نداریم و موسیقی و 
فیلم ما برای نسل نوجوان محتوایی ندارد و اگر هم محتوایی داشته باشد متناسب با 

نیازهای نوجوانان نیست.
مستند »کی پاپ« که به تازگی در پلتفرم هاشور اکران آنلاین شده است به موضوع 

نوجوانان ایرانی و هواداری آنها از سلبریتی های کره ای می پردازد.
علی کوثری -کارگردان مستند »کی پاپ«- در مورد ایده ساخت این مستند به دوران 
نوجوانی اش اشاره کرد و گفت: تماشای فیلم های کره ای شاید در یکی دو دهه گذشته 
در بین خانواده های ایرانی یک امر رایج به نظر بیاید اما نفوذ عمیق این فیلم ها و به 

ویژه محتواهای آنها موضوعی عادی نیست.
وی ادامه داد: من هم در دوران نوجوانی با محصولات کره ای آشنا شدم و از بچگی به 
سریال های کره ای علاقه داشتم، اما این علاقه من صرفا به سریال های کره ای که از 
تلویزیون پخش می شد ختم نشد و به دلیل علاقه ای که به فیلم های کره ای پیدا کردم 
به سراغ فیلم های دیگری از آنها رفتم و سپس متوجه شدم که جدای از سریال هایی 
که در تلویوزین ما از کره ای ها پخش  می شود سریال ها و فیلم های دیگری هم از این 

کشور وجود دارد و می توان گفت کره ای ها از صنعت فیلم سازی فعالی برخوردارند. 
این کارگردان خاطرنشان کرد: در دوران بچگی تا نوجوانی صرفا از روی علاقه فیلم های 
کره ای را تماشا می کردم اما وقتی به دانشگاه رسیدم تازه متوجه شدم فضای فیلم و 
حتی موسیقی کره ای ها فراتر از یک سرگرمی در بین نسل جدید است، برای اولین 
بار در دانشگاه با کانون هواداران کی پاپ و BTS)گروه های موسیقی کره ای( آشنا و 

متوجه شدم سلبریتی های کره ای در ایران دارای هواداران بی شماری هستند.
کوثری یادآور شد: موضوع کانون هواداری برای من بسیار جالب بود و با چندتن از 
دوستان دانشگاهم که در ارتباط بودم متوجه شدم آنها هم  جزو این گروه های هواداری 
هستند. برای اینکه بیشتر با این گروه ها آشنا شوم از یکی از دوستانم خواستم تا یک 
فیلم به من معرفی کند و اتفاقا او یک فیلم کره ای متناسب با رشته تحصیلی من که 
کامپیوتر بود معرفی کرد و من یک سریال کره ای با موضوع استارتاپ را کامل تماشا 

کردم.
وی افزود: موضوع کانون هواداری آن هم از یکسری هنرمند خارجی که حتی زبان 
آنها را هم متوجه نمی شویم به شدت ذهن من را درگیر کرده بود، تا اینکه از سال دوم 
دانشگاه وارد کار مستندسازی شدم و همیشه به دنبال یک فرصتی بودم تا بیشتر به 

موضوع کانون هواداری بپردازم.
حکومت کره جنوبی با فیلم و موسیقی خود را در دنیا معرفی کرد

این کارگردان در ادامه تصریح کرد: هرچه بیشتر در موضوع هواداری از کره ای ها 
وارد می شدم تازه متوجه می شدم که خیلی موضوع پیچیده تر از چیزی که من فکر 
می کنم، به عبارت ساده تر حکومت کره جنوبی از طریق فیلم و موسیقی کاملا به دنبال 

کار رسانه ای قوی بود که از طریق آن  نام شان را در دنیا فراگیر کند. با یک مطالعه 
ساده به راحتی متوجه می شوید که دو رییس جمهور در کره معروف به رییس جمهور 
فرهنگی هستند و از زمان آنها فیلم و موسیقی در کره از قالب سنتی خودش خارج 

می شود.
کوثری با اشاره به سریال معروف »جواهری در قصر« مطرح کرد: این سریال را که 
تقریبا برای خیلی از ایرانی ها شناخته شده است تنها در ایران به نمایش در نیامده و 
همانطور که گفتم باتوجه به برنامه ریزی دولت های مختلف در کره جنوبی بر روی فیلم 

و موسیقی همین سریال در بیش از ۹۰ کشور جهان پخش شده است.
وی ادامه داد: در مرحله پژوهش این مستند بیشتر به دنبال این بودم که از شیوه 
مدیریت فرهنگی کره جنوبی الهام بگیرم که ناگهان متوجه حضور کانون های هواداری 
بی شماری در کشور خودمان شدم. در واقع در این مستند بیش از اینکه برای من 
»کی پاپ« یا هر فیلم و موسیقی کره ای مهم باشد موضوع هواداری و پرداختن به آن 
اهمیت داشت و »کی پاپ« و »BTS« تنها بهانه ای برای پی بردن به این کانون های 

هواداری بود.
این  کارگردان در مورد جزییات کانون های هواداری سلبریتی های کره ای در ایران 
بصری  جذابیت  هستند.  دختران  کره ای   سلبریتی های  هواداران  اکثر  داد:  توضیح 
و محتوایی که موسیقی و موزیک ویدیو و حتی محتواهای فیلم های کره ای دارند 
نوجوانانه است و خیلی از نوجوانان را به سمت خود می کشد و دلیل این گرایش 
نوجوانان ما به سمت گروه های خارجی خلاء محتوایی است که در کشور ما برای 

آنها وجود دارد.
اطلاعات رسانه های ما نسبت به موضوع کانون هواداری سلبریتی های 

کره ای اشتباه است
کوثری با بیان اینکه برای ساخت مستند »کی پاپ« خیلی سریال کره ای دیدم، تاکید 
کرد: در بخش پژوهش این مستند خیلی تلاش کردم از کسانی استفاده کنم که در 
قالب روان شناس و جامعه شناس این  مسیر هواداری را طی کرده باشند، به هرحال 
تجربه های آنها خیلی می توانست به آشنایی بیشتر من  با این کانون های هواداری 

کمک کند که در نهایت هم ۱۵ مشاور و ۳۵هوادار در امر پژوهش ما را یاری کردند.
وی در خصوص استفاده از یک خبرنگار به عنوان راوی مستند خود اظهار کرد: استفاده 
از خبرنگار به عنوان یک راوی ایده خودم بود، زیرا پیش از ساخت این مستند بسیاری 
از رسانه ها را که بررسی می کردم متوجه شدم که اطلاعات رسانه های ما نسبت به 
موضوع کانون هواداری سلبریتی های کره ای اشتباه است. به همین دلیل سعی کردم 
از نگاه یک خبرنگار موضوع کانون هواداری را روایت کنم تا طرز فکر رسانه های داخلی 

 را هم نسبت به این موضوع تغییر بدهم.
این کارگردان یادآور شد: جدای از اینکه یک مستند باید روشنگری هایی را برای عموم 
جامعه داشته باشد باید یکسری پیام ها را هم به افراد خاص منتقل کند که در این 
مستند مدیران فرهنگی و معلمان کانون توجه ما بودند زیرا نسبت به این پدیده جدید 

ناآگاه بودند و بعضا می ترسیدند با این پدیده روبه رو شوند.
کوثری با ذکر خاطره ای از یک  مدرسه ابتدایی گفت: روزی یکی از دوستان من که 
در یکی از مدارس مقطع ابتدایی مشغول به فعالیت است با من تماس گرفت و گفت 
»علی کی پاپ چی؟«، من پرسیدم چطور؟، گفت مدرسه ما تمام بچه ها میگن ما 
یک کی پاپر)هوادار کی پاپ( هستیم. کاملا ترس از این پدیده جدید در دوست من 

مشهود بود.
شکاف شناختی عمیقی بین معلمان و دانش آموزان  داریم 

وی با بیان اینکه در مواردی که با یک پدیده نوظهور آشنا می شویم باید با اهل فن 
مشورت کنیم، خاطرنشان کرد: ما در مسیر پژوهش و ساخت این مستند با مدارس 
دخترانه ای برخورد کردیم که با دانش آموزان دختر برخورد خوبی نداشتند و به جای 
راهنمایی درست آنها برخوردهای مبتدی داشتند مثل اینکه اجازه پوشیدن لباس 
هودی با رنگ های خاص ندارید، حق ندارید مدل موهای خود را چتری بزنید و … . 
این نشان می دهد یک شکاف شناختی در بین معلمان ما با نسل جدید وجود دارد و 

در بحث تربیتی بسیار عقب هستیم.
این کارگردان با بیان اینکه ساخت مستند »کی پاپ« سه سال به طول انجامید، بیان 
کرد: ما در مسیر ساخت مستند متوجه شدیم که در حال حاضر یکسری شرکت 
خصوصی هستند که با مجوز به بهانه تولد یا رونمایی از آلبوم یک خواننده، کنسرت 

آنلاین »کی پاپ« را با فروش بلیط های گران قیمت برگزار می کنند.
کوثری با اشاره به اینکه دیر به موضوع کانون های هواداری رسیده است، خاطرنشان 
کرد: به نظرم این  مستند خیلی دیر ساخته شد زیرا الان موج هواداری از دانشگاه به 
مدارس ابتدایی رسیده است. ما در جریان ساخت این مستند از دختر ۷ تا ۳۲ سال 

تو کانون هواداری دیدیم. 
ذائقه نوجوانان را نمی شناسیم

وی به مدیران فرهنگی توصیه کرد: ما همچنان در ایران کی پاپر داریم و این به خاطر 
این است که تولیداتی برای نوجوانان نداریم و موسیقی و فیلم ما برای نسل نوجوان 

محتوایی ندارد و اگر هم محتوایی داشته باشد متناسب با نیازهای نوجوانان نیست.
این کارگردان در پایان گفت: پژوهش من همچنان درمورد قشر نوجوان و خلاء های 

آنها ادامه دارد و در مستند جدیدم هم به همین موضوع کانون هواداری می پردازم.

چرا سلبریتی های کره ای محبوب بچه های ما شدند؟

پخشسریالپایتختاینوسیلهراکمیابکرد!

عرضهبیشاز۸۰اثرازایراندرنمایشگاه
»ادبیاتغیرداستانی«مسکو

ایرنا/  وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی کشور ضمن قدردانی از استاندار 
زنجان به دلیل اقدامات و تدابیر شایسته در ایام نوروز ۱۴۰۴، گفت: تبدیل استان 
زنجان از مسیر به مقصد گردشگری و بسترسازی مناسب در این راستا یک گام مدبرانه 
و مرهون زحمات و مدیریت شایسته استاندار و مدیران ۲۸ دستگاه عضو ستاد خدمات 

سفر استان بوده است.
سید رضا صالحی امیری  طی نامه ای از خدمات و اقدامات دکتر سید محسن صادقی 

و اعضای ستاد هماهنگی خدمات سفر استان قدردانی کرد.
وی در این نامه ضمن ابراز اینکه نوروز حلقه وصل و عامل وفاق، وحدت و انسجام 
چند هزار ساله ایرانیان است، اظهار کرد: نوروز پیام زندگی، نشاط، تحول، تحرک و 

تکامل است.
وزیر میراث فرهنگی به تلاقی نوروز ۱۴۰۴ با ماه مبارک رمضان و پاسداری این دو 
ارزش مهم ایرانی- اسلامی توسط مردم فرهیخته اشاره کرد و گفت: ما شاهد بودیم 
رئیس جمهور در تمام ایام نوروز ضمن حضور در ستاد هماهنگی خدمات سفر در 
وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی، وزارت کشور و بازدید سرزده از 
مرکز اطلاعات پلیس راهور و پایگاه سلامت اورژانس شخصا پرچمدار خدمات رسانی به 
مردم در این ایام بودند. وی به گزارش های دریافتی از استان زنجان در زمینه اقدامات و 
فعالیت های مسئولین در ایام نوروز ۱۴۰۴ اشاره و خاطر نشان کرد: این گزارشها بیانگر 
تلاش حداکثری، برنامه ریزی دقیق و سازماندهی مناسب برای برگزاری رویدادهای 

جذاب، بانشاط، هویت آفرین و امید آفرین در جای جای استان زنجان بوده است.
صالحی امیری با اشاره به مدیریت موفق استاندار زنجان در برگزاری نوروزگاه ها 
و بازارچه های صنایع دستی، حضور میدانی و بازدیدهای مستمر از اماکن تاریخی، 
فرهنگی و گردشگری، اقدامات و اتخاذ تصمیمات موثر در ستاد اجرایی خدمات سفر، 
افزود: تبدیل استان زنجان از مسیر به مقصد گردشگری و بسترسازی ایجاد این جوش 
و خروش و تحول در آن استان مرهون زحمات، تدابیر شایسته و اجرایی استاندار و 

مدیران ۲۸ دستگاه عضو ستاد هماهنگی خدمات سفر است.
وی ضمن تقدیر از همه تلاش های استاندار زنجان و سایر همکاران در سراسر استان 
که با انگیزه خدمت رسانی کرده اند، خاطر نشان کرد: بی تردید دستاورد این تلاش در 
خدمت رسانی به بیش از ۳6 میلیون ایرانی که در ایام نوروز ۱۴۰۴ به سفر رفته اند، 

گامی بلند در مسیر انسجام، همدلی، هم گرایی و وفاق در سطح دولت و ملت است.

وزیر میراث فرهنگی:
تبدیلزنجانبهمقصدگردشگری

یکگاممدبرانهاست

خبرخبر  

کوتاهکوتاه 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده ۳قانون وماده۱۳ آئین 
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره۱۴۰۳۶۰۳۲۷۰۰۲۰۳۸۲۹۴ مورخه 
۱۴۰۳/۱۱/۲۰ کلاسه ۳۷۱۷-۱۴۰۲الی۳۷۲۰-۱۴۰۲ هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای 
فاقد سندرسمی مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی خانمها مدینه ولیلا و زهرا و طغری 
عسگری همگی فرزندان موسی شماره شناسنامه به ترتیب ۴۹۳۹و ۱۷۷۴۸ و۴۲۲۱و۴۲۲۵همگی صادره از ابهردرششدانگ یک قطعه 
باغ به مساحت ۹۳۸/۷۶ مترمربع از پلاک ۱۹۰۱ فرعی از ۱۲۲ اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان )ابهر شناط( خریداری از مالک 
رسمی خودمتقاضیان محرز گردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به فاصله ۱۵روز آگهی می شود درصورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتواننداز تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادرخواهد شد.
تاریخ انتشار اول ۱۴۰۴/۰۱/۲۵* تاریخ انتشار دوم ۱۴۰۴/۰۲/۰۹

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده ۳قانون وماده۱۳ آئین نامه 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابرآرا صادره هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضیان محرز 
به فاصله ۱۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور  لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت  گردیده است 
سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتواننداز تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد. ۱-برابر رای 
شماره۱۴۰۳۶۰۳۲۷۰۰۲۰۳۸۲۰۷ مورخه ۱۴۰۳/۱۱/۱۸ مالکیت آقای امیر عابدینی فرزند احمد به شماره شناسنامه ۱۵۷۱ صادره از 
ابهردرششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۶۷۰۹ مترمربع از پلاک ۱۸ اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان )ابهر اراضی باغی 
و زارعی کوی نیک( خریداری از مالک رسمی )قربانعلی عابدینی( کلاسه ۲۲۴۰-۱۴۰۳* ۲-برابر رای شماره۱۴۰۳۶۰۳۲۷۰۰۲۰۳۹۵۷۱ 
مورخه ۱۴۰۳/۱۱/۳۰ مالکیت آقای امیر عابدینی فرزند احمد به شماره شناسنامه ۱۵۷۱ صادره از ابهردرششدانگ یک قطعه باغ به 
مساحت ۵۴۳۶/۰۹ مترمربع از پلاک ۱۸ اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان )اراضی باغی وزارعی کوی نیک( خریداری از مالک رسمی 

)سبز علی اوشائی(کلاسه ۱۴۰۳-۲۲۴۱ 
سعید بهرامی_رئیس اداره ثبت اسنادواملاک تاریخ انتشار اول ۱۴۰۴/۰۱/۲۵* تاریخ انتشار دوم ۱۴۰۴/۰۲/۰۹ سعید بهرامی-رئیس اداره ثبت اسنادواملاک 



دو شنبه   ۲۵   فروردین    ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم   *   شماره     ۲۸۲۸

ایسکانیوز/ رئیس دانشگاه آزاد اسلامی گفت: هم اکنون ۱۰ درصد دانش آموزان ما 
ریاضی میخوانند؛ ۹۰ درصد از ریاضی گریزان اند. هنرستان دیگر برای مهارت آموزی 

نیست، بلکه مسیر فرار از ریاضی شده است.
نشست هم اندیشی راهبران گروه های آموزشی دانشگاه آزاد اسلامی با حضور دکتر 
محمدمهدی طهرانچی رئیس دانشگاه آزاد اسلامی در واحد علوم و تحقیقات برگزار 

شد.
طهرانچی در این نشست با بیان اینکه از سال ۲۰۱۵ تا ۲۰۲۵ با شعارهای غلط و 
عدم راهبری درست به جایگاه اشتباهی در علم و فناوری در دنیا رسیده ایم، گفت: به 
فرمایش رهبری اگر دست برتر در علم و فناوری را داشتیم، ضاحیه و غزه رخ نمی داد. 

هرجا کوتاهی کنیم، دیگران بیدارند.
وی ادامه داد: ما امروز در یک مرحله اورژانسی هستیم. جریانات تحول بین بودن و 
نبودن با ما سخن می گویند. تبدل و تحول را اگر دریابیم می مانیم و درغیر اینصورت 
باقی نخواهیم ماند. در واقع امروز مدیران گروهی وجود دارند که هیچ دانشجویی در 
گروه آموزشی خود ندارند. این یعنی آن ها وجود ندارند. سنت های الهی تبدیل ندارد و 
بر اساس قرآن کریم، فقط آنچه که نفع مردم در آن باشد، ماندنی است. ما امروز نباید 

دغدغه ای جز باقی ماندن نظام آموزش عالی در ایران بزرگ داشته باشیم.
طهرانچی در ادامه با اشاره به داستان قوم لوط در قرآن کریم، خاطر نشان کرد: لوط در 
محاجه با قوم خود می گوید اگر من قوة و رکن شدید داشتم، این اتفاق رخ نمی داد. قوه 
حاصل توانایی، کارآمدی و مدیریت تحول است. رکن شدید نیز حاصل دانایی، پایداری 
و مدیریت تبدیل است. باید ترفندی داشت تا پایداری و کارآمدی رخ دهد که به این 
ترفندها سیاست می گویند. بدون سیاست و سیاستگذاری تبدیل و تحول رخ نمی دهد.

وی با تاکید بر اینکه دانشگاه نیازمند سیاست علمی است، گفت:ما تاکنون بیشتر گمان 
کرده ایم که دانشگاه باید علم را برای سیاست تولید کند درحالی که اگر سیاست برای 
علم نباشد، علم برای سیاست نیز کارا نیست. سیاست برای علم بخشی از سیاست 

عمومی کشور است.
رئیس دانشگاه آزاد اسلامی تاکید کرد: اگر دانشگاه آزاد اسلامی مدعی است بیش از 
۴۰ درصد از بارآموش عالی را بدوش می کشد باید سیاست خود را داشته باشد که ذیل 

آن هدایت و راهبری آموزش انجام می شود.
وی با بیان اینکه آنچه هوش مصنوعی از اساتید بزودی خواهد گرفت، بخش تکراری 
آموزش است، گفت: بر این اساس دیگر جزوه های تکراری کاربردی نخواهند داشت. 
ما باید ذیل سیاست علمی، سیاست آموزشی که نوعی آگاهی هوشمندانه در زمینه 
انتخاب میان دو یا چند راه برای تحقق نظام آموزشی احسن است، را داشته باشیم. 
باید توجه داشته باشیم که در این میان فقط یک راه نجات برای پایداری دانشگاه 

وجود دارد.
رئیس دانشگاه آزاد اسلامی با بیان اینکه گروه های آموزشی برخلاف گذشته برای امر 
اداری آموزش، بسیج نشده اند، اظهار داشت: هوش مصنوعی و سامانه ها حتما بهتر از 
افراد از پس امر اداری برخواهند آمد. گروه های آموزشی برای راهبری آموزش ایجاد 
شده اند. مسئله ما اداره آموزش نیست؛ بلکه راهبری آموزش است. مدیران  گروه ها 
راهبر آموزش در حوزه تخصصی خود خواهند بود و دیگر کاری با فرآیندهای اداری 

آموزش ندارند. این فرآیندها از طرق ادارات دیگر پیش خواهد رفت.
وی ادامه داد: یکی از تغییرات دانشگاه در نظام مکاتبات، علاوه بر معاون آموزشی، 
مدیران گروه های استانی و کشوری دانشی نیز به عنوان بالاسری مدیران گروه وجود 

دارند.راهبر آموزشی سوق دهنده آموزش به سمت هدفی معین با اتخاذ سیاست های 
اجرایی و تعامل دو طرفه و تاثیرگذاری در حوزه مخاطبان اعم از استاد و دانشجو است.

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی با تاکید بر اینکه آموزش دانشگاه،ارتقای سرمایه انسانی 
و حفظ هویت ملی کشور را برعهده دارد، گفت: تربیت قوه عاقله امری هوشمندانه، 
امنیت  اقتصاد ملی،  با ۴ مقوله اصلی  با هدف است. دانشگاه در ۱۴۰۴  آگاهانه و 

منطقه ای، تحولات فناورانه و ذائقه اجتماعی سر و کار خواهد داشت.
جامعه  سازنده  بخش  دانایی  نظام  راهبر  کشوری  گروه های  کرد:  نشان  خاطر  وی 
خلاق خواهند بود. همچنین شکل گیری جامعه نوآور برعهده دانشکده های موضوعی 
خواهد بود.در این میان »سیاست آموزشی دربرگیرنده« شامل رصد چالش ها، تعیین 
راهبردهای لازم در غلبه بر چالش ها و تحقق تحول در نظام آموزش در حوزه دانشی 

است.
طهرانچی با بیان اینکه غرب به این نتیجه رسیده است که فرهنگ مقاومت به توپ 
و تفنگ نیست، بلکه به نظام تعلیم و تربیت است که فرزندان غزه را رشد و نمو 
می دهد، گفت: دانشگاه و مدرسه نهادهای برآمده از مدرنیته بودند اما همین ها هم 
برای آن ها کافی بنظر نرسید بلکه بدنبال جهانی سازی  آن هستند. تاکنون در هر 
کشوری متخصصان علوم اجتماعی برنامه درسی آن کشور را تعیین می کردند، اما 
امروز می گویند هر فرد خود برنامه  درسی اش را مشخص کند. به عبارتی شخصی 
سازی برنامه درسی در مقابل برنامه درسی هویت گرا برای عبور از هویت ملی قرار 
گرفته است. وی افزود: امروز ۱۰ درصد دانش آموزان ما ریاضی میخوانند؛ ۹۰ درصد از 
ریاضی گریزان اند. هنرستان دیگر برای مهارت آموزی نیست، بلکه مسیر فرار از ریاضی 
شده است. درحالی که ریاضی است که زندگی می سازد. ما تاکنون نظام یاددهی یا 
روش تدریس داشتیم که غرب روش یادگیری را بجای آن مورد توجه قرار داده است.

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی با بیان اینکه در دانشگاه هویت گرا تعلیم و تربیت رسمی 
مستلزم وجود معلم و شاگرد است، گفت: مفهوم نقش و کنش معلم و شاگرد به دیدگاه 
فرد نسبت به ماهیت انسان وابسته است.اما در عصر تحول انسان-ماشین نقش معلم 

برعهده ماشین قرار می گیرد.
وی خاطر نشان کرد: دانشگاه سازمان یاددهنده ای است که اولا خود باید یادگیرنده 
باشد. ما نباید نگاه ماشینی به آموزش داشته باشیم. سوال مطرح این است که آهنگ 
منحنی یادگیری دانشگاه به عنوان سازمان یادگیرنده در دنیای پرشتاب امروز چقدر 
است؟ ما نمی توانیم هیچ کار خود را به فردا بسپاریم. مشاغل رویه پذیر به ماشین 

سپرده خواهد شد. اگر معلمی رویه پذیر نباشد، به ماشین سپرده نخواهد شد.
رئیس دانشگاه آزاد اسلامی با تاکید بر اینکه هوش مصنوعی واقعیت امروز ماست، 
گفت: ما از این ترم تحصیلی در امتحانات گوشی همراه را آزاد خواهیم کرد. اینکه ما 
هوش مصنوعی را به رسمیت نمی شناسیم و به اتفاقات به هنگام پاسخ نمی دهیم؛ در 
تبدل و تحول موفق نخواهیم بود. ما باید امروز واقعیت هوش مصنوعی را به عنوان 
ابزار مکمل آموزشی بپذیریم. اگر این را بپذیریم، می توانیم از جایگزینی آن با خلاقیت 

دانشجو جلوگیری کنیم و از آن در آموزش بهره مند شویم.
وی ادامه داد: موضوع بعدی لزوم تغییر نقش استاد است. استاد دیگر صرفا مطرح 
کننده درس عادی در کلاس نیست. آیا با روش های گذشته دانش و درک تخصصی 
دانشجوها بالا می رود؟ این تغییر کار دشواری است اما باید آن را در مدت کوتاهی 

دنبال کرد. نمی توان این تغییر را به زمان سپرد؛ زیرا صحبت از بودن و نبودن است.
طهرانچی خاطر نشان کرد: نقش استاد از مداومت در یاددهی به تحریک یادگیری 

و مراقبت از بروز تنبلی شناختی در دانشجو به لحاظ وابستگی بیش از حد به هوش 
مصنوعی و دوری از تحلیل عمیق و کاهش مهارت های نوشتاری و استدلالی تغییر 

می کند.
راهبران گروه های آموزشی باید سیاست های اجرایی مدون خود را

در مدت کوتاهی آماده اجرا کنند
رئیس دانشگاه آزاد اسلامی با بیان اینکه دستیار آموزشی در چارچوب تحولی ما نقش 
اساسی دارد، گفت: ما امروز ۲۰هزار دستیار آموزشی را درکنار ۲۰هزار استاد دانشگاه 
قرار داده ایم تا به عنوان پیش برنده این تحول نقش ایفا کنند. دانشگاه باید شکاف 
دیجیتالی موجود را نیز برطرف کند. عدالت در دسترسی به ابزار هوش مصنوعی 
و جلوگیری از شکاف دیجیتالی یکی از وظایف دانشگاه است که ما امروز به جد به 
دنبال آن هستیم. البته هوش صنوعی برخلاف لغت فارسی آن در حقیقت یک فناوری 

گردآوری، تحلیل، پردازش و قیاس اطلاعات است.
طهرانچی ادامه داد: سوگیری الگوریتیمی امروز در دنیا یک موضوع جدی است لذا 
سواد هوش مصنوعی از الزامات امروز اساتید ماست که لازم است دوره هایی برای آن 
در دانشگاه تعریف شود. در جریان این تحول، تربیت انسان هایی با اخلاق تقابلی در 
استفاده از هوش مصنوعی به عنوان ابزار تقلب با تقویت ارزش های اخلاقی و طراحی 

تکالیف خلاقانه تر نیز باید به طور جدی مورد توجه قرار گیرد.
وی با تاکید بر اینکه دانش فردی، رابطه استاد و دانشجو و نتیجه آن که جامعه خلاق 
خواهد بود برعهده گروه های کشوری است، گفت: راهبران گروه های آموزشی باید 
سیاست های اجرایی مدون خود را ظرف مدت کوتاهی آماده اجرا کنند. در این میان 

دستیاران، دبیران و مجریان به کمک تحقق چرخش های تحولی خواهند آمد.
طهرانچی افزود: دانشگاه باید در جریان تبدل و تحول، هم سیاست های تدافعی و هم 
تهاجمی داشته باشد. ماشین جای انسان نمی نشیند. ما هستیم که بد عمل می کنیم 

و نتیجه مصیبت بار این بدعملی را می بینیم

۵۵آموزشروز��
شوک به دانش آموزان یازدهمی؛

امتحاننهاییتمامدروسدرخرداد

رئیس شورای تامین منابع علمی کشور:
دستیارهوشمصنوعییکپایگاهعلمی
دردسترسدانشگاهیانقرارگرفت

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

مهر/ رئیس شورای تامین منابع علمی کشور از فراهم شدن دسترسی دانشگاهیان 
به پایگاه اطلاعاتی Zendy خبر داد و گفت: دستیار هوش مصنوعی این پایگاه 

قابلیت های مختلفی برای کاربران فراهم می کند.
دکتر محمد حسن زاده در مورد فراهم کردن دسترسی دانشگاهیان به پایگاه های 
اطلاعاتی علمی گفت: مرداد ماه سال گذشته دسترسی به اسکوپوس ساینس 
دایرکت و اسکوپوس ای آی برای دانشگاه های کشور فراهم شد. ایران ۱۸ سال 
بدهی انباشته به این پایگاه های اطلاعاتی داشت و به مدت ۵ سال دسترسی 

دانشگاهیان به این پایگاه ها امکان پذیر نبود.
وی ادامه داد: از زمان پرداخت بدهی به پایگاه های اطلاعاتی ما به دنبال آن بودیم 
که چند اقدام مهم انجام دهیم. یکی از اقدامات ارائه پیشنهاد ایجاد ردیف بودجه 
اختصاصی برای پرداخت حق اشتراک این پایگاه ها بود و برای اولین بار این ردیف 

وارد بودجه سال ۱۴۰۴ شد.
رئیس پژوهشگاه علوم و فناوری اطلاعات ایران )ایرانداک( با اشاره به اقدامات 
انجام شده در خصوص گسترش دسترسی دانشگاهیان به سایر پایگاه های اطلاعاتی 
افزود: به موازات این اقدام، ما به دنبال آن بودیم که دسترسی دانشگاهیان را به 

سایر پایگاه های اطلاعاتی نیز فراهم کنیم.
 )Zendy( »به گفته حسن زاده؛ یکی از پایگاه های اطلاعاتی خیلی خوب، »زنِدی
است که بیش از ۹ هزار و ۳۰۰ مجله در رشته های مختلف را پوشش می دهد و از 

بین آن ها بیش از ۵ هزار و ۶۰۰ مجله در وب آو ساینس نمایه می شوند.
ZAIA امکان استفاده از ابزار هوش مصنوعی

وی با بیان این که این پایگاه اطلاعاتی دارای دستیار هوش مصنوعی است، افزود: 
قابلیت  و  دارد  نام   ZAIA AI »آی ای  »زایا  پایگاه  این  مصنوعی  ابزار هوش 
جستجو، تعامل، تعریف پروفایل برای کاربران و جستجوهای سفارشی شده را برای 
کاربران فراهم می کند. عضو هیئت علمی دانشگاه تربیت مدرس خاطر نشان کرد: 
ما با این پایگاه وارد تعامل شدیم و از ۹ فروردین دسترسی دانشگاهیان به این 
پایگاه فراهم شده و در نامه ای به روسای دانشگاه ها ابلاغ شده است. دانشگاهیان 
می تواند از طریق آی پی دانشگاه ها به وبسایت این پایگاه وارد شوند و از قابلیت های 

دستیار هوش مصنوعی و سایر قابلیت های این پایگاه استفاده کنند.
نقش دسترسی دانشگاهیان به منابع علمی در افزایش مقالات کشور

وی با اشاره به ضرورت تامین دسترسی منابع اطلاعاتی برای دانشگاهیان گفت: 
در سال های گذشته به دلایل مختلف از جمله عدم دسترسی پژوهشگران به 

پایگاه های اطلاعاتی، انتشارات آن ها نیز روبه کاهش بوده است.
حسن زاده پایگاه های اطلاعاتی را »سوخت محیط های پژوهشی« دانست و گفت: 
پژوهشگران برای پژوهش موثر، حفظ ارتباط موثر با جامعه علمی و دستاوردهای 
روز دنیا باید به منابع اطلاعاتی معتبر دسترسی داشته باشند. در سال های گذشته 
این موضوع با مشکل مواجه شده بود که این مسئله با سرعت زیاد در حال حل 

شدن است.
دسترسی به سایر پایگاه ها؛ به زودی

وی خاطر نشان کرد: فراهم کردن دسترسی به سایر پایگاه های علمی در حوزه های 
فنی مهندسی، کشاورزی و … در دستور کار قرار دارد و دسترسی آزمایشی به 

برخی از آن ها در کم تر از یک ماه آینده فراهم خواهد شد.
دانشگاهیان به وب آو ساینس نیز دسترسی خواهند داشت؟

رئیس شورای تامین منابع علمی کشور در پاسخ به خبرنگار مهر درمورد فراهم 
کردن دسترسی پژوهشگران به پایگاه وب آو ساینس توضیح داد: وب آو ساینس 
محصول شرکت کلاریویت آنالیتیکس، یک پایگاه تمام متن نیست؛ بلکه که یک 
پایگاه استنادی است و مشابه اسکوپوس، امکان تحلیل های استنادی و جستجوی 
کتابشناختی را فراهم می کند. وی افزود: اسکوپوس محصول الزویر، دسترسی به 
»ساینس دایرکت« را برای مشترکین خود فراهم می کند و آن ها می توانند به تمام 
متن مقالات آن دسترسی داشته باشند، ولی وب آو ساینس ناشر نیست و نشریه 

منتشر نمی کند، به همین دلیل صرفاً تحلیل های استنادی را ارائه می کند.

عضو شورای عالی آموزش و پرورش درباره امتحانات نهایی پایه یازدهم گفت: 
شورای عالی انقلاب فرهنگی تعیین تکلیف امتحانات نهایی پایه یازدهم و دوازدهم 
را به شورای عالی آموزش و پرورش تفویض کرده بود، شورای سنجش و پذیرش 
دانشجو در آخرین روزهای سال عطف به ماسبق شدن امتحانات نهایی پایه یازدهم 
را لغو کرد اما مجدد 10 فروردین در جلسه اضطراری این موضوع را مصوب کردند 
و به شورای عالی انقلاب فرهنگی، ارجاع دادند و در اینجا شورا گفت تمام دروس 

پایه یازدهم و دوازدهم امتحان نهایی دارند.
پشت  و  امسال  دوازدهم  پایه  دانش آموزان  برای   1404 کنکور  در  افزود:  وی 

کنکوری ها، سابقه پایه یازدهم مثبت است.
عضو شورای عالی آموزش و پرورش بیان کرد: برای کنکور 1405 مصوب شد 
که در پایه های یازدهم و دوازدهم، همه دروس امتحان نهایی داشته باشند، این 
اقدام باعث خدشه به اعتماد به شورای عالی آموزش و پرورش شد چون اسفندماه 
اعلام کردیم که یازدهمی ها باید 6 درس را امتحان بدهند و جدول دروس را اعلام 
کردیم حتی این موضوع مصوب شد و نامه آن با امضای رئیس جمهور ابلاغ شد 
اما هم اکنون و در آخر فروردین ماه می گوییم در پایه یازدهم تمام دروس امتحان 
نهایی دارند و نه 6 درس و دانش آموزان باید در این فرصت کوتاه دروسی را که 

تصور می کردند امتحان نهایی ندارند، مطالعه عمیق کنند.
وی تأکید کرد: دانش آموزی که امسال پایه یازدهم است، باید در امتحانات نهایی 
خرداد تمام دروس را امتحان بدهد این دروس برای رشته ریاضی 12 درس، رشته 

انسانی و تجربی 11 درس است.
این  و  و پرورش جلسه دارد  کربلایی گفت: روز دوشنبه شورای عالی آموزش 
موضوع بررسی خواهد شد. چون ما یک سری عضو مشترک بین شورای عالی 
انقلاب فرهنگی و شورای عالی آموزش و پرورش داریم، مثل آقای حدادعادل و 
می خواهیم پرس و جویی کنیم که در آن جلسه چه گذشت که به اینجا ختم شد؟ 

چه اتفاقی افتاد که مصوبه شورای عالی آموزش و پرورش را نقض کردند؟
وی هشدار داد:دانش آموزانی که پایه یازدهم هستند، آماده باشید که همه دروس 
را امتحان نهایی بدهید. البته در این وضعیت، دانش آموزان و والدین حق دارند که 
به مسئولان بی اعتماد شوند، چون هر بار یک تصمیم گیری جدید شده و به آن ها 

ابلاغ می شود. 
اگر قرار بود تمام دروس امتحان نهایی داشته باشند، شورای عالی انقلاب فرهنگی 
دیگر آن را به شورای عالی آموزش و پرورش تفویض نمی کرد و همان بهمن ماه 

اعلام می کرد که تمام دروس نهایی است.
کربلایی در پایان تصریح کرد: نقض مصوبه شورای عالی آموزش و پرورش توسط 
شورای عالی انقلاب فرهنگی، باعث سردرگمی دانش آموزان و حتی معلمان شده 
است. اگر حس بی اعتمادی بین دانش آموزان و خانواده ها رسوخ پیدا کند، از لحاظ 

تربیتی و آموزشی نمی توانند به آموزش و پرورش اعتماد کنند./ تسنیم

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی :

۹۰ درصد دانش آموزان از ریاضی گریزان اند

رویداد۲۴/ علیرضا کاظمی وزیر آموزش و پرورش در نخستین جلسه شورای معاونان 
در سال جدید که در سالن جلسات این وزارتخانه برگزار شد، گفت: با وجود چالش های 
بزرگی که از سال پیش در این وزارتخانه وجود داشنه است با تلاش و همت معاونین 
و مدیران بخش هایی از آن تسهیل و سال گذشته به خوبی و با آرامش به پایان رسید.

رفع مشکلات خدمت سربازی متأهلین
کاظمی به رفع چالش هایی از قبیل آغاز سال تحصیلی و پرداخت های مالی و پاداش 
پایان خدمت فرهنگیان اشاره و بیان کرد: تلاش همه همکاران بر این بود تا این مسائل 
به خوبی برطرف شود. از این رو در قانون بودجه سال ۱۴۰۴ نیز بودجه مناسبی برای 

رفع مسائل و چالش های این وزارتخانه پیش بینی شد.
وزیر آموزش و پرورش از رفع مشکلات خدمت سربازی متأهلین دانشگاه فرهنگیان 

خبر داد و گفت: در این زمینه تمهیداتی در دست اقدام و برنامه ریزی است.
علیرضا کاظمی وزیر آموزش و پرورش امروز در نخستین جلسه شورای معاونان در 
سال جدید که در سالن جلسات این وزارتخانه برگزار شد، گفت: با وجود چالش های 
بزرگی که از سال پیش در این وزارتخانه وجود داشنه است با تلاش و همت معاونین 
و مدیران بخش هایی از آن تسهیل و سال گذشته به خوبی و با آرامش به پایان رسید.

وی با تاکید بر اینکه انتظار می رود در سال جدید معاونان و مدیران با انگیزه بیشتری 
فعالیت کنند، افزود: امیدواریم در سال جاری اتفاقات اثربخشی برای نظام تعلیم و 

تربیت رقم بخورد.
کاظمی به فرمایش رهبر انقلاب در آغاز سال جدید اشاره کرد و گفت: رهبری در 
ابتدای هر سال جهتگیری ها و راهبرد های ملت و دولت را برای حل اساسی ترین 

مسائل نظام مطرح می کنند.
وی افزود: امسال نیز اقتصاد که از چالش های نظام محسوب می شود در شعار سال 
دیده شده است، زیرا دشمن دقیقاً نقاط ضعف را هدف قرار داده تا با فشار بر نقاط 
بحران آفرین، سبب ایجاد آسیب و مشکل در کشور شوند. از این رو رهبری شعار 
سرمایه گذاری برای تولید را انتخاب کردند تا با جذب سرمایه و رفع بیکاری و کاهش 

تورم، بخش زیادی از مشکلات رفع شود.
وزیر آموزش و پرورش تاکید کرد: نظام تعلیم و تربیت نیز به عنوان دستگاه فرهنگ ساز 
موظف است با ایجاد کارگروهی با کمک تشکل های دانش آموزی در مسیر گفتمان 

سازی منویات رهبری و شعار سال اقدامات ارزنده ای انجام دهد.
شرکت ایران برای اولین بار با کاروان ۱۸۰ نفره در المپیک صربستان

وی به اعزام دانش آموزان ایرانی به المپیک صربستان اشاره کرد و گفت: پس از 
جلسات متعددی که با وزیر ورزش و جوانان با توجه به حساسیت ها و نگرانی های اعزام 
دانش آموزان صورت گرفت، بنا شد در این سفر دانش آموزان را همراهی کنیم. ایران 

برای اولین بار با کاروان ۱۸۰ نفره در المپیک صربستان شرکت کرد.
وزیر آموزش و پرورش با اشاره به کسب ۸۱ مدال از سوی کاروان ورزش دانش آموزی 
اظهار کرد: این سفر به دعوت وزرای آموزش و ورزش صربستان انجام شد.وی به ۲ 

دیدار رسمی با ۲ وزیر آموزش و ورزش صربستان اشاره کرد و افزود: در این جلسات 
تمام مسائل آموزش و پرورش را مرور و تجربیات خوبی کسب کردیم.

کاظمی به دستاورد های المپیک صربستان اشاره و تصریح کرد: تا این لحظه با کسب 
۸۱ مدال متنوع و ۲۹ مدال طلا، ۲6 نقره و ۲6 برنز در رتبه سوم جهان قرار داریم.

وی به ضرورت حضور ایران در این مسابقات اشاره کرد و گفت: در حالی که استکبار 
جهانی به دنبال کمرنگ کردن ایران اسلامی است، برافراشته شدن پرچم کشور در 

جهان از اهمیت بالایی برخوردار است.
حقوق معلمان به موقع پرداخت خواهد شد

کاظمی در ادامه جلسه به برنامه های هفته معلم اشاره کرد و گفت: در تلاش هستیم، با 
خدمات ویژه، حال معلمان را خوب کنیم و از معاونانی که در این مسیر گام برداشته اند، 
تشکر می کنم.وی به پرداخت به موقع و به روز حقوق معلمان تأکید کرد و گفت: حقوق 

معلمان پس از ویرایش احکام در ماه جاری پرداخت خواهد شد.
کاظمی از برگزاری گردهمایی مدیران کل در روز جمعه و شنبه خبر داد و گفت: در 
این گردهمایی مسائل مهمی در 6 ماه پیش رو تمهید و تبیین خواهد شد. بنا داریم 
که این جلسات ماهانه برگزار شود تا با برنامه ریزی مسائل و سیاست های نظام تعلیم 

و تربیت بررسی و تبیین شود.

ویستا/ دبیر شورای آموزش دندانپزشکی و تخصصی از پذیرش حدود ۳۰۰ دانشجوی 
دندانپزشکی در کنکور امسال خبر داد و گفت: با وجود اینکه اجرای مصوبه افزایش 
پذیرش دانشجوی این رشته امسال به پایان می رسد؛ اما ما حدود ۳۰۰۰ دانشجو 
پذیرش خواهیم کرد و دانشکده های ما از کمبود هیات علمی این رشته رنج می برند.

دکتر مهدی کدخدازاده ،  ضمن بیان این مطلب با تاکید بر اینکه بر اساس آخرین 
آماری که از سازمان نظام پزشکی دریافت کردیم، حدود ۵۰ هزار دندانپزشک در کشور 
مشغول فعالیت هستند، اظهار کرد: طبق محاسباتی که پیش از این نیز در سال ۱۴۰۰ 
انجام دادیم به نسبت جمعیت هر ۱۰ هزار نفر، پنج و یک دهم دندانپزشک در کشور 
وجود داشت، این عدد در سال ۲۰۲۱ به ۵.۲۳ رسید و امروزه با محاسبات جدید به 

عدد پنج و نیم افزایش یافته است.
وی در ادامه با اشاره به افزایش ظرفیت پذیرش دانشجو در رشته دندانپزشکی طی 
مصوبه  افزایش  اساس  بر  که  دانشجویانی  اگرچه  کرد:  خاطرنشان  اخیر  سال های 
ظرفیت، وارد دانشگاه ها شدند و هنوز فارغ التحصیل نشده اند؛ اما ما قبل از اجرای این 
مصوبه به اندازه کافی دندانپزشک در کشور داشتیم؛ ضمن اینکه از خارج از کشور نیز 
تعدادی از فارغ التحصیلان این رشته وارد کشور شدند؛ بنابراین کشور از نظر نسبت 

دندانپزشک به جمعیت در شرایط خوبی قرار داشت.
فعالیت ۴۸ دانشکده دندانپزشکی در کشور

دبیر شورای آموزش دندانپزشکی و تخصصی با اشاره به افزایش تعداد دانشکده های 
عمومی و تخصصی دندانپزشکی در کشور، تاکید کرد: ما در سال ۵۸ تعداد ۵، در 
سال ۷۸ تعداد ۱۸ دانشکده دندانپزشکی در کشور داشتیم که امروزه این عدد به ۴۸ 
دانشکده افزایش یافته است؛ ضمن اینکه موافقت اصولی با راه اندازی چند دانشکده نیز 

دریافت شد؛ اما هنوز اجازه پذیرش دانشجو ندارند.
وی خاطرنشان کرد: متاسفانه طی سال های اخیر متناسب با افزایش ظرفیت پذیرش 
غیره  و  انسانی  نیروی  تجهیزات،  آموزشی،  زیرساخت های  دندانپزشکی  دانشجوی 
افزایش نیافته است؛ ضمن اینکه هیات علمی مورد نیاز این افزایش ظرفیت جذب 
دانشکده ها نشد. به طوریکه یک رنج بزرگ دانشکده های ما کمبود تعداد اعضای هیات 

علمی است.

اساتید جوان علاقه ای برای فعالیت آموزشی ندارند
کدخدازاده با بیان اینکه در حال حاضر تناسب اعضای هیات علمی در رشته های 
دندانپزشکی مناسب نیست، گفت: نسبت استاد به دانشجو در این رشته تقریبا ۷۰ 
دانشکده های   k فارغ التحصیل ضریب تازه  نیروهای جوان  به طوریکه  به ۳۰ است؛ 
دندانپزشکی را هدایت می کنند. بعضا این نیروها علاقه مندی چندانی به آموزش ندارند 
و با اجبار به دانشکده ها معرفی می شوند. این افراد متناسب با تورم کشور از نظر 
اقتصادی شرایط مطلوبی برای زندگی ندارند و شان اعضای هیات علمی به ویژه افراد 
جوان رعایت نشده است. باید فکر جدی به حال این قشر نخبه کشور از نظر تامین 

مسکن، حقوق و غیره داشته باشیم.
خطر تغییر ژنتیک پزشکی و دندانپزشکی کشور

دبیر شورای آموزش دندانپزشکی و تخصصی خاطرنشان کرد: کسانی که دنبال افزایش 
ظرفیت رشته دندانپزشکی در کشور بودند، باید امروز مشاهده کنند و ببییند چه بلایی 
بر سر آموزش و دانشکده های دندانپزشکی وارد کردند و اگر ما زود توجه ویژه ای به 
شرایط نداشته باشیم و ردیف های لازم در این رشته داده نشود، حتما در آینده ژنتیک 
پزشکی و دندانپزشکی کشور تغییر خواهد کرد؛ چرا که موضوعی که زمانی موجب 

سرافرازی و سربلندی کشور بود، متاسفانه نگران کننده خواهد شد.
امسال، پایان اجرای مصوبه افزایش ظرفیت پذیرش دانشجوی دندانپزشکی

وی یادآور شد: در حال حاضر اجرای طرح پذیرش رشته دندانپزشکی متوقف شده 
است. امسال آخرین سالی است که ما ضریب افزایش ظرفیت دانشجو را خواهیم 
داشت. حدود نزدیک ۳۰۰۰ هزار نفر برای ۱۴۰۴ دانشجوی دندانپزشکی پذیرش 

می شوند.
۱۷ هزار دانشجوی دانپزشکی در کشور داریم

کدخدازاده با بیان اینکه ما امروزه بیش از ۱۷ هزار نفر دانشجوی عمومی دندانپزشکی 

در کشور داریم، گفت: تعداد ۱۵۲۵ دانشجو در دوره تخصصی و ۱۱۱ نفر نیز در دوره 
فلوشیب رشته دندانپزشکی تحصیل می کنند؛ بنابراین این تعداد در سال های اخیر 
حدود ۲۰ هزار نفر افزایش می یابد؛ در صورتی که زیرساخت های ما متناسب با این 

افزایش ظرفیت ارتقاء نیافته است.
کمبود ۱۱۵۰ استاد دندانپزشکی

وی با بیان اینکه تعداد ۱۸۸۹ نفر نیز به عنوان هیات علمی مشغول تربیت دانشجو 
هستند، تصریح کرد: در حالی که این آمار باید به طور استاندارد به ۲۱۹۵ برسد. با 
افزایش ظرفیتی که در این رشته صورت بگیرد، باید ۲۸۲۳ نفر هیات علمی جذب می 

کردیم؛ بنابراین ما با کمبود ۱۱۵۰ نفر استاد مواجه هستیم.
خطر صندلی خالی در رشته های دندانپزشکی

دبیر شورای آموزش دندانپزشکی و تخصصی با اشاره به خالی ماندن ظرفیت پذیرش 
در برخی رشته های دندانپزشکی کشور، افزود: ما در دندانپزشکی دو رشته دندانپزشکی 
در دوره دکتری و ۱۰ رشته تخصصی داریم. به طوریکه چند رشته دندانپزشکی نظیر 
بیماری های دهان و دندان، مواد دندانی مورد استقبال دانشجویان قرار نمی گیرد؛ 

بنابراین با صندلی های خالی در این رشته ها مواجه هستیم.
اکثر دانشجویان دندانپزشکی به فکر مهاجرت هستند

کدخدازاده با بیان اینکه اکثر دانشجویان رشته دندانپزشکی دنبال تهیه رزومه برای 
خروج از کشور هستند، گفت: این بی انگیزگی به دلیل اقداماتی نظیر افزایش ظرفیت 
پذیرش دانشجوی این رشته و شرایط بازار کار است که این وضعیت عوارضی برای 
سلامت جامعه خواهد داشت. وی با اشاره به مداخلات درمانی افراد غیردندانپزشک در 
سلامت دهان و دندان مردم گفت: این موضوع یک سری مشکلات و خطرات زیادی را 
در جامعه ایجاد می کنند؛ این در حالی که شاخص سلامت دهان و دندان تحت تاثیر 

فاکتورهای زیادی اعم از تغذیه، سلامت اجتماعی و روان جامعه است. 

علیرضا کاظمی، وزیر آموزش و پرورش:

مشکل سربازی معلمان رفع شد

دبیر شورای آموزش دندانپزشکی و تخصصی :

پذیرش حدود ۳۰۰ دانشجوی دندانپزشکی در کنکور



دو  شنبه  ۲۵  فروردین   ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم*   شماره   ۲۸۲۸ روز�� خانواده۶۶

تابناک/  مدیرکل مرکز مدیریت بیماری های غیرواگیر وزارت بهداشت با بیان اینکه 
حدود ۳۰ تا ۵۰ درصد سرطان ها با انجام غربالگری و آزمایش مناسب و به موقع، قابل 
پیشگیری هستند، گفت: هدف از غربالگری، شناسایی افراد دارای شواهد حاکی از 

سرطان یا پیش سرطان خاص، قبل از بروز علائم است.
جعفر جندقی در ارتباط با عوامل خطر مرتبط با سرطان اظهار کرد: تغییرات سرطانی، 
نتیجه تعامل بین عوامل ژنتیکی فرد و سه دسته از عوامل خارجی است که این عوامل 
خارجی شامل »مواد سرطان زای فیزیکی مانند اشعه ماوراء بنفش و یونیزان«، »مواد 
سرطان زای شیمیایی مانند اجزای دود تنباکو، الکل، آرسنیک و آلاینده های هوا« 
و »سرطان های بیولوژیکی مانند عفونت های ناشی از برخی ویروس ها، باکتری ها و 

انگل ها« می شود.   
نقش عوامل بیرونی بر بروز برخی سرطان ها

وی ادامه داد: قرار گرفتن طولانی مدت در معرض آلاینده های هوا مانند ذرات معلق، 
دی اکسید نیتروژن و بنزن ) نوعی هیدروکربن حلقوی است که سرگروه آروماتیک ها 
نیز است( می تواند خطر ابتلا به سرطان ریه و دستگاه های تنفسی را افزایش دهد. 
همچنین فلزات سنگین و مواد شیمیایی که در صنایع کاربرد دارند مانند آزبست 
صنایع  در  آروماتیک  هیدروکربن های  خودروسازی،  و  ساختمان سازی  صنعت  در 
با  مواجهه  دارند.  نقش  استخوان  مغز  و  خون  ریه،  سرطان  ایجاد  در  پتروشیمی 
آفت کش ها نیز با انواعی از سرطان ها مانند کلیه و پروستات مرتبط هستند. همچنین 
مواجهه بیش از حد با نور خورشید یا استفاده از دستگاه های سولاریوم نیز خطر ابتلا 

به سرطان پوست را افزایش می دهد.  
ارتباط افزایش امید به زندگی و بروز سرطان

جندقی درباره افزایش امید به زندگی و افزایش بروز سرطان ها گفت: بروز سرطان با 
افزایش سن به طور چشمگیری افزایش می یابد که اغلب به دلیل ارتباط بین افزایش 

سن با تضعیف مکانیسم ترمیم سلولی است.  
نقش تغذیه در بروز سرطان های گوارشی

مدیرکل مرکز مدیریت بیماری های غیرواگیر وزارت بهداشت با بیان اینکه عادات 
زندگی صحیح به طور معمول مورد غفلت قرار می گیرد، توضیح داد: مصرف غذاهای 
پرچرب، شور، فرآوری شده و کم فیبر با افزایش خطر سرطان های گوارشی همراه 
هستند و این در حالی است که بسیاری از افراد طی بیش از نیمی از هفته از غذاهای 
ناسالم تغذیه می کنند.  نتایج برخی تحقیقات بیانگر این است افرادی که رژیم غذایی 
پرچرب مصرف می کنند در مقایسه با افرادی که از چنین رژیم هایی اجتناب می کنند، 
۹۸ درصد بیشتر در معرض خطر ابتلا به سرطان روده بزرگ و مقعد قرار دارند. در 
مقابل، پیروی از سبک زندگی سالم شامل تغذیه مناسب، فعالیت بدنی منظم و پرهیز 

از رفتارهای پرخطر به کاهش احتمال بروز سرطان کمک می کند.
ارتباط مصرف الکل و سرطان های کبد، دهان و مری

وی درباره تاثیر دخانیات و نوشیدنی های الکلی بر افزایش سرطان اظهار کرد: سیگار 
می تواند احتمال ابتلا به سرطان ریه را بیش از ۱۰ برابر افزایش دهد. همچنین مصرف 

الکل می تواند احتمال سرطان های دهان، کبد و مری را ۴ برابر افزایش دهد.
۵ تا ۱۰ درصد سرطان ها به دلیل جهش های ژنتیکی

ایفا  بروز سرطان ها  در  مهمی  نقش  ژنتیکی  و  ارثی  عوامل  اینکه  بیان  با  جندقی 
می کنند، توضیح داد: به طور کلی، حدود ۵ تا ۱۰ درصد از موارد سرطان ها به دلیل 
جهش های ژنتیکی ارثی یا خانوادگی رخ می دهند. این جهش ها می توانند در ژن های 

سرکوب کننده تومور یا ژن های ترمیم DNA باشند که در صورت اختلال، منجر به 
رشد غیرطبیعی سلول ها و در نهایت سرطان می شوند. افرادی که حامل جهش های 
بیماری زا در این ژن ها هستند نسبت به افراد فاقد این جهش، خطر ابتلای ۵ تا ۱۰ 
برابری دارند. تشخیص سرطان های ارثی از انواع تک گیر به شناسایی بهتر روند بیماری 
و چگونگی مقابله و پیشگیری آن کمک می کند. در این راستا، مشاوره ژنتیک و انجام 
آزمایش های مرتبط می توانند به شناسایی افراد در معرض خطر کمک کنند و زمینه 

اقدامات پیشگیرانه یا درمانی مناسب را فراهم کنند.  
پیشگیری ۳۰ تا ۵۰ درصدی سرطان ها با غربالگری

مدیرکل مرکز مدیریت بیماری های غیرواگیر وزارت بهداشت درباره مزایای تشخیص 
زودهنگام سرطان ها گفت: بار سرطان می تواند از طریق تشخیص زودهنگام سرطان 
و درمان و مراقبت از بیماران مبتلا به سرطان، کاهش یابد. بسیاری از سرطان ها در 
صورت تشخیص زودهنگام و درمان مناسب شانس درمانی بالایی دارند. حدود ۳۰ تا 
۵۰ درصد سرطان ها با انجام غربالگری و آزمایش مناسب قابل پیشگیری هستند. در 
ارتباط با سرطان روده بزرگ، انجام آزمایش خون مخفی در مدفوع و کولونوسکوپی 

می تواند خطر مرگ ناشی از این سرطان را تا ۷۰ درصد کاهش دهد.  
نقش ماموگرافی در شناسایی سرطان پستان زنان بالای ۵۰ سال

وی با بیان اینکه سرطان پستان از سرطان های شایع در میان زنان است، تصریح 
کرد: ماموگرافی به عنوان یک روش غربالگری رایج می تواند نرخ مرگ ومیر ناشی 
از سرطان پستان به ویژه در زنان بالای ۵۰ سال را ۲۵ تا ۳۰ درصد کاهش دهد. 
آزمایش پاپ اسمیر می تواند به طور چشمگیری خطر پیشرفت به مراحل پیشرفته 
سرطان را کاهش دهند و ۸۰ درصد در پیشگیری و کاهش مرگ ومیر سرطان دهانه 

رحم موثر باشد.  
جندقی درباره غربالگری با سی تی اسکن نیز گفت: غربالگری با سی تی اسکن در 
افراد پرخطر مانند افراد سیگاری می تواند مرگ و میر ناشی از سرطان ریه را تا ۲۰ 

درصد کاهش دهد. غربالگری و تشخیص زودهنگام، شانس درمان بیماری را افزایش 
می دهد؛ در مراحل اولیه، بسیاری از سرطان ها با درمان های کم تهاجمی تر و اثربخش تر 
قابل کنترل هستند. بازهم تاکید می کنم، غربالگری و تشخیص زودهنگام، هزینه های 
درمانی را کاهش می دهد و این در  حالی است که درمان سرطان در مراحل پیشرفته 

نیازمند روش های پیچیده و پرهزینه است.
مدیرکل مرکز مدیریت بیماری های غیرواگیر وزارت بهداشت با بیان اینکه تشخیص 
زودهنگام شامل سه جز »آگاهی از علائم انواع مختلف سرطان و اهمیت مشاوره 
ارزیابی  به خدمات  یافته های غیرطبیعی«، »دسترسی  پزشکی در هنگام مشاهده 
بالینی و تشخیصی« و »ارجاع به موقع به خدمات درمانی« می شود، گفت: تشخیص 
زودهنگام سرطان های علامت دار به همه شرایط و اکثر سرطان ها مرتبط است. برنامه ها 
باید به نحوی طراحی شود که تاخیر و موانع تشخیص، درمان  و مراقبت های حمایتی 

را کاهش دهند.  
وی درباره اهداف غربالگری سرطان ها توضیح داد: هدف از غربالگری، شناسایی افراد 
دارای شواهد حاکی از سرطان یا پیش سرطان خاص، قبل از بروز علائم است. هنگامی 
که ناهنجاری ها در طول غربالگری شناسایی می شوند، آزمایش های بیشتری برای 
تشخیص قطعی باید انجام شود. همچنین در صورت اثبات وجود سرطان، بیمار باید 

برای درمان ارجاع داده شود.  
جندقی گفت: علاوه بر درمان بیماران، مراقبت تسکینی درمانی برای تسکین علائم 
و رنج ناشی از سرطان و بهبود کیفیت زندگی بیماران و خانواده های آنها بسیار مهم 
است. مراقبت تسکینی می تواند به افراد کمک کند تا راحت تر زندگی کنند. رهایی از 
مشکلات جسمی، بازگرداندن سلامت روانی، اجتماعی و معنوی از طریق مراقبت های 
تسکینی برای بیش از ۹۰ درصد بیماران مبتلا به مراحل پیشرفته سرطان امکان پذیر 
است. استراتژی های موثر بهداشت عمومی، شامل مراقبت های جامعه و خانه محور برای 

تسکین درد و مراقبت های تسکینی بیماران و خانواده های آنها ضروری است.  

ارتباط مصرف الکل با بروز ۳ سرطان

موج رسا/ معاون غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی استان زنجان گفت: کمبود 
آلبومین در زنجان رفع می شود و تا چند ماه آینده کمبودی در زمینه آلبومین 
نخواهیم داشت و این دارو به شکل منظم و بدون وقفه در اختیار داروخانه ها قرار 

می گیرد.
محمدجواد میانداری با بیان اینکه در روزهای اخیر موضوع کمبود داروی آلبومین 
در کشور نگرانی هایی را در میان بیماران و خانواده های آنان به وجود آورده که 
استان زنجان نیز از این موضوع مستثنی نبود، اظهار کرد: در همین راستا مسئولان 
حوزه دارو در علوم پزشکی زنجان با شرکت های تأمین کننده و واردکننده این دارو 

رایزنی هایی را انجام داده اند.
وی با بیان اینکه نتیجه این مذاکرات تأمین فوری ۲ هزار عدد از این دارو بوده که 
قرار است به زودی در سطح داروخانه ها توزیع شود، افزود: همچنین به منظور تسهیل 
دسترسی و جلوگیری از ایجاد اختلال در روند درمانی بیماران امکان خرید نقدی 
این دارو نیز فراهم شده است. معاون غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی استان زنجان 
با اشاره به اینکه مسئولان در علوم پزشکی زنجان اعلام کرده اند که با این اقدامات 
تا چند ماه آینده کمبودی در زمینه آلبومین نخواهیم داشت و این دارو به شکل 
منظم و بدون وقفه در اختیار داروخانه ها قرار خواهد گرفت، بیان کرد: آلبومین یکی 

از داروهای حیاتی و مهم برای بیماران خاص محسوب می شود.
وی با تأکید بر اینکه این دارو که به صورت محلول تزریقی در دسترس است عمدتاً 
از پلاسما )بخش مایع خون( تهیه می شود و نقش مهمی در حفظ فشار اسمزی 
خون دارد، ابراز کرد: آلبومین در بدن انسان باعث حفظ تعادل مایعات در رگ ها 
و بافت ها می شود و در شرایطی که سطح آن کاهش می یابد مانند سوختگی های 
شدید، بیماری های کبدی، سندرم نفروتیک یا جراحی های گسترده استفاده از آن 
ضروری می شود. معاون غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی استان زنجان عنوان کرد: 
در واقع این دارو برای بیمارانی که دچار افت شدید فشار خون کمبود حجم خون یا 

از دست دادن قابل توجه پروتئین هستند کاربرد حیاتی دارد.
با اختلالات کبدی  بیماران  آلبومین همچنین در درمان  اینکه  بیان  با  میانداری 
مانند سیروز، آسیت یا هپاتیت مزمن نیز کاربرد دارد زیرا کمک می کند که مایعات 
اضافی از بدن خارج شده و تعادل مناسبی در گردش خون برقرار شود، ادامه داد: با 
توجه به وابستگی بالای برخی بیماران به این دارو ایجاد وقفه در تأمین آن می تواند 
تهدیدی جدی برای سلامت آنان باشد. وی با اشاره به اینکه به همین دلیل تأمین و 
توزیع مناسب آلبومین یکی از اولویت های وزارت بهداشت و سازمان غذا و دارو قرار 
گرفته است، بیان کرد: انتظار می رود با تداوم همکاری میان شرکت های واردکننده، 
سازمان های ذی ربط و نهادهای نظارتی روند تأمین آلبومین در ماه های آینده بدون 

مشکل ادامه یابد و نیازهای درمانی بیماران به شکل کامل پاسخ داده شود.

تسنیم/ مدیرکل هواشناسی استان زنجان گفت: شاخص های بلندمدت خشکسالی 
سه ساله تا ۱۰ ساله نشان می دهد که بیش از  ۹۵ درصد مساحت استان درگیر 
خشکسالی های شدید تا بسیار شدید است. محمدرضا رحمن نیا اظهار داشت: بررسی 
شاخص های خشکسالی برای بازه های کوتاه مدت یک تا سه ماهه حاکی از ترسالی در 
سراسر استان است، اما شاخص های بلندمدت خشکسالی سه ساله تا ۱۰ ساله نشان 
می دهد که بیش از  ۹۵ درصد مساحت استان درگیر خشکسالی های شدید تا بسیار 
شدید است. وی با اشاره به اینکه در سنوات گذشته چند پروژه تحقیقاتی کار کردیم 
که یکی مربوط به تغییر اقلیم بوده است، عنوان کرد: اثرات تغییر اقلیم بر خشکسالی 
و منابع آبی استان زنجان مورد بررسی قرار گرفته و نتایج قابل تأملی داشته و باید در 

برنامه ریزی بخش های مختلف به آن توجه شود.
مدیرکل هواشناسی استان زنجان با بیان اینکه هوای استان و کشور در حال گرم تر 
شدن است، ابراز کرد: مدل ها تغییرات معناداری در مقدار بارش نشان نمی دهد اما 

نوع بارش ها تغییر کرده و به لحاظ زمانی جابه جایی بارش ها را داریم.
بارش های رگباری تبدیل شده و در  به  نرم  بارش های  از  بارندگی  ادامه داد:  وی 
یک بازه زمانی کوتاه اتفاق می افتد که می تواند به بافت خاک آسیب بزند و موجب 

فرسایش آن شود، روان آب و سیلاب به راه اندازد و خسارت به بار آورد.
داشت،  موضوع  این  به  تا صدی  نگاه صفر  نمی توان  اینکه  بر  تأکید  با  رحمن نیا 
خاطرنشان کرد: از سوی دیگر همین بارش ها می تواند سبب پر شدن سدها شود و 
این تغییرات اقلیم باید در برنامه ریزی ها در بخش های مختلف مثل محیط زیست، 
عمران و توسعه زیرساخت ها مورد توجه قرار گیرد و نوع ساختمان و جاده متناسب با 
آن احداث شود. وی با اشاره به اینکه از ابتدای انقلاب صنعتی ۰.۷ درجه سلسیوس 
افزایش دمای هوا اتفاق افتاده است، یادآور شد: این موضوع در اقلیم مناطق مختلف 
تأثیر داشته و باعث شده نوع بارش ها تغییر کند، خشکسالی های زیادی را در مناطق 
مختلف کره زمین ایجاد کرده و پدید های حدی هواشناسی مثل سیلاب طوفان ها 

افزایش یافته است.

معاون غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی زنجان:

کمبودآلبومیندرزنجانرفعمیشود

خبرخبر  

کوتاهکوتاه 

مدیرکل هواشناسی استان زنجان:
۹۵درصدمساحتاستانزنجاندرگیرخشکسالی

بسیارشدیدشد

از سایر  پیشگیری  مقدم  را خط  دندان  و  بهداشت دهان  خبرفارسی/ متخصصان، 
بیماری ها می دانند به نحوی که سلامت دهان نه  تنها در جلوگیری از پوسیدگی و 
بیماری های لثه مؤثر است، بلکه نقشی حیاتی در پیشگیری از بیماری های خطرناک 
سیستمیک از جمله سرطان خون، کم خونی های شدید، یا اختلالات تیرویید ایفا می 
کند چراکه ممکن است این بیماری ها نخستین علائم خود را در مخاط دهان نشان 

دهند.
مجموعه ای از عادت ها و اقدامات مربوط به حفظ سلامت دهان، دندان ها و لثه ها است 
و بر سلامت دهان و حفره دهانی نیز تأثیر دارد؛ اقداماتی که در کشور ما در سطح 
متوسطی انجام می شود و ضرورت دارد خانواده ها و مدارس برای پیشگیری از آسیب ها 
به این موضوع به طور جدی بپردازند و آموزش های لازم را از دوران کودکی ارائه دهند.

خانواده به عنوان مهمترین رکن رشد انسان، نقش بسیاری در سلامت افراد جامعه بر 
عهده دارد، در این میان مادران و پدران وظیفه دارند در راستای بهبود کیفیت زندگی، 
آموزش هایی را به فرزندان ارائه دهند که بهداشت دهان و دندان در این میان یکی از 
این موارد است که باید جدی گرفته شود، هرچند اهمیت سلامت دهان و دندان بر 
کسی پوشیده نیست اما رسیدگی به دندان موضوعی است که از کودکی و از زمان 
رویش نخستین دندان  باید مورد توجه خانواده ها قرار گیرد و در ادامه فعالیت های 

آموزشی و فرهنگی، کودکان به پاکیزه نگه داشتن دندان ها تشویق شوند.
به طور معمول از 6 ماهگی دندان ها شروع به رویش می کنند و برخی کارشناسان 
معتقدند از همان زمان باید بهداشت دندان مورد توجه قرار گیرد، اما وجود بیش از 
۲۵۰ میلیون دندان پوسیده در دهان ایرانیان، حاکی از عدم توجه به بهداشت دهان 
و دندان از دوران کودکی تا بزرگسالی است و این امر مسوولیت خانواده و نهادهای 

فرهنگی و آموزشی را در این حوزه افزایش می دهد.
اهمیت سلامت دهان و دندان به گونه ای است که بر اساس مصوبه هیات وزیران در 
سال ۱۳6۲، ۲۳ فروردین ماه با عنوان روز دندانپزشک و هفته آخر فروردین نیز هفته 
دندانپزشکی نامگذاری شده است؛ روز مهمی که در آن موضوع سلامت مرواریدی به 

نام دندان، بیش از پیش مورد توجه قرار می گیرد.
عدم رعایت بهداشت دندان در دهک های پایین اقتصادی

محمدرضا ظفرقندی وزیر بهداشت و درمان و آموزش پزشکی در این خصوص می 
گوید: ۱۸ درصد مردم هیچ گونه روش بهداشتی در مراقبت از دندان را رعایت نمی کنند 
و این رقم در دهک های اقتصادی پایین به ۵۰ درصد می رسد که نیازمند توجه جدی 

است.
وی گفته است: ۵۵ درصد از سالمندان بالای 6۵ سال کشور کاملًا فاقد دندان هستند؛ 
در حالی که این شاخص در دنیا ۲۵ تا ۳۰ درصد است؛ این وضعیت نشان می دهد 
که باید در حوزه پیشگیری و حتی فراتر از آن در حوزه پیش از پیشگیری، اقداماتی 

جدی انجام دهیم.
۲۵۰ میلیون دندان پوسیده در دهان ایرانی ها

از سوی دیگر محمد رییس زاده، رئیس کل سازمان نظام پزشکی ایران نیز در همایشی 
با بیان اینکه ۲۵۰ میلیون دندان پوسیده در دهان ایرانی ها است، از این وضعیت ابراز 
نگرانی کرده بود. رئیس کل سازمان نظام پزشکی ایران، به مسائل و مشکلات حوزه 
دندانپزشکی اشاره کرد و گفته بود، در بحث سلامت دهان و دندان، شرایط ما خوب 

نیست و دلیل آن هم، هزینه های بالای خدمات دندانپزشکی است.
رئیس زاده، خواستار توجه به وضعیت آموزش در حوزه دندانپزشکی شد و گفت: در 

بحث عرضه و قیمت مواد دندانی، نظارت خوبی وجود ندارد.
بیمه ها  از  و  است  دستمزد  و  هزینه ها  شامل  تمام شده  قیمت  اینکه  بیان  با  وی 
می خواهیم قیمت تمام شده را در بخش خصوصی بپردازند؛ گفته بود: جامعه پزشکی 

و دندانپزشکی، توان پرداخت یارانه را ندارد و دولت باید کاری کند.
خانواده ها همه آموزش ها را به مهدهای کودک موکول نکنند

کودکان زیادی با مشکل پوسیدگی دندان مواجه هستند؛ آمنه طاهری که در یک مهد 
کودک در مرکز تهران فعالیت دارد، در گفت و گو با خبرنگار ایرنا گفت: برخی خانواده 
ها نسبت به بهداشت دهان و دندان کودک خود بی توجه هستند، در مهد تلاش می 
کنیم این نکات را به کودکان آموزش دهیم اما مسئولیت خانواده ها این است که شب 

ها کودکان را به مسواک زدن تشویق کنند.
وی افزود: هیراد کودک چهار ساله ای است که 6 دندان پوسیده دارد و از مسواک 
زدن امتناع می کند، خانواده نیز تلاشی برای مسواک زدن او انجام نمی دهند؛ در 
مقابل سام کودک پنج ساله ای است که شب ها قبل از خواب از مسواک و خمیردندان 
مخصوص کودکان استفاده می کند و دندان پوسیده ای ندارد؛ تفاوت این دو کودک 
در نگاه خانواده های آنان است و خانواده ها نباید همه آموزش ها را به مهدها موکول 
کنند و در زمان هایی که با فرزند خود هستند باید نسبت به بهداشت آنان توجه 

جدی داشته باشند.
از زمان رویش نخستین دندان ها بهداشت آن ضروری است

یک روانشناس کودک در گفت و گو با خبرنگار ایرنا؛ با بیان اینکه خانواده ها باید الزام 
به رعایت بهداشت را از کودکی به فرزند خود آموزش دهند و آموزش رعایت بهداشت 
را به سنین بعد از هفت سالگی موکول نکنند، معتقد است برخی آسیب ها جبران 
ناپذیرند و آسیب به دندان نیز از جمله آسیب هایی است که درد و رنج را برای کودک 

به همراه دارد و خانواده ها باید به این موضوع توجه داشته باشند.
مبینا امامی تاکید کرد: دندان های دائمی تا پایان عمر انسان همراه او هستند و در 
صورت رعایت بهداشت و نکات بهداشتی مشکلات و هزینه های افراد در بزرگسالی 
کمتر خواهد بود، بنابراین خانواده ها و نظام آموزشی باید به این امر توجه داشته باشند.

به گفته وی، آموزش مسواک زدن به کودکان می تواند از سنین خیلی پایین آغاز شود. 
به طور کلی، بهتر است از زمان ظهور نخستین دندان ، حدود 6 ماهگی، آموزش آغاز 
شود و خانواده در ابتدا می تواند از یک پارچه نرم و مرطوب برای تمیز کردن دندان های 

کودک استفاده کند.

مرواریدی به نام دندان

نوبت اول

آگهی فراخوان مناقصه عمومی یک  مرحله ای 
همراه با ارزیابی کیفی   )روش فشرده(

احداث ساختمان شعبه میدان معلم قیدار
شماره فراخوان : 1404/1

نوبت اول

شناسه آگهی: 1907561

مدیریت بانک کشاورزی استان زنجان در نظر دارد نسبت به انتخاب پیمانکار از طریق فراخوان عمومی اقدام نماید.
۱- موضوع: تخریب ساختمان قدیمی و احداث ساختمان شعبه میدان معلم قیدار

۲- نوع مناقصه: عمومی یک  مرحله ای همراه با ارزیابی کیفی )روش فشرده(.
۳- کلیه مراحل مناقصه از دریافت و تحویل اسناد ارزیابی کیفی و اسناد مناقصه و گشایش پاکت ها از طریق سامانه ستاد )www.setadiran.ir( انجام می شود.

۴- نام و نشانی دستگاه مناقصه گزار: مدیریت شعب بانک کشاورزی استان زنجان 
آدرس : زنجان – بلوار هنرجو – روبروی هتل جهانگردی – مدیریت شعب بانک کشاورزی – کدپستی ۴۵۱۶۹۴۳۱۱۷

۵- مدت پیمان: ۹ ماه شمسی.
۶- مبلغ برآورد اولیه: ۱۱۹.۹۱۳.۱۶۵.۷۶۹ ریال  )یکصد و نوزده میلیارد و نهصد و سیزده میلیون و یکصد و شصت و پنج هزار و هفتصد و شصت و نه ریال( براساس فهرست بهای رشته 

ابنیه و تأسیسات برقی و مکانیکی سال ۱۴۰۴.
۷- تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار: مطابق جدول ۴ از بند الف ماده ۶ آیین نامه تضمین معاملات دولتی به  مبلغ

۵.۹۹۵.۶۵۸.۲۸۸ ریال  )پنج میلیارد و نهصد و نود و پنج میلیون و ششصد و پنجاه و هشت هزار و دویست و هشتاد و هشت ریال(
۸- مناقصه گر بایستی دارای حداقل رتبه بندی پایه ۵ در رشته ساختمان صادره از سوی سازمان برنامه و بودجه کشور و دارای ظرفیت آزاد )تعدادی و ریالی( و حداقل سه ماه اعتبار باشد.

۹- دریافت اسناد ارزیابی کیفی و اسناد مناقصه از سامانه ستاد: از ساعت ۸ صبح روز شنبه مورخ ۱۴۰۴/۰۱/۲۳ تا ساعت ۹ صبح روز شنبه مورخ ۱۴۰۴/۰۲/۱۳
۱۰- تحویل اسناد ارزیابی کیفی و اسناد مناقصه:

۱۰-۱- به صورت الکترونیکی تا ساعت ۱۳ روز چهارشنبه مورخ ۱۴۰۴/۰۲/۳۱ در سامانه ستاد بارگذاری شود.
۱۰-۲- ضمن بارگذاری پاکت "الف" در سامانه ستاد می بایست اصل ضمانتنامه در داخل پاکت تا ساعت ۱۳ روز چهارشنبه مورخ  ۱۴۰۴/۰۲/۳۱ به نشانی مناقصه گزار تحویل و 

رسید دریافت گردد.
۱۱- زمان و محل گشایش پاکت ارزیابی کیفی: ساعت ۹ صبح روز یکشنبه مورخ ۱۴۰۴/۰۳/۰۴ به نشانی مناقصه گزار.

۱۲- زمان و محل گشایش پاکات  اسناد مناقصه "الف، ب، ج": متعاقبا اعلام  مي گردد.
۱۳- اسناد مناقصه گران ابتدا ارزیابی کیفی شده و پس از کسب حداقل امتیاز ۶۰ در فرآیند ارزیابی کیفی در مراحل بعدی مناقصه شرکت می نمایند.

۱۴-  سایر اطلاعات و جزئیات مربوط در اسناد مناقصه مندرج است.
مدیریتشعببانککشاورزیاستانزنجان۱۵- مناقصه گذار در قبول پیشنهادات مختار است. 

آگهی استخدام نوبت دوم بازرگانی خارجی شرکت نخ تایر صبا زنجان

شرکت نخ تایر صبا در نظر دارد در راستای ایجاد فرصت برابر شغلی و رقابت عادلانه بین متقاضیان و جذب خبره ترین نیرو از بین فرزندان بومی استان زنجان 
نسبت به استخدام افراد ذیل اقدام نماید:

1 نفر مدیر بازرگانی خارجی
1 نفر رییس بازرگانی خارجی

1 نفر کارشناس ارشد بازرگانی خارجی
شرایط مورد نیاز:

سن حداکثر 40 سال 
دارای حداقل 5 سال سابقه کاری کاملاً مرتبط با بازرگانی خارجی

حداقل تحصیلات لیسانس مدیریت بازرگانی یا مرتبط
آشنایی کامل با فرآیند تامین مواد اولیه، واردات قطعات، واردات ماشین آلات، و آشنایی زبان انگلیسی

از افرادی که در نوبت اول نسبت به ارسال رزومه خود اقدام نموده و دعوت به مصاحبه گردیدند خواهشمند است از ارسال مجدد رزومه خودداری نمایند.
 متقاضیان از تاریخ 1404/01/25 لغایت تاریخ 1404/02/05 نسبت به ارسال مدارک و رزومه کاری خود به آدرس ایمیل HR@riidco.comاقدام نمایند. 

در صورت نیاز با شماره تلفن 02432464426 تماس حاصل فرمایید.  

با صدای زنجان همیشه در ارتباط باشید

sedaye.zanjan

www.sedayezanjannews.ir

@sedaye  zanjan
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اعتماد/ تیم ملی فوتبال زیر ۱۷ سال ایران با قبول شکست تلخ ۱-۳ مقابل تاجیکستان 
در آخرین دیدار مرحله گروهی رقابت های قهرمانی آسیا از دور مسابقات کنار رفت و 
حسرت صعود به مرحله بعدی و جام جهانی نوجوانان را بر دل فوتبال دوستان گذاشت.

 شاگردان عباس چمنیان که امید زیادی به درخشش در این دوره از مسابقات داشتند 
در گروه خود عملکرد ناامیدکننده ای به نمایش گذاشتند و تنها یک امتیاز از دو 
دیدار قبلی مقابل کره شمالی و عمان کسب کرده بودند. این باخت نه تنها به معنای 
خداحافظی زودهنگام از رقابت های قهرمانی آسیا بود، بلکه رویای حضور در جام 
جهانی زیر ۱۷ سال را نیز برای نوجوانان ایرانی بر باد داد و بار دیگر ضعف مدیریت 
فوتبال کشور را به تصویر کشید. برای بررسی بیشتر از دلیل ناکامی تیم ملی با رضا 
جباری، مربی با سابقه پایه ها که مدتی است هدایت تیم بزرگسالان پاس همدان در 
لیگ دو کشور را برعهده گرفته، گفت وگویی ترتیب دادیم که ماحصل آن را در ادامه 

می خوانید.
 نظر کلی شما درباره حذف زودهنگام تیم ملی زیر ۱۷ ساله ها چیست؟

یک بحث زیر ساخت داریم و بحث دیگر این است که تیم را به یک مربی سپردیم 
که باید در شأن و شخصیت تیم ملی باشد. دو تا بازی مقابل عمان و تاجیکستان 
را دیدم درست که زیر ساخت هایمان غلط است اما بارها با رسانه ها صحبت کردم 
و گفتم مربیان تیم های پایه به طور کلی بگویم آدم را ناامید می کنند! فوتبال با این 
زیرساخت ها و عدم رسیدگی به پایه ها و یکسری مربیان ناکاربلد که دنبال مسائل مالی 
و... هستند، عقب می افتد.  همچنین برنامه ای مبنی بر اینکه یکسری مربی درست در 
فوتبال پایه بیاوریم و زیرساخت ها را بسازیم و برنامه ریزی  کنیم، نداریم و این یک  
معضل اصلی است که در آینده ، همین تیم ها مثل تاجیکستان و قرقیزستان و عمان 

یقه ما را می گیرند!
 نقد شما به سرمربی تیم  ملی چیست؟

آقای چمنیان مدتی است که با این تیم کار می کند، اما سبک و شکل بازی تیم توهین 
به فوتبال ما بود. سبک بازی مستقیم که دایم این کار را تکرار می کند و حتی در حد 
تاجیکستان بازی نکردند که به بازی سرعت دهند یا مالکیت داشته باشند و این برای 

من اذیت  کننده است!
 در فوتبال پایه مربیانی داریم که تیم هایشان بالای سی تا چهل پاس می دهند. در 
همین ساختار غلط هم یکسری مربیان واقعا خوب کار کرده و تیم هایشان به این 
شکل خوب و مدرن بازی می کنند. تیم یک سال، دوسال دستشان است، اما این 
شکل بازی واقعا تاسف برانگیز است. نتیجه بماند برای مرحله بعد. موضوع اصلی سبک 

بازی تیم ملی بود .
 به نظر شما ریشه اصلی این ناکامی از کجاست؟

عدم رسیدگی به فوتبال پایه در باشگاه ها. در فوتبال پایه اگر شکل برگزاری مسابقات 
را ببینید، متوجه  می شویدکه چه بر سر فوتبال  ما می آید! تازه الان کمی بهتر شده 
است. ضمن اینکه  برنامه مدونی وجود ندارد که طبق آن به مدارس فوتبال و آکادمی ها 
تمرین دهند و کار را جلو ببرند. اصلا برنامه ای وجود ندارد تا بدانیم اصلا از فوتبال 
پایه چه می خواهیم و نکته دیگر عدم رسیدگی به مربیانی است که در فوتبال پایه 

کار می کنند. 

من اگر باشم غیر از کلاس های A و B و c یکسری کلاس ویژه در کشورم  برگزار 
می کنم برای مربیانی که در فوتبال پایه کار می کنند تا صلاحیت به دست آورند. حالا 
به لحاظ فنی یا انتقال آموزش. این کلاس ها باید برگزار شود و این فیلتر به لحاظ فنی 
و اخلاقی وجود داشته باشد تا از آن رد شوند. نه که هرکی دلش خواست بیاید تیم 
بخرد و مربیگری کند یا در پارک مدرسه فوتبال بزند و بیست تا بچه را دور هم جمع 
کنند و اسمش را بگذارند مدرسه فوتبال! این همه مدرسه فوتبال هست از کدام  فیلتر 

رد شدند؟ با اجازه کی مربی شدند و آکادمی  زدند؟  
مگر اینها صلاحیت این کار را   دارند؟ آدم هایی مجموعه ورزشی گرفتند که فقط جیب 
خودشان را پر می کنند بعد زمین را اجاره می دهند به تیم ها و پول در می آورند، اما این  
مجموعه ها باید در اختیار مربیان خوب و پیشکسوتان سالم قرار بگیرد یا آکادمی ها از 

فیلتر رد شوند و به آدم هایی که صلاحیت دارند، مجوز دهند. 
بخشی از این کارها را می شود حل کرد و یکسری ها هم  به ساختار و برنامه ریزی ربط 

دارد که باید از طرف فدراسیون  و هیات های فوتبال انجام شود.
 یک مربی در رده پایه تا چه حد به لحاظ روحی و روانی می تواند روی آینده 

بازیکن تاثیرگذار باشد؟
لحاظ  به  به مربی. حالا چه  تاثیرپذیر هستند نسبت  بسیار  بازیکنان  این سن  در 
شخصیتی و چه فنی. برای همین می گوییم فوتبال پایه آینده فوتبال را می سازد. چرا 
می گویند پایه؟ یعنی ستون دیگر! داری  اینها را می سازی برای آینده. تا سه، چهار 
سال آینده تیم ملی بزرگسال هم دچار مشکل می شود. مربی شخصیتش تاثیر دارد. 

از مربی خود نسبت به پدر و مادرها به مسائل فوتبال حرف شنوی  حتی بچه ها 
بیشتری دارند. چیزی که امروز یاد می گیرد آینده او را می سازد؛ مثلا اگر زیر توپ زدن 

یاد دهیم  همین را یاد می گیرد.
استعدادیابی  سیستم  به  نسبت  بودید  پایه  مربی  که  سال هایی  تمام   در 

تغییراتی را دیدید؟
اصلا، اصلا استعدادیابی زیر ۱۱ سال نداریم. یک فستیوال هایی از طرف هیات فوتبال 
می شود برای زیر ۱۱ سال که اصلا چنین چیزی نداریم. بچه ها در این سن باید لذت 
ببرند و بازی کنند و به سمت چیزی بروند که دوست دارند. استعدادیابی بالای ۱۲ 

یا ۱۳ سال است یعنی ما کلا در اشتباهیم  و استعدادیابی هایمان هم اشتباه است!
 به عدم توجه به مربیان در این رده اشاره  داشتید آیا برای ارتقای فنی یا 

حتی رفتاری این مربیان سنجشی صورت می گیرد؟
اصلا هیچ کاری ندارند و کاری هم از دستشان بر نمی آید. در نحوه  خرید و فروش 
تیم ها اشکالات زیادی داریم هیات فوتبال نفع مالی در این خرید و فروش ها دارد که 

نباید این طور باشد. چه کسانی تیم می خرند یا دنبال مربیگری می روند؟ 
ما جوان هایی داریم که شخصیت مربیگری دارند و فنی خوب هستند، اما چه فیلتری 
برای مربیان داریم؟  از طرف فدراسیون  هیچ چی! همان طور که برای مدارس  فوتبالمان 
 نداریم و به هر کسی  که رانت قوی تری دارد مجوز می دهند. فوتبال پایه ما رو به نابودی 
است و بعد هم  نوبت تیم ملی بزرگسالان  است! چون ۱۰ سال در پایه ها کار کردم و 

معضلات را می بینم  و می شناسم.

بررسی علل حذف تحقیرآمیز تیم ملی زیر ۱۷ سال؛

فوتبال پایه ما رو به نابودی است و بعدش هم نوبت بزرگسالان است
موج رسا/ سرپرست هیأت ورزش های زورخانه ای و کشتی پهلوانی استان زنجان 
گفت: ورزش زورخانه ای علاوه بر اینکه یک فعالیت بدنی است، نمایانگر تاریخ، 

فرهنگ و ارزش های اخلاقی جامعه ایرانی نیز هست.
شعبان مرادی با بیان اینکه ورزش زورخانه ای علاوه بر اینکه یک فعالیت بدنی 
است، نمایانگر تاریخ، فرهنگ و ارزش های اخلاقی جامعه ایرانی نیز هست، گفت: 
این ورزش به عنوان نمادی از شجاعت و احترام به دیگران در میان ایرانیان شناخته 

می شود، هفته پهلوانی از 23 تا 29 فروردین ماه ادامه دارد.
وی افزود: ورزش زورخانه ای بر پایه اصول و ارزش های اخلاقی بنا شده است. در 
این ورزش مفاهیمی چون جوان مردی، احترام به بزرگترها، کمک به نیازمندان و 
حفظ دوستی و محبت میان افراد اهمیت ویژه ای دارد. در واقع هدف اصلی این 

ورزش تنها تقویت جسم نیست، بلکه پرورش روح و شخصیت فردی نیز است. 
سرپرست هیأت ورزش های زورخانه ای و کشتی پهلوانی استان زنجان با اشاره به 
اینکه برنامه های مختلفی در حال اجرا است که ورزشکاران باستانی کار در کارخانه 
کبریت برای عموم مردم اجرا کردند، عنوان کرد: روز گذشته نیز در مسابقات 
استانی کشتی نونهالان، باستانی کاران در ابتدای برنامه اجرای بسیار خوبی داشتند.

وی اضافه کرد: روز چهارشنبه نیز در سبزه میدان زنجان باستانی کاران برنامه های 
شاد و مفرحی اجرا خواهند کرد و هنر بی بدیل خود را به نمایش خواهند گذاشت. 

همچنین روز پنج شنبه نیز آئین غبارروبی مزار شهدا انجام می شود.
مرادی با اشاره به اینکه وجود یک زورخانه در زنجان خیلی کم  است، تصریح کرد: 
دوری مسیر باعث کاهش استقبال از این ورزش کهن می شود. حدود 140 نفر 

ورزشکار نیز بیمه شده این رشته ورزشی هستند.
وی اضافه کرد: در سطح استان بیش از 400 نفر باستانی کار فعالیت می کنند. 
از تمامی خانواده ها و علاقه مندان به این رشته ورزشی دعوت می کنیم تا حضور 

ویژه ای در زورخانه داشته باشند.

ورزش سه/  تیم ملی والیبال نشسته ایران که با قهرمانی های متعدد خود در 
مسابقات جهانی و پارالمپیک عنوان پرافتخارترین تیم در میان رشته های ورزشی 

را از آن خود کرده، قرار نیست در مسابقات قهرمانی آسیا شرکت کند.
رقابت های والیبال نشسته قهرمانی آسیا-اقیانوسیه به عنوان مهمترین رویداد این 
رشته در سطح قاره کهن، قرار است روز های 19 تا 29 خرداد ماه در دو بخش 

مردان و بانوان به میزبانی شهر هانگژو در کشور چین برگزار شود.
جلیل کوهپایه زاده، رییس فدراسیون جانبازان و توان یابان، درباره عدم حضور تیم 
ملی مردان ایران در این باره مسابقات گفت: تیمی که برای مد نظر داشتیم و در 
واقع از نفرات جدید تشکیل شده بود، آماده نیست و نمی خواهیم یک تیم ناآماده 
را اعزام کنیم. هدف ما این است که تیمی با بازه سنی مورد نظرمان اعزام شود و با 
توجه به عدم آمادگی کامل و مطلوب این تیم، از شرکت در مسابقات قهرمانی آسیا 
انصراف دادیم. ضمن اینکه تیم اول هم آماده نیست. ما این اعتقاد را داریم که یا 
نباید شرکت کنیم، یا اگر شرکت می کنیم، قهرمان شویم. رقابت های قهرمانی آسیا 
ارزش فنی خاصی برای تیم ملی ایران ندارد و ما فقط یک حریف به نام قزاقستان 
در آن داریم که به دنبال آن هستیم که در چهارچوب برنامه تدارکاتی، با این حریف 

رقابت کنیم و تیم های اول و دوم کشورمان آماده شوند.
البته قرار است تیم ملی والیبال نشسته بانوان برای حضور در این رقابت ها راهی 
و  بانوان در مسابقات قهرمانی آسیا-اقیانوسیه شرکت می کند  تیم  چین شود: 

اردوهای این تیم هم اکنون در حال برگزاری است.

ایرنا/ اعزام کاروان امید ایران به المپیک دانش آموزی )ژیمنازیاد( و کسب سکوی پنجم 
در این آوردگاه بزرگ یکی از مهمترین دستاوردهای ورزش کشور در نخستین روزهای 
سال 1404 بود. المپیک جهانی دانش آموزان 2025 )ژیمنازیاد( در صربستان، فرصتی 
تازه برای بازتعریف جایگاه ورزش دانش آموزی در ایران فراهم کرد. جایی که قهرمانان 
نوجوان ایرانی با کسب ٨6 مدال رنگارنگ نه تنها افتخار آفریدند، بلکه اثبات کردند که 

آینده ورزش ایران از مدارس عبور می کند.
چرا ورزش دانش آموزی مهم است؟

در جهانی که ورزش، ابزاری برای دیپلماسی، نشاط اجتماعی و تولید سرمایه انسانی 
شده، توجه به ورزش در سنین پایه بیش از هر زمان دیگری ضرورت دارد. مدارس، 

اولین ایستگاه پرورش جسم و ذهن نوجوانان اند.
اعتمادبه نفس تر.  با  و  منضبط تر  سالم تر،  آینده ای  ساخت  یعنی  مدرسه  در  ورزش 
از طرفی، استعدادهای درخشان در سنین پایین، با شناسایی زودهنگام و آموزش 
اصولی، مسیر هموارتری برای قهرمانی خواهند داشت. کشورهایی مثل ژاپن، فرانسه 
یا کره جنوبی سال هاست که المپیک ها را در مدارس شان طراحی می کنند. ایران نیز با 

مشارکت موفق در ژیمنازیاد 2025، حالا در مسیر همین الگو قرار گرفته است.
حمایت دولت وفاق؛ عبور از حرف تا عمل

اقدام کم سابقه وزارت ورزش و جوانان در اختصاص 2٨ میلیارد تومان برای آماده سازی 
و اعزام کاروان ورزشی ایران، نشان دهنده تغییری جدی در رویکردهای کلان کشور به 
ورزش پایه است. این عدد تنها یک بودجه نیست؛ اعلان یک سیاست جدید است: »ما 

روی نسل آینده سرمایه گذاری می کنیم«.
هنوز نقص داریم

هرچند مدال ها امیدبخش اند، اما تمرکز بر تعداد معدودی از رشته ها و غیبت برخی 
رشته های مهم، نشان دهنده نبود توازن در توزیع امکانات و برنامه ریزی است و مناطقی 
از کشور هنوز از زیرساخت های لازم محروم اند و برخی استعدادها به دلیل نداشتن 
امکانات، دیده نمی شوند. نقیصه ای که باید امیدوار بود؛ جدیت وزارت ورزش و جوانان 
در برگزاری جلسات تخصصی با فدراسیون ها آن را به حداقل برساند و نتیجه اش را 
در المپیک لس آنجلس شاهد باشیم. ضرورت آمایش ورزش دانش آموزی، تدوین سند 
توسعه رشته ای و منطقه ای و تعریف مشوق ها برای حضور مدارس در فعالیت های 

ورزشی از جمله نیازهای جدی این حوزه اند.
اعتمادبه نفس، گنج پنهان مدال آوری

برای نوجوانی که روی سکوی جهانی ایستاده، مدال فقط یک گردن آویز نیست؛ یک 
تجربه بی بدیل روانی است. قهرمانی در ژیمنازیاد به این نسل کم سن، جسارت می دهد. 
حالا دیگر آن ها می دانند می شود با تمرین، انگیزه و تلاش، نام ایران را در ورزش جهانی 
بلند کرد. همین نوجوانان، شب ها به خواب می روند در حالی که رویای طلای المپیک 
بزرگسالان در ذهن شان زنده است و این، آغاز مسیر قهرمانی واقعی است. دانش آموزی 
فروردین ماه امسال با حضور نزدیک به 4000 ورزشکار از حدود 60 کشور جهان برگزار 
شد. کاروان ایران برای نخستین بار در رده سنی زیر 15 سال شرکت کرد. حضور 113 
ورزشکار در 12 رشته و 23 تیم، و کسب 29 مدال طلا، 2٨ نقره و 29 برنز )مجموع 

٨6 مدال(، رکوردی کم نظیر را برای ورزش دانش آموزی ایران ثبت کرد.

تیمملیوالیبالنشستهازآسیاانصرافداد!

ژیمنازیاد؛پلیمیانمدرسهوسکویجهانیورزش

مهر/ رئیس فدراسیون بسکتبال با تاکید بر اینکه عملکرد تیم های سه نفره مردان و 
زنان در کاپ آسیا قابل قبول نبود نسبت به شرایط برای مهیا شدن تدارکات تیم ملی 

ابراز نارضایتی کرد.
جواد داوری در مورد عملکرد تیم های ملی بسکتبال سه نفره ایران در کاپ آسیا، 
شرایط تیم ملی زنان برای دو دیدار در غرب آسیا و همچنین نتیجه برنامه ریزی ها 

برای تیم ملی توضیح داد.
تیم ملی بسکتبال سه نفره دختران به نتیجه موردنظر نرسید

وی در مورد تیم ملی سه نفره دختران و عملکردش در کاپ آسیا گفت: در بخش 
دختران از سال گذشته که در رقابت های قهرمانی آسیا شرکت کردیم، با رویکردی 
متفاوت از همیشه و آینده نگری پیگیر برنامه های آماده سازی بودیم. نتیجه هم این 
شد که در کاپ آسیا برابر قزاقستان پیروز شدیم در حالیکه همیشه برابر همین تیم 
ناکام می ماندیم. اگرچه در همین رقابت ها متحمل ۲ شکست شدیم و از مرحله 
مقدماتی صعود نکردیم. پیش بینی این بود که جزو 6 - ۵ تیم اول شویم اما به نتیجه 

موردنظر نرسیدیم.
برنامه ریزی برای حضور بیشتر در مسابقات دارای رنکینگ

وی با بیان اینکه می توانستیم نتیجه ای بهتر از این کسب کنیم، خاطرنشان کرد: 
برنامه ای که امروز برای تیم سه به سه بانوان داریم این است که شرایط به گونه ای 
شود که از رقابت های آتی بتوانیم وارد جدول مقدماتی نشویم و از جدول اصلی 
دیدارهای مان را آغاز کنیم. این مهم با حضور بیشتر در رویدادهای رنکینگ دار مهیا 
می شود. سال گذشته با همین هدف برای شرکت در مسابقات آذربایجان اقدام کردیم 

که با مشکل ویزا مواجه شدیم.
نتایج تیم سه نفره مردان هم قابل قبول نبود

رئیس فدراسیون بسکتبال در مورد عملکرد تیم ملی مردان در کاپ آسیا که پرونده آن 
بعد از صعود از مرحله مقدماتی با شکست برابر ژاپن و استرالیا بسته شد، تصریح کرد: 
پیش از حضور در کاپ آسیا، رویدادی برگزار نشد که از آن بتوانیم به عنوان تدارکات 
برای تیم ملی استفاده کنیم. بنابراین دیدارهای مرحله مقدماتی این رقابت ها برای 
تیم ایران حکم تدارکات داشت. با این حال نتایج کسب شده برای مان قابل قبول نبود 
اگرچه الان در جایگاهی قرار گرفته ایم که روی بسکتبال سه به سه ایران حساب می 

شود و از این بابت خوشحالیم اما اصلا راضی نیستیم.
هدف فدراسیون مشخص است اما نتیجه گیری دست ما نیست

داوری با تاکید بر اینکه شرایط امروز بسکتبال سه نفره اصلا شبیه ۱۰ سال پیش 

نیست، گفت: هدف گذاری فدراسیون برای این بخش مشخص است، می خواهیم وارد 
جمع بهترین ها شویم اما نتیجه گیری دست ما نیست، دست بازیکنان است. ما برای 
مهیا شدن بهتر شرایط و حضور بیشتر در مسابقات برنامه ریزی می کنیم و بازیکنان 

هم باید برای آماده شدن بیشتر تلاش داشته باشند.
اعزام تیم ملی سه نفره مردان به انتخابی جهان

وی از اعزام تیم ملی بسکتبال سه نفره مردان به رقابت های انتخابی جهان خبر داد 
و گفت: این رقابت ها یک ماه دیگر در آذربایجان برگزار می شود اما هنوز در مورد 
ترکیب تیم اعزامی و اینکه ترکیب کاپ آسیا اعزام شود یا از بازیکنان دیگر استفاه شود، 

به نتیجه قطعی نرسیده ایم.
روند تیم ملی زنان قابل قبول است

رئیس فدراسیون بسکتبال همچنین در مورد تیم ملی بسکتبال زنان که ۲ دیدار 
تدارکاتی خود در لبنان را با پیروزی پشت سر گذاشت و اینگونه برای حضور در 
 B مسابقات غرب آسیا و دیدار با سوریه و اردن جهت کسب مجوز ورود به دیویژن
آسیا آماده شد، گفت: روندی که در تیم بانوان طی می شود قابل قبول است چون نگاه 
ویژه ای به این بخش داریم. البته هنوز در این بخش باید کارهای زیادی انجام شود، 

باید روی کیفیت لیگ بانوان بیشتر کار کنیم.
تقویت تیم زنان برای قرار گرفتن در جمع بهترین ها

داوری افزود: دراین مقطع هدف این است که وارد دیویژن B آسیا شویم و این مسیر 
را تا رسیدن به جمع 6 - ۵ تیم برتر آسیا ادامه دهیم. وقتی وارد این جمع شویم یعنی 
جزو ۱۲ - ۱۰ تیم برتر دنیا شده ایم و این هدف کلی ما است. با این نگاه اقدام به 

تقویت تیم با جذب بهترین بازیکنان کردیم.
از خیلی وقت پیش دنبال جذب رکسانا برهمن بودیم

وی در مورد رکسانا برهمن بازیکن ایرانی متولد شده در آمریکا که برای نخستین بار 
در ترکیب تیم ملی زنان قرار گرفته است، گفت: بازیکنان اینچنینی که علاقمند به 
بازی برای تیم ملی ایران هستند، کم نیستند. از خیلی وقت پیش به دنبال جذب 
رکسانا برهمن بودیم و در این مسیر از سرمربی تیم هم کمک گرفتیم. به هر حال النی 

کاپوچیانی مربی شناخته شده ای است و حضورش در راس تیم در به نتیجه رسیدن 
خیلی از برنامه ها ثاثیرگذار است.

عقب ماندگی در بسکتبال زنان زیاد است
داوری یادآور شد: در کل در بخش دختران عقب ماندگی های زیادی داریم. حضور 
دختران با پوشش اسلامی در میادین بین المللی خیلی دیر تصویب شد و همین 
موضوع آنها را خیلی عقب انداخته است. نیاز به جهش های اینچنینی داریم تا زودتر 
عقب ماندگی ها را تاحد امکان جبران کنیم. رئیس فدراسیون بسکتبال در پاسخ به 
این پرسش که »آیا مشابه این برنامه را برای بخش مردان هم در نظر دارید؟«، گفت: 
در مجموع در بخش مردان بازیکنان شناخته شده تر هستند و وضعیت به طور کلی 
فرق دارد. ممکن برای تیم های پایه مردان مشابه این اتفاق بیفتد، وگرنه بازیکنانی 

داشته ایم که رفته اند و اول باید تکلیف آنها را مشخص کنیم.
شرایط برای تدارکات تیم ملی خوب نیست

وی در مورد برنامه های پیش بینی شده برای تیم ملی که بعد از صعود به کاپ آسیا با 
عنوان »تیم ملی را رها نمی کنیم« وعده آن را داده بود، گفت: برنامه زیاد داریم، برای 
آنها از خیلی وقت پیش اقدام به رایزنی و مذاکره کرده ایم اما هنوز هیچ یک به قطعیت 
نرسیده است. در کل از حیث مهیا کردن تدارکات، شرایط خیلی خوب نیست اما اجازه 
نمی دهیم همینگونه باقی بماند. رایزنی ها و مذاکرات ادامه دارد و حتما بخش قابل 

توجهی از برنامه ها را به نتیجه می رسانیم.
تمرکز همزمان فدراسیون روی سه تیم

داوری با یادآوری اینکه این روزها تیم ملی »ب« زیر نظر مانولوپولوس سرمربی تیم 
ملی پیگیر تمریناتش است، گفت: وقتی تیم ملی هنوز برنامه ای ندارد از این مربی 
یونانی در بخش های دیگر استفاده می کنیم. سه تیم ایران نوین، ب و تیم ملی را 
داریم و همزمان به هر سه توجه داریم. تیم ایران نوین با آینده نگری بیشتر و حضور 
بازیکنان زیر ۲۱ سال پیش می رود. بازیکنانی که شرایط حضور در این تیم را ندارند، 
وارد تیم ب می شوند اما هستند نفراتی که می توانند در ترکیب هر دو تیم باشند. این 

دو تیم برای کمک به تیم ملی شکل گرفته اند بنابراین روی آنها تاکید زیادی داریم.

نارضایتی داوری از تدارکات تیم ملی؛ 

عقب ماندگی در بسکتبال زنان زیاد است

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۲۷۰۰۹۰۰۵۵۳۴ هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک خرمدره تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم ایوب حاجی محمد حسنی 
ممقانی فرزند نقد علی بشماره شناسنامه ۲۹ صادره از آذرشهر در ۷۴ شعیر از ۹۶ شعیر عرصه به انضمام ششدانگ اعیانی یک یک 
قطعه باغ به مساحت ۲۷۳۹/۴۶ متر مربع از پلاک ۹۴ اصلی که ۲۲ شعیر عرضه اوقافی می باشد واقع در زنجان بخش ۳ حوزه ثبت 
ملک خرمدره خریداری از مالک رسمی )سهام متقاضی و سایر مالکین مشاعی(محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در 
دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند 
از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول:۱۴۰۴/۰۱/۲۵* تاریخ انتشار نوبت دوم:۱۴۰۴/۰۲/۰۹

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۲۷۰۰۶۰۰۲۹۶۲ – ۱۴۰۳/۰۶/۱۷ هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی شهرستان طارم تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای حسن محمدی فرزند حبیب اله بشماره 
شناسنامه ۶۰۳ صادره از طارم به شماره ملی ۵۳۹۹۵۳۴۵۵۱ در ششدانگ یک قطعه باغ به مساحت ۲۴۱۹۹.۷۳ متر مربع از مالکیت 
رسمی مردان محمدی و آبس ملکی واقع در بخش هشت زنجان شهرستان طارم روستای دستجرده مفروز و مجزا از پلاک ۴۹- اصلی را 
نموده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند در شهرها از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق آگهی در روستا به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود 
را به مراجع قضایی تقدیم نمایند و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
سیدرضا شفیعی رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان طارم تاریخ انتشار نوبت اول:۱۴۰۴/۰۱/۲۵* تاریخ انتشار نوبت دوم:۱۴۰۴/۰۲/۰۹ ناصر کلانتری رئیس ثبت اسناد و املاک 

سرپرست هیأت ورزش های زورخانه ای زنجان 
عنوان کرد:

پهلوانیتجلیاخلاقایرانی

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

 برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۲۷۰۰۹۰۰۶۲۴۴هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک خرمدره تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای/خانم غلامرضا عاشری فرزند عزت اله 
بشماره شناسنامه ۱۸۳ صادره از ابهر در ششدانگ یک قطعه باغ به مساحت ۱۸۴۳.۴۲ متر مربع مفروز و مجزا شده از پلاک ۹۵ اصلی 
واقع در زنجان بخش ۳ حوزه ثبت ملک خرمدره خریداری از مالک رسمی)سیف اله شهبازی(محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول:۱۴۰۴/۰۱/۲۵* تاریخ انتشار نوبت دوم:۱۴۰۴/۰۲/۰۹

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده ۳قانون وماده۱۳ آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره۱۴۰۳۶۰۳۲۷۰۰۲۰۳۷۸۷۲ مورخه ۱۱/۱۵ /۱۴۰۳ 
کلاسه ۲۳۴۴-۱۴۰۳ هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی مستقردرواحدثبتی 
حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای محمد حسن پیکانی فرزند غلامعلی به شماره شناسنامه ۷ صادره از 
ابهردرششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۵۴۴۱/۷۰ مترمربع از پلاک ۱۱۸ اصلی واقع ابهر بخش سه زنجان )قمچ آباد( 
خریداری از مالک رسمی خودمتقاضی محرز گردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به فاصله ۱۵روز آگهی می شود 
درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشد میتوانداز تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه 
اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادرخواهد شد.
سعید بهرامی_رئیس اداره ثبت اسنادواملاک تاریخ انتشار اول ۱۴۰۴/۰۱/۲۵* تاریخ انتشار دوم ۱۴۰۴/۰۲/۰۹ ناصر کلانتری رئیس ثبت اسناد و املاک 
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چندخواستهاصلیایراندرمذاکره
باآمریکاچهبود؟

خاموشیهایپیشروفقطبرقرانمیبرند

خبر 

کوتاه 

ایلنا/ احمد اسماعیل زاده« مدیر دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت درباره ی 
مهم ترین برنامه هایی که این دفتر در سال ۱۴۰۴ در دستور کار خود خواهد داشت، 
توضیح داد: یکی از مهم ترین های اولویت های دفتر بهبود تغذیه وزارت بهداشت، برنامه 
حمایت تغذیه کودکان است که از سال ۱۴۰۱ شروع شده و در سال های ۱۴۰۲ و 
۱۴۰۳ ادامه یافته است. این برنامه، پیش تر با همکاری کمیته امداد انجام می شد، اما 
از سال ۱۴۰۲ با تخصیص بودجه ای نسبتاً مناسب، به وزارت بهداشت و وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی واگذار شده است. آخرین بررسی ها نشان می دهد که برنامه در 

وضعیت بسیار مطلوبی قرار دارد. 
او ادامه داد: خوشبختانه امسال نیز با حمایت سازمان برنامه و بودجه، اعتبار این برنامه 
از ۱.۷ همت به ۳ همت تومان افزایش یافته که قرار است کودکان پنج دهک اول 
جامعه که مبتلا به سوءتغذیه هستند، تحت پوشش این برنامه قرار گیرند. اثربخشی 
کمک  کودکان  رشد  بهبود  به  طرح  این  که  می داد  نشان  سال ۱۴۰۲  در  برنامه 

چشم گیری کرده است. 
 حمایت از ۲۰۰ هزار کودک مبتلا به سوء تغذیه در کشور

برنامه  این  وی اضافه کرد: در سال ۱۴۰۳ حدود ۱۳۴ هزار کودک تحت پوشش 
بوده که امسال قرار است به ۲۰۰ هزار کودک مبتلا به سوءتغذیه افزایش یابد. هدف 
نهایی این برنامه، کاهش چشم گیر سوءتغذیه در کشور است. بر اساس مبلغی که از 
طریق کالابرگ الکترونیکی، توسط وزارت رفاه برای آن ها شارژ می شود، به خانواده ها 
اجازه می دهد اقلام غذایی لازم برای رشد کودک را تهیه کنند. کارشناسان تغذیه و 
بهورزان شبکه بهداشت و درمان کشور نیز به طور مرتب آموزش و پیگیری های لازم 
را انجام می دهند. در صورتی که کودک شرایط بهبود را پیدا نکرده باشد، همچنان 
در برنامه باقی خواهد ماند. اما در صورت بهبود وضعیت او، جای خود را به کودکان 

دیگر خواهد داد. 
۵ درصد از کودکان کشور، مبتلا به سوء تغذیه هستند

اسماعیل زاده درباره آخرین آمار از وضعیت سوء تغذیه میان کودکان کشور گفت: آمار 
سوء تغذیه میان کودکان در کشورما حدود ۵ درصد است که خوشبختانه نسبت به 
وضعیت کشورهای منطقه نامطلوب نیست. اگرچه همین ۵ درصد نیز زیاد است و ما 

در تلاش هستیم که با برنامه های حمایتی این آمار را کاهش دهیم. 
پایش وضعیت ید میان دانش آموزان و زنان باردار

وی متذکر شد: برنامه دیگر پایش وضعیت ید است. آخرین پایش کشوری که بعد 
از ده سال وقفه انجام شد، نشان داد که در برخی استان ها شامل آذربایجان شرقی، 
قزوین، گلستان و قم به ویژه در بین دانش آموزان، وضعیت ید به مرز هشدار رسیده 
است. همچنین در استان آذربایجان غربی میانه ید ادرار دانش آموزان ۸۹ میکروگرم 

بوده، یعنی از حد نرمال کمتر است که در آنجا کمبود ید داریم. 
مدیر دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت افزود: از طرف دیگر، در میان زنان باردار 
نیز وضعیت ید در اغلب استان ها مناسب نبود. به همین دلیل امسال با تمرکز بسیار 
زیاد، می خواهیم مکمل یاری همراه با ید و همچنین بررسی مشکلات برنامه غنی سازی 
نمک و نظارت های مربوطه را با دقت پیگیری کنیم. در تمامی دانشگاه های علوم 
پزشکی، تعدادی از زنان باردار و دانش آموزان مجدداً مورد پایش ید ادرار قرار خواهند 
گرفت تا وضعیت نامطلوب ید بررسی و برطرف شود. امید ما این است که طی دو سال، 

این مشکل ناکافی بودن ید در دانش آموزان و زنان باردار برطرف گردد. 
او تصریح کرد: اولویت دیگر، به پایان رساندن بازنگری برنامه غنی سازی آرد با آهن 

و اسید فولیک است که بیش از ۲۰ سال در کشور اجرا می شود. از نیمه دوم سال 
گذشته، کمیته بازنگری تشکیل شده و جلسات متعددی برگزار کرده است. امسال 
برنامه داریم که گزارش نهایی این کمیته علمی تدوین و مشخص شود که آیا تغییراتی 

در برنامه لازم است یا خیر. 
اسماعیل زاده تاکید کرد: یکی دیگر از اولویت ها، نهایی سازی رهنمودهای غذایی 
کودکان و بزرگسالان است. آخرین نسخه هرم غذایی در دهه ۹۰ برای کشور طراحی 
شده بود. از سال گذشته، یک کمیته علمی با مشارکت چند دانشگاه علوم پزشکی 
کشور، بازنگری این رهنمودها را آغاز کرده اند و امسال امید داریم نسخه نهایی برای هر 
دو گروه رونمایی شود. این نخستین بار است که رهنمودهای تغذیه ای برای کودکان 

در کشور طراحی می شود. 
وی بیان کرد: برنامه دیگر، تداوم برنامه نان کامل است که در کل کشور اجرای آن 
شروع شده است. پروژه ای نیز برای بررسی اثربخشی نان کامل بر سلامت در دانشگاه 
علوم پزشکی اراک در حال اجرا است که قرار است تفاوت آرد کامل و سفید، میزان 
فیبر، فلزات سنگین، ضایعات نان، و تأثیر آن برقند، فشار خون و وزن بررسی و تحلیل 
شود. امیدواریم از نتایج این بررسی بتوانیم در سیاستگذاری های سال های بعد استفاده 

کنیم. 
 پایش وضعیت تغذیه عشایر

مدیر دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت با اشاره به پایش وضعیت تغذیه عشایر 
گفت: همچنین بررسی وضعیت تغذیه عشایر یکی دیگر از برنامه های مهم امسال است. 
اعتبار لازم برای این کار سال گذشته به دانشگاه علوم پزشکی لرستان داده شده است 
و مرحله پایلوت آن در سه ماهه چهارم سال قبل بواسطه این دانشگاه میان عشایر 
انجام شده است. قرار است به ۱۳ استان دیگر گسترش یابد تا تصویر دقیقی از وضعیت 

تغذیه این جمعیت مهم به دست آید. 
او با بیان تداوم تدوین نقشه تغذیه کشور عنوان کرد: اولویت دیگر، تداوم تدوین نقشه 
تغذیه کشور است. در طی دو سال اخیر، نقشه تغذیه کشور بر اساس شاخص های 
تن سنجی، شاخص های مربوط به دریافت غذایی و شاخص های مربوط به بیوشیمیایی 
برای کل کشور تدوین شده است. امسال اولویت مان بر این است که علاوه بر این که 
برای کل کشور این داده ها باید تدوین بشوند، بلکه در سطح دانشگاه علوم پزشکی به 

تفکیک شهرها هم باید این تدوین شود. 
اسماعیل زاده با اشاره به ترویج استفاده از نمک کم سدیم گفت: اولویت دیگری که 
ما امسال در دفتر داریم، بحث ترویج مصرف نمک کم سدیم است. در تلاشیم که در 
نان و صنعت غذا، به جای استفاده از نمک معمولی سدیم، نمک کم سدیم را بتوانیم در 
کشور ترویج دهیم که به کنترل نمک دریافتی و کاهش فشار خون کمک خواهد کرد. 

تدوین نقشه راه پیشگیری و کنترل چاقی برای کودکان و بزرگسالان
وی تاکید کرد: اولویت دیگر تدوین نقشه راه پیشگیری و کنترل چاقی، هم برای 

کودکان و هم برای بزرگسالان در کشور است.
 آمار چاقی هم در کودکان و هم در بزرگسالان کشور زیاد است. به طوری که آمار 
چاقی میان بزرگسالان حدود 6۵ درصد است، یعنی از هر سه نفر، دو نفر مبتلا به 

اضافه وزن یا چاقی هستند و در میان کودکان و نوجوانان این آمار حدود تقریباً ۲۵ 
درصد است. یعنی از هر چهار کودک، یک نفر مبتلا به چاقی است. اگرچه از سوی 
وزارت بهداشت برای کنترل چاقی در این سنین برنامه هایی در حال اجرا است، اما 
متأسفانه آمار شیوع آن چنان وحشتناک افزایش پیدا می کند که این برنامه ها خیلی 

مؤثر نبودند. 
او افزود: در نظر داریم امسال با همکاری اساتید و محققین کشور در حوزه تغذیه و علوم 
غدد و متابولیسم، نقشه راه کنترل و پیشگیری چاقی در کشور تدوین شود و با اجرای 

آن در سال آینده به کنترل چاقی در کودکان و بزرگسالان کمک شود. 
مدیر دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت اظهار کرد: اولویت دیگر، در حقیقت 
بررسی وضعیت اسیدهای چرب ترنس دریافتی در کشور است، که در یک پروژه با 
همکاری سازمان جهانی بهداشت در دانشگاه علوم پزشکی ایران، با همکاری چند 
دانشگاه دیگر دارند در حال پیگیری است تا وضعیت اسیدهای چرب ترنس دریافتی 

در کشور مشخص شود. 
تشدید نظارت ها بر ارائه خدمات تغذیه در شبکه بهداشت درمانی کشور

از  دیگر  یکی  گفت:  درمانی  تغذیه  خدمات  ارائه  بر  نظارت  تشدید  بر  تاکید  با  او 
اولویت های در دستور کار، تشدید نظارت ها بر خدمات تغذیه در شبکه بهداشت درمانی 
کشور است. وزارت بهداشت در نظر دارد از طریق دانشگاه های علوم پزشکی کشور، 
خدمات تغذیه که توسط کارشناسان تغذیه در سطح مراکز جامع خدمات سلامت به 

مردم عرضه می شود را مورد پایش قرار دهد. 
آموزش و مشاوره تغذیه از راه دور به ویژه در مناطق محروم

اسماعیل زاده تصریح کرد: یکی دیگر از اولویت ها، نهادینه کردن آموزش و مشاوره 
تغذیه از راه دور است. می دانیم که کارشناس تغذیه به اندازه کافی در سیستم بهداشتی 
به ویژه در مناطق محروم نداریم. از این رو به دنبال این هستیم با استقرار کارشناس 
تغذیه در ستاد دانشگاه که بتواند از راه دور، مشاوره ها و خدمات تغذیه ای را به مردم 

ارائه دهد، این مشکل را رفع کنیم. 
در  تن سنجی  غربالگری  داریم،  ما  که  اولویت هایی  از  دیگر  یکی  شد:  یادآور  وی 
مراجعه  به مدارس کشور  دانش آموزانی که  تمام  به گونه ای که  است؛  دانش آموزان 
می کنند، از نظر شاخص های تن سنجی قد و وزن مورد ارزیابی قرار می گیرند و این 
برنامه در کل مدارس کشور اجرا می شود. دانش آموزانی که مبتلا به اضافه وزن، چاقی 
یا کوتاه قدی باشند، از طریق مربیان غربال می شوند و به کارشناسان در سیستم 
بهداشتی و مراکز بهداشتی ارجاع داده می شوند تا پیگیری های لازم و خدمات تغذیه ای 

برای آنان انجام شود. 
مدیر دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت در پایان خاطرنشان کرد: برنامه امنیت 
غذایی کشور امسال آغاز خواهد شد و اکنون در مرحله تأمین اعتبار هستیم. اگرچه 
این برنامه طبیعتاً برنامه ای سنگین است و حداقل دو تا سه سال زمان خواهد برد، اما 
همین که آغاز شود و داده های لازم جمع آوری گردد، می تواند وضعیت تغذیه کشور 
را برای وزارت بهداشت مشخص کند و اقدامات لازم برای بهبود وضعیت در سال های 

آینده تدوین شود.

بین  هم افزایی  و  هماهنگی  ضرورت  بر  تأکید  با  رئیس جمهور  اول  معاون  ایسنا/ 
فناوری های  به  ویژه  نگاه  و  نوروزی  سفرهای  ستاد  در  خدمات رسان  دستگاه های 
پیشرفته، گفت: هوش مصنوعی یک ابزار لوکس نبوده بلکه یک الزام برای ارتقای 

کارآمدی است.
محمدرضا عارف در آیین تجلیل از خادمان سفرهای نوروزی که در مرکز تحقیقات 
مسکن، راه و شهرسازی وزارت راه و شهرسازی برگزار شد،  به تشریح وظایف و طرح 
اقدامات این ستاد برای سفرهای نوروزی سال بعد پرداخت و گفت: در حوزه ارائه 
خدمات تصمیمات شفاف، پاسخگو، عادلانه، اثربخش و مشارکتی در جهت رضایت 
مردم اتخاذ شود که در این راستا باید حکمرانی خوب در نهادهای دست اندرکار حاکم 

شود.
از راهبردهای  از فناوری های نوظهور را یکی  معاون اول رئیس جمهور بهره گیری 
برگزاری سفرهای  برای حکمرانی خوب در  باید  افزود:  حکمرانی خوب برشمرد و 
نوروزی نگاه ویژه به فناوری های پیشرفته برای اطمینان از ارائه خدمات، کیفیت کالا 
و هزینه پایین داشت که امروز هوش مصنوعی یک ابزار لوکس نبوده بلکه یک الزام 

برای ارتقاء کارآمدی است.
وی با اشاره به اهمیت وحدت فرماندهی و مدیریت یکپارچه در ستاد سفرهای نوروزی 
بیان کرد: در دولت و با حضور مسئولان امر از جمله رئیس پلیس راهور و دستگاه های 
خدمات رسان درخصوص لزوم استفاده از هوش مصنوعی برای مدیریت یکپارچه و 

وحدت فرماندهی بارها تأکید شده است.
عارف درخصوص تقویت زیرساخت ها با مشارکت مردم گفت: شرایط این مهم باید با 

مشارکت حداکثری مردم فراهم شود تا بسیاری  از مشکلات حل شود.
وی ادامه داد: در پایش و ارزیابی مستمر دستگاه های خدمات رسان گزارش های خوبی 
به دولت ارائه شد که البته ناظران باید امانت دار باشند و این گزارش ها را برای اتخاذ 

تصمیمات درست ارائه کنند.
معاون اول رئیس جمهور همچنین با قدردانی از تلاش های وزارت میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی و راه و شهرسازی برای نوسازی ناوگان حمل و نقل کشور 
افزود: اقدامات خوبی برای نوسازی ناوگان های حمل و نقل ریلی، جاده ای و هوایی با 
تلاش های وزیر راه و شهرسازی در دولت چهاردهم انجام شد تا ناوگانی در شأن مردم 

خوب کشور داشته باشیم.
عارف همچنین اهمیت ایمنی و سفری امن را برای مردم خاطرنشان ساخت و تصریح 
کرد:  تجربه جهانی  نشان داده که جریمه متخلفان یکی از راهکارهای می تواند باشد 

اما بر این باوریم که صرف جریمه راهگشا نیست اما مخالف افزایش جریمه به ویژه 
رانندگان با حرکات خطرناک نیستیم چرا که با جان مردم سروکار دارد که در این 

زمینه فرهنگ سازی جایگاه ویژه ای دارد.
وی در خصوص اهمیت فرهنگ سازی در بین آحاد جامعه برای رانندگی امن تأکید 
کرد: باید فرهنگ سازی را در طول سال جدی بگیریم و ستاد سفرهای نوروزی این 
وظیفه را برای خود بداند که در کنار پیگیری و اقدامات شبانه روزی، فرهنگ سازی و 

اصلاح رفتار رانندگی را در  برنامه های خود پیگیری و اجرایی کند.
معاون اول رئیس جمهور در ادامه نوسازی در ارائه خدمات و اصلاح زیرساخت های 
امنیتی، امدادی، بهداشتی،  رفاهی، فناوری اطلاعات، گردشگری و مدیریت بحران را از 

دیگر محورهای فعالیت های ستاد سفرهای نورزی دانست.
عارف با تأکید بر اینکه باید آمارهای ارائه شده درخصوص نحوه خدمات رسانی به 
مردم و تصادفات جاده ای به صورت استاندارد و یکسان ارائه شود، گفت: گاهی مبنای 
ارائه آمار از سوی دستگاه های متفاوت است که به برخی از اختلافات در آمارها منجر 
می شود که در این راستا ضرورت دارد شاخص ها را استاندارد کنیم که ستاد سفرهای 
نوروزی استاندارد کردن این شاخص های برای ارائه گزارش ها را در دستور کار قرار 

دهند.
وی در ابتدای سخنان خود با قدردانی از تمامی دست اندرکاران ستاد سفرهای نوروزی 
گفت: خادمان سفرهای نوروزی در ساعات و روزهایی که می توانستند کنار خانواده 

باشند اما خدمت را بر حضور در کنار خانواده انتخاب کردند.
معاون اول رئیس جمهور با اشاره به مباحثی در دولت درخصوص ارائه خدمات در شأن 
مردم از جمله تامین سوخت، ارائه کالاهای اساسی و خدمات، و اسکان نوروزی گفت: 
با وجود برپایی پویش های مختلف اما حوادث ناگواری رخ داد که مایه تاسف بود و 
بروز حوادث رانندگی و تصادفات باعث از بین رفتن سرمایه مادی و معنوی ملی است 
اما با تلاش های انجام شده در دولت و وزارتخانه های مرتبط و همچنین دستگاه های 
خدماتی و پلیس راهور فراجا شاهد کاهش آمار تصادف رانندگی و مرگ و میر ناشی 
تصادفات در نوروز امسال در مقایسه با نوروز سال های گذشته بودیم که البته با آمار 

مطلوب فاصله داریم.
وی با تاکید بر اینکه تمام بخش های دولت و نهادهای حاکمیتی در حد توان برای یک 
سفر نوروز امن و با آرامش به صورت شبانه روزی فعالیت کردند، ادامه داد: بخشی از 
وظایف به عهده حاکمیت و دولت است که تلاش کردیم نارسایی ها حل شود اما بخش 

دیگر متوجه مردم و صاحبان این ایام است.

معاون اول رئیس جمهور خاطرنشان کرد: مردم بهترین نقد کننده عملکرد دولت 
هستند و با نقد سازنده و در فضای صمیمی به دولت مطرح کنند تا جمع بندی شود 
و با آسیب شناسی مشکلات را رفع کنیم و از همه هموطنان و علاقه مندان به اصلاح 
امور و حل مشکلات می خواهیم با نقدهای سازنده به دولت برای برگزاری سفرهای 

نوروزی سال آینده کمک کنند.
عارف با تاکید بر اینکه جان یک ایرانی به اندازه جان همه انسان ها برای ما ارزشمند 
است، تصریح کرد: از دست دادن یک نفر نیز برای ما سنگین است که باید با ادامه 
تلاش های دولت دستگاه های مرتبط برای کاهش آمار مرگ و میر ناشی از تصادفات 

جاده ای گام برداریم.
معاون اول رئیس جمهور با اشاره به اینکه نوروز آیین بزرگ ملی است که با هدف 
تجدید دیدار و صله رحم برگزار می شود و به این آیین باستانی احترام می گذاریم، 
گفت: ایام نوروز بهترین بهانه برای دیدار خانواده ها علی رغم مشکلات و گرفتاری های 
آنان است و به  دنبال آغاز سال نو و با انگیزه و نشاط هستیم که سفرهای نوروزی 
برای رسیدن به آرامش و نظم بسیار اهمیت دارد و باید به سمتی حرکت کنیم که با 

برنامه ریزی به هدف سفری با آرامش و امن برسیم.

معاون اول رئیس جمهور:

هوش مصنوعی یک ابزار لوکس نبوده، بلکه یک الزام برای ارتقای کارآمدی است

مدیر دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت؛

حمایت از 2۰۰ هزار کودک مبتلا به سوء تغذیه در سال ۱۴۰۴

خبرآنلاین/ با شروع خاموشی های پراکنده در برخی مناطق کشور، حالا فقط 
خانه ها نیستند که در تاریکی فرو می روند؛ بلکه اینترنت، موبایل و تمام زندگی 
دیجیتال ما هم با قطع برق از نفس می افتند. این فقط یک خاموشی نیست؛ یک 

هشدار جدی برای زیرساخت های فرسوده کشور است.
در روزهایی که نخستین موج گرما هنوز از راه نرسیده، خاموشی های پراکنده در 
برخی مناطق کشور آغاز شده است؛ موضوعی که نه تنها نگرانی مردم از تابستانی 
پرتنش را افزایش داده، بلکه به روشنی ضعف زیرساخت های حیاتی کشور در برابر 
شوک های ساده ای مثل قطعی برق را آشکار کرده است. در حالی  که مسئولان از 
محدودیت تولید برق در ماه های آینده خبر می دهند، کارشناسان هشدار می دهند 
که در ایرانِ دیجیتال، قطع برق به طور مستقیم به قطع اینترنت می انجامد و این 

یعنی بحرانی دوگانه در انرژی و ارتباطات.
زنجیره خاموشی و اختلال ارتباطات

با هر قطعی برق، میلیون ها کاربر ایرانی با اختلال یا قطع کامل اینترنت مواجه 
می شوند. این موضوع بیش از آن که به ظرفیت تولید برق یا وضعیت مصرف مربوط 
باشد، به ضعف تاریخی زیرساخت ها در حوزه انرژی و ارتباطات بازمی گردد. در 
واقع، قطعی برق تنها یک زنجیره از آسیب را فعال می کند: ابتدا برق می رود، سپس 
تجهیزات مخابراتی خاموش می شوند و بلافاصله دسترسی به اینترنت، خدمات 

بانکی، آموزش آنلاین و حتی تماس اضطراری دچار اختلال می شود.
باتری های خسته، دکل های خاموش

در حالت ایده آل، دکل های مخابراتی )BTS( و مراکز داده باید با باتری یا ژنراتور 
پشتیبان، چند ساعت در برابر قطعی برق مقاومت کنند. اما در ایران، به دلیل 
فرسودگی تجهیزات، نبود سرمایه گذاری و مشکلات ناشی از تحریم، بسیاری از این 
باتری ها تنها ۲۰ تا ۳۰ دقیقه دوام دارند. به همین دلیل، در خاموشی های بیش 
از نیم ساعت، نخستین قربانی ارتباطات دیجیتال است:»اینترنت قطع می شود و 

شبکه های موبایل از کار می افتند.«
اینترنت؛ نیاز حیاتی، قربانی اول

اهمیت اینترنت در دنیای امروز بر کسی پوشیده نیست. از فروشگاه های آنلاین و 
تاکسی های اینترنتی گرفته تا آموزش مجازی، پزشکی از راه دور و خدمات بانکی، 
تقریباً تمام شئون زندگی شهری و روستایی به اینترنت گره خورده است. وقتی 
این بستر ارتباطی تنها به خاطر یک قطعی برق ساده دچار اختلال می شود، در 
واقع ما با چیزی فراتر از خاموشی فیزیکی روبه رو هستیم؛ یک فلج دیجیتال که 

آثار اقتصادی، اجتماعی و حتی امنیتی دارد.
کاهش توان برق آبی؛ آغاز محدودیت ها

در این میان، مسئولان وزارت نیرو نیز خبر از کاهش توان تولید برق در ماه های 
به  اشاره  با  توانیر،  مدیرعامل  مشهدی،  رجبی  مصطفی  می دهند.  رو  پیش 
خشکسالی ها اعلام کرده که امسال فقط از یک سوم ظرفیت نیروگاه های برق آبی 

می توان استفاده کرد.
او همچنین به تأخیر در تعمیرات اساسی برخی نیروگاه ها به دلیل کمبود سوخت 
در سال گذشته اشاره کرده است؛ موضوعی که به فرسایش بیشتر زیرساخت و 

کاهش پایداری شبکه منجر می شود.
بنا بر اعلام توانیر، حدود ۳۰ درصد نیروگاه های کشور عمر بالایی دارند و نیازمند 
تعمیرات اساسی هستند. در کنار این وضعیت، نیروگاه اتمی بوشهر نیز برای 
تعویض سوخت از مدار خارج شده تا در تابستان وارد فاز تولید شود. اما در حال 
حاضر، این خروج موقت بار بیشتری را بر دوش نیروگاه های باقی مانده گذاشته و 

پایداری شبکه را کاهش داده است.
مصرف رو به رشد، منابع رو به تهی شدن

در شرایطی که ظرفیت تولید با چالش مواجه است، مصرف برق نیز در حال 
افزایش است. به گفته رجبی مشهدی، مصرف برق در ابتدای امسال بیش از ۶ 
درصد رشد داشته؛ رقمی که در صورت تداوم می تواند به فروپاشی توازن شبکه 

بیانجامد.

همشهری/ ساعتی پیش روزنامه وال استریت ژرونال در خبری مدعی شد که 
هیئت ایرانی روز شنبه در مذاکره با طرف آمریکایی چند خواسته اصلی را مطرح و 

همزمان بر سر ماندگاری برنامه هسته ای خود پافشاری کرده است.
ایران در گفت وگوهای روز شنبه خواستار دسترسی به میلیاردها دلار پول های 

بلوکه شده خود در خارج کشور شد.
همچنین ایران از آمریکا خواسته است تا تمامی محدودیت ها بر سر راه صادرات 
نفت را از میان بردارد و در آخر ایران خواستار رفع سریع تحریم های مرتبط با 

برنامه هسته ای خود شده است.
به ادعای این روزنامه آمریکایی، ایران آمادگی خود را برای کاهش سطح غنی سازی 
اورانیوم اعلام کرده اما هرگونه درخواستی برای پایان دادن به برنامه هسته ای خود 

را رد کرده است.
گفت وگوهای غیرمستقیم بین جمهوری اسلامی ایران و ایالات متحده آمریکا 
درباره رفع تحریم ها و بحث هسته ای روز گذشته در مسقط پایتخت عمان و با 

وساطت بدر البوسعیدی وزیر خارجه عمان برگزار شد.
کانال تلگرامی سید عباس عراقچی در پیامی فضای مذاکرات را »سازنده و مبتنی 
بر احترام متقابل« توصیف کرد و نوشت که طرفین مواضع دولت های متبوع 
خود درباره موضوعات مرتبط با برنامه هسته ای صلح آمیز ایران و رفع تحریم های 

غیرقانونی علیه ایران را از طریق وزیر امور خارجه عمان تبادل کردند.
این گفت وگوها در دو سالن مجزا برگزار شد و پس از پایان بیش از دو ساعت و 
نیم مذاکره، روسای هیئت های نمایندگی ایران و آمریکا در هنگام ترک محل 

گفت وگوها با حضور وزیر امور خارجه عمان دقایقی گفت وگو کردند.


